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‘vice Mayor, Paul Hatchett.

. name. Amen.’

Clearﬁater, Florida
May 6, 1982
Morning Session

MR. LeCHER: Good morning, ladies and

gentlemen.

Participants and interested bystanders, plegse'take

your seats.
Good morning, again, and welcome back
Clearwater City Commission Public Hearings.

our second day, and - I'd like to start again

/ _

éb the
This 1is

with the

Pledge to the flag, led by sid Klein, our Pplice Chief.

And, also, the invocation will be given by ¢

So, please rise.

(Whereupon, the Pledge

was recited.)

MR. HATCHETT: Our Father, I ask for'y

on all of the earth, and we pray for Thine %
gﬁidanée during our times of real sincerity}
courage, give us strength and the ability to

reasonable, courageous, and honest. We ask

MR. LeCHER: Thank you.

ur own

of Allegiancse

ou by name

ivine
Give us
be

that in Thy

Thank you, Mr. Hatchett. That's really very

[

appropriate.
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To those of you that are new to t

his, we have been

through one day of hearing. We are now in our second

day. And, of course, the Scientologist

equal time when our time is through. A

s will have an

nd we would hope

that they would participate so that we |can get an honest

opinicn about the business at hand with
Scientology.

Yesterday, we were talking to Mr.

respect to

Ron DeWolfe, who

is the natural son of L. Ron Hubbard, who had a surname

of Hubbard at one time.

RONALD DeWOLFE, al witness herein,

having been previously sworn by a Clerk

MR. LeCHER: And Mr. DeWolfe, you
fhat you were previously sworn in?
MR. DeWOLFE: Yes, I do.
MR. LeCHER:. And anything you say
threat of perjurf.
Mr. Flynn, do ﬁou understénthhat
to be sworn inVagain: is that correct?
~ MR. FLYNN: - That's correct, sir.

MR. LeCHER: All right;

Yesterday, Mr. DeWolfe, we were t

for the City of

Clearwater, was examined and testified Fs follows:

do understand

is under the

he does not have

alking primarily




2-6

10

11

- 12

13
14
16
17
18

19

.21

24

about the history of the organization, how you fit into

it, and we kind ofyleft off yesterday -- we were about
to geﬁ into Dianetics and E-Meters. You could start
there or you could backtrack and start wherever you'd
like. I'm suggesting to you Dianetics and the E-Meter
as a starting peint, but it's up to you, sir.

MR. DeWOLFE: The E-Meter would be fine.

}Thé'E-Me;gr_was invented by a Paul B. Mathieson
in'l9Si. ﬁe was a chiropractor in Los Angéles. Aﬁa he
had been using it on his own and selling it on his own,
and then brought it to my father. And for a short time
through 'S5 and '52, he used his E-Meter but he would

not let -- he would not let my father manufacture it.

. My father also demanded royalties and a piece of the

action concerning its manufacture and sale.
So, then, through the '51 and '52 era and even possibly
e&en into '53, we were having to purchase the E-Meter
through Bob Mathieson._ But what happened here, it Qas
used in early Dianetic auditing, but when Bob would not
turn the rights to the~E—Méter over to my father or give
him a royalty,tmy father quit using it. And there was a.
time period in there in which he totally invented and
created various Scientology processes which did not

require the E-Meter.
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- Dianetics and Scientclogy. When he got

~ when they invented -- when Joe Wallace

© selid state. Before that, thekE-Meter;

'a lot of tubes, and it was a fairly goo

- Then, later, we were with a Don G

D.C., I think in 1954 or '55 -- a Don G

‘Wallace put ‘together our own E-Meter and, all of a

sgdden, Scientélogy could now' use E-Met

we had -- he invented othér processes that

the E-Meter. It was a flow and ebb thing.

I think I want to make this point

that the -- as long as my father had some control over

the E-Meter in the beginning, then, it

Bob over money and we couldn't shake the E-Meter out of |

Bob's hands, then, we quit using the E~

in the mid-fifties in Washington, D.C.
factured -- had those two guys manufact

in the basement of our headquarters at

was 1812 léth‘Street, Northwest. And then it became

popular. Itrdependéd upon his control
instrument.

MR. LeCHER: Did Mr. Wailace impr
ﬁfMeter,Aredesign it -~.

‘MR. DeWOLFE:,,Joé,Wallace and Don

reen in Washington,

reen and Joe

ers again. . And

could be used with
vefy clear:

was used in

into a war with

Meter. And then
and Don Green

~-- he then manu-
ire the EQMefer

that time which
hEf it, of the
bve upon the

Green made it
///- )
was a tube affair,

H size. It was
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about the size of - I don't mean this as a joke - it

was about the size of a breadbox. And then it also got
to be a very big projection job, and it became moré and
moré complicated. Theré were E-Meters with‘double dials,
with four dials, withrenough switches and dials on it to
confuse you for‘a week. But -- and it got to the point,
there were a few of them that were two feet by a foot
by, say, eighteen inches tall and weighing about ten or
fifteen pounds, which was kind of hard to lug around from
one seésion to another, from an auditing session to
another.

MR. LeCHER: Is the E-Meter a deeply ieligious
symbol? If it is, I don't want to go into it any further.
Or is it uséd for other réasoné? ALike, a cfucifix may --

MR. DeﬁOLFE: Well, I}m testifying toc the early
days where -- prior to, I believe, a court decision
where this now becomes a religious artifact. But in
those days it was not. So, I leave that to your decision
as far as whether to continue with it.

But it was -- an E-Meter was basically a skin
galvanometer, a lie detector, and it would be technically
called a balanced wheatstone ridge,-whiéh is a very
simple basic glectronic circuit.

And one of the main things that I used to remember
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tin covering or the metal covering of t

.smelled pretty wierd most of the time.

about the E-Meter was that our favoritg electrodes,

which we put onto Campbell soup cans -

Soup probably made a great deal of mongy from us -- but

there was a small, very small -- in thg

particularly, the ones that plugged iny

they're battery-powered, and when it was designed and

built in the mid-fifties it was battery
the ones that plugged into the wall had
becéuse of the amount of very microscop

through it, electroplate your hands. T
cans would come off on your hands and s

But it was used in the beginning
a crude lie detector. And.when I say "
a relative statement compared to the, £
present day inyg:aph that measures hea
tion, et cetera; et,cetera, you know, s

patterns.

So, anyhow, that kind of covers the E-Meter. As
I said, thelpoint I wahtéd~to make,about the E-Méter'
Aheré is that';ﬁ ran hot ahdico;d withADLd, depéndingl
upon his con;réi of it.‘iAndyhe wéuldvsay, liké; "Well,

we don't need the E-Méter anymore because we have these

and Campbell

se days anyway,

b the wall; today

-powered. But

a tendency to;

ic electrical flow
hat is, that the.
he Campbell soup —

= youthands

toA-; as I said,
crude," that's

or instance, the
ftbeat, respira-

everal different

Y
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‘you want to.

new great, wonderful processes and techniqu?s which don't

require the E-Meter." He said that because
use the E-Meter because Bob Mathieson would
it up.
Let me baék up to a couple of other a
if you don't mind. I finished off where I
discussing --
MR. LeCHEﬁ: Go at your own pace, sir
MR. DeWbLFE: Huh?
MR. LeCHER: Go at your own pace and
MR. DeWOLFE:
MR. LeCHER: I said just go talk ét ¥

and back up whenever you feel like it.

he couldn't

't cough

reas here,

had =-- was

back up if

I'm sorry, I didn't heaf you, sir.

bur own pace

MR. DeWOLFE: Well, I was talking abokt in the

beginning where you had -- I think I was referring to the

question about franchises, ten percent, anJ
organizations.
MR. LeCHER: Yes, sir.

MR. DeWOLFE: Very quickly, to recap:

successful

There was

the original Dianetic Research Foundation, Elizabeth,

New Jersey, and that folded because of AMAJ:ressure.

And then there was the foundation in Wichi

and that folded because of AMA pressure and

., Kansas,

, also, because
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- was rather diﬁficuit. - But there were g

‘my mind was in Phoenix, Arizona. Therg

of my father's taking off with all the|money and fleeing

in early 1952.. So, getting together of

As an example, when they’éet up <
men, they set up éery successful organi

had mentioned a,couplé yesterday. And

organizations

Eher people.

- as good business-
zatibns, and I

one that croséed

's two more that

are pretty important because they formgd the basis today

of - and throughout the years - the vaiy
an&,organizations.
In 1954, there was a J. Edward §

worked very hard and long in setting up

iocus corporations

arber, who had ]

the very first

Church of Scientology in California. Iooking at this --

you have to look at this slightly in rq
Qithin'the context of the time of 1954,
that easy to set up a vefy solid bullet
corporation in which you could do anyth
corporate structure. So, the Chamber o
this»in7Californiag And here, again,‘i

strates the front Qrganization thrust o

and»-—'by the way;ﬂto me, Scientology qs'Scientoloqy.

I've always understood it that way. It

any difference to me about what the cor

trospect.and
it wasn't all.
-proof church
ingrwithin.the
£ Commerce had
ﬁ also demon-

f my father's,

that is, many organizations which are vlery confusing

doesn't make

poration says or
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where ﬁhe corporation is; it is a corporateétype of
entity. To me, Scientology is Scientology, whether it's.
in Los Angeles or Clearwaﬁer or Lbndon or Quebec, Canada.
It makes no difference;.it's Scientology. And Scien-
tology is L. Rdn Hubbard.

And there's many, many times, hundreds of times,
he would get into terrible rages about "This is mine;
this is mine. I run it, I own it, and I created it.

And hobody is going ﬁo make any money out of it ekcept
me.“‘ And that is a synthesis of a theme which was ‘
pushed at me hundreds of times and anybody at the
planning sessions.

So, ényway, J. -Edward Farber had this tremendously
wonderfulvcérporation~in California which he was very
proud of. And so, we whipl%shed J. Edward Farber
around andrtook the corporation over. He resigned and
turned over the corporation to us.

Now, one of the things, too, about corporations

is that I was one of the early signatories to the very

first Scientology corporations. In all -- in any Scien-

tology corporation, apparently --
MR. SHOEMAKER: . I'm sorry, I did that.
MR. DeWOLFE: -- apparently, quote, unguote, run

by Hubbard's =-- my father always held signed, undated
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were out.

things. The -- how did Dianetics =--

Wichita with all of the monies of the w

ersignations. vamédiately ~-=- the very secohd.you were
putxon'thé«Board of Directors, you signed at the same
time. I did it and a lot of other peopie-did it. You
signed an undated resignation which, then, he kept in
his safe. So, if you didn't piay by his rules, all hé

had to do was put-the,date on it and tHat was it, you

" MR. LeCHER: What was the reason |that he started
Dianetics and went from Dianetics to a |corporation for

a religion? How did you get in -— why |did you leave

the Church of Scientology?

MR. DeWOLFE: Okay.

.- Well, you‘re«going ahéad a great |[many years and

MR. LeCHER: Yes. What was the neason for convert-

ing Dianetics to something else, to a fgeligion?

MR. DeWOLFE: Well, first of all,

Dianetics anymore. He had scld the rights to Don G.
.Purcell in Wichita, Kansas, and he couldn't use Dianetics.
He couldn't use the techniques, he couldn't -- he,éoldA

- the cogy:ights to the boostf And he had fled out from

But he couldn't, as I said, use it.

kcBy'the;way,'Scientolcgyy-_the word ”SCientology"'#

he couldn't use

VAN

/

iChita foundation.




]
|

2-14

10
Vl 1
12
13
14
15
16

17

19

21

24

is nét original Eo my father; my father tol§ me. And it
is that it comes from the German "scientoloéie" - and if
you askvme how to spell that, I don't know in German.

The best way I can really explain it Qery guickly:
Very quickly, to bring you up to date, a little bit of
biographical'data.here, autobiographical and otherwise.
And when I was born - I think I mentioned it before - I
was born at two pounds} two'ounces and prematurely. My
father_had rather severely beateﬁ my mother, - and that's
what caused that, while he was trying to get involved
with black magic rituals.

But throughout all of my éarly yvears, I had been
with him quite a bit off and on. And then, of course,
there was the major trauma of the divorce from my moﬁher
and the bigamous marriage with Sarah. But in early
1952 -- in early 1952, I went from Burlington, Washington,
drove down, and started li#ing with my father on a con-
tinuous basis.

VMy very first connection -- my very first connec-
tion wiéh Dianetics or Scientology, of course, was when

my father meniioned about the book, Dianetigs, and about

the article in Astounding Science Fiction and then, of

course, the book. In 1950, I was living in Burlington,

Washington and he arranged for my auditing,'hy very first
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' time, I was sixteen, but I knew enough

auditing.

‘My very first auditing was rather

strange, because

he had arranged it thrbugh the Seattle Dianetic group

for me to commute from Burlington over [there. But he

told me that -- he told me two things:

one was that I

had to be -- he wanted me audited, and I had to be

audited under an assumed name. He‘didn
disciose who I was. And then he also t
that he only wanted them to éoﬁcentrate
because he didn't want to -- he didn't
close anything about him. And I though

of interesting.

't want me to
pld the auditors
on my mother,
want me to dis-

t that was sort

I kept that up for a cougle,of weeks. Then, I

got tired of not being able to tell any
And how can one be audited Dianetically

incidents from the past when you had to

pbody who I was.
or remember

completely edit

and delete anything concerning your father and concentratel

on your mother, and at the same time nog disclose who -

you were? It got to be -- and I wasn't

that that was very confusing. .

. Then, I arrived in Phoenix,'Arizona in early '52. -

He had just arrived from Wichita with M

very first day -- the very first day I

very old at the

then to figuré out

, : -
ary Sue. And the

arrived, he wanted |
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unéte, "research" on a book called History

me audited immediately. But I had been --

- 2<16

driven ‘all

night} and I was eighteen years old. I\kﬁ¥w nothing

- about Scientology. Aall I had read was Diametics: The .

- Modern Science of Mental Health, and it neyer really

interested me very much as a book when I was y@ung.

So, after about a couple of weeks there, we got

involved =-- he asked me to sit down on the

was high on Benzedrine, Bennies. And we s

couch, and I
rarted doing,

of Man. So,

we spent a couple, three days on that. He

book here, The Scientology Historv of Man;

Gf it. And all the incidents -- he did a

re's the
here's a copy

Few with Mary

Sue, but the majority of incidents in it were off the

top of my heaé, as I had upwards‘of twenﬁy
milligrams of Bennies in me.

MR. LeCHER: It’é a very small book,
of Man.

| ﬁR. DeWOLFE: Yes.

MR.ipeCHER: Héﬁ many pages --

MR. DeWOLFE: This is =-- but the thi

interests -- the interesting thing about t]

r thlrty

The History

ng about this

ne book is is .

that this is purported to be -- it is prespnted as these

are incidents which are common to all -- e

past. This is the PR about the book; this

rerybody's

is the thrust
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. far as I‘pérsonally amrconcérned.

of the book‘that these ére early genetik iﬁcidents'in
the ancient primoral‘past of each and every man, woman,
and,éhila on earth. And it camé out éf my drugAtrip.
And the -- i doh't know how many‘thousands of

pecple have beenﬁaudiﬁed on ﬁhoée partipular iﬁcidents,
like, return. to the ﬁlam. That ;s wherg, genetically,
you were a élam and yéu're having jaw tyouble, and that
was one of the bases of -- according to Séientology and
my father, ‘that's one of the bases of bpd teeth, bad --
having trouble with your jaws, because you were héving

an engram as a clam fifty trillion year$ ago. But --

- MR. LeCHER: That may be considerged to be religious.

And judged ?rimarily on its féce, we really’don't want
ta’pursue that.’
I'd like to ask you one mﬁre - l%t's get back to
the E-Meter.
MR;'DeWOLFE: One guick thing, siyg, I wanted to
mention was thaﬁ the areas I'mitalking gbout in the
fifties, it was not:a religion then. We're'taiking

about -- that didn't come in as a corporation until

December 1953. Up through -- 1950 throygh ‘53, it was
a science;Vso;that‘s‘what I‘m,refeiring to here and

I'm not getting into theAé:eawof‘beliefs in any way, as

—~

7

/’"‘ S
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MR. LeCHER: I realize that's a very fine line
for us, too. |

MRS, GARVE&: The book was written in '52.

MR. LeCHER: Then, the bock was written - éhank
you, Mrs. Garvey - in '52.

Now, back to the E-geter: Did the U.S. National
Bureau of Standards describe the:E-Meter»ag worthless as
a diagnostic service? -

MR. DeWOLFE: Yes. The FDA was concerned with the
E-Metef because it was beihg used as a diagnostic tool,
which, in fact, was true, I mean, the actual practice.

MR. LeCHER: The people that normally take these
courses, are they the~avera§e run-of-thé-mill perseon
that you see in the street, or gré they there because
they're looking for help? 1I've read where the auditing
can cure arthritis and leukemia. I've also read where
your father cured an eighteen-month old girl - a child,
I believe it was a giri - of leukemia.

'MR. DeWOLFE: That's not true.

MR. LeCHER: 1Is it possible, do you think, that
your father has those powers?

MR. DeWOLFE: I'm SOrty;'whatvwas that?

MR. LeCHER: Do you:think your father has those

powers or is that a hoax?
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what's causing your cancer. And -~

MR. DeWOLFE:" No, but those are cl

aims. And --

MR. LeCHER: Tell me about thoseiclaims.

 MR. DeWOLFE: Well, first of all,

cancer and, according to my father, all

leukemia is

cancer stems

from the center of man. The center of pan in Scientology

is sex. His logic is -- logic was at th

e time that he was]

talking about leukemia and cancer -- waé that 'cancer is

cells which are dividing, and dividing ¢

ells is a sexual

thing and -~ as in prenatal activity, the conception.

and so,;  therefore, the basis -- the basis of all cancer

is sex.

If you had any big bad problems with séx in the

early childhood or something like that,

" MR. LeCHER: What about being a celibate?

MR. DeWOLFE: Mm?

MR. LeCHER: 'Inyou're a celibate;

eliminate your possibility of having carcer?

MR. DeWOLFE: Well, that probably

cer becéuse~of,§our lack of sexual actiyity.

MR. LeCHER: I guess there's no w3

MR. DeWOLFE: Correct.

And then, of course =-- then, you Jnow, compulsive

sex or too much sex~ér something like th

7
then, thi§’is
would that
will cause can-
Yy you Qan‘win...
e

at, that could =
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cause cancer, too.

MR. LeCHER: Was your father preoccup

MR. DeWOLFE: Very much so, yes.

-Anyway, getting back to your guestion

Led with sex?

on leukemia,

he has == he had written many things about the ability of

Dianetics and Scientology to cure cancer and, also,

has reportedly, in those days -- of auditing an eighteen-

year old baby -- eighteen-month old baby sugcessfully

with cancer.
And in my experience throughout Scien

have never seen any cure or remission or ha

rology, I

ting of

cancer, period. And he had -- if you wait E'second, I

think I have -- this comes from - I don't wgnt to get

all involved in the whole thing - but this
a -- The Journal of Hubbard's Association o
gists' International. You see, that was a,
"scientific organization,” and_quote; "not
organization." It was'copyriéhted in 1953,
"Leukemia is e?idently psychogomatic in ori
at least eight cases of leukemia have been
successfully by a Dianetic Center mediéine
élly given up. The source of leukemia has
to be an engram containing the phrase,”™ quo

my bloed to water,'" ungquote.

romes from

f Scientolo-
guote,

A religious
and quote:
yin, and
treated

had tradition-
been reported

te, "'it turns
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and that is L. Ron Hubbard, too.

MR. LeCHER: What does that mean?

MR. DeWQLFE: That means that eight cases of

leukemia hgd been treated successfully by Dianetics.

MR. LeCHER: Okay.

MR. DeWOLFE: And that's -=- it's hot true, but

Hubbard.

that's what -- this was writter by my father, L. Ron

MR. LeCHER: Tell me about The 0ld Man's Casebook?

MR. DeWOLFE: That's just where I

pulled it from.

MR. LeCHER: The 0l1ld Man's Casebook?

MR. DeWOLFE: Yes. That's it; I just pulled it o

from there.

And --

MR. LeCHER: %hat;S'where the souy
of leukemia --

MR. DeWOLFE: The 0ld Man's Casebd

Hubbard, and it's a -- ﬁhis was the joux

which we put out. And he wrote virtuall

kce of the cure

ok by L. Ron
mal of Scientology

ly every word in

all of the journals. And, also, you will find in some

of thése'jotrnéls a man by the name of Tom Esterbrook,

:“ MR. LeCHER: Did he ever have any

plume, other than Esterbrook and L. Ron

other nom de .

Hubbard?

MR. QeWOLFE: In Scientology, that was the two
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main ones. He had them previously in his science fiction

- and western writing. Winchester Remington Colt was one

of them. I believe -~ ‘
MR. LeCHﬁR: Thét's his gun or his name?
'AMR. DeWOLFE: That was his pen name.
He had Rene Lafayette. He wrote the book, The

Dr. Methuselah Stories, under that name. I believe there

was something like Captain Phillips. He had half a dozen
differént pen names. » |

MR. LeCHER: YouAleft Scientology in 1959, and you
began to disassociate yourself‘from the organization.

According to this that I have, you watched the organiza-

tion become a criminal conspiracy.

Can you'tell me about that?

MR. DeWOLFE: ﬁell, that is slightly incorrect. I
was very much a part of the criminal conspiracy throﬁgh
thé fifties, so*itureally wasn't me watching it become
a criminal conspifacy. It would have to be I watched
it continue to become a criminai conspiracy, to be more
accurate.

Well, you must realize that power cotrupts, and .
absolute power corrupts absolutély. But I wish to para-
phrase on that, whidh is that, for instance, power is

very enjoyableé, and total and absolute power is ecstasy.
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“that he was above the law beczuse he ha

-getting caught.

The -- Scientology is a power and| money game. The

definition of life in Scientology is what is called -=-

it's a game. Life is a game, the same fs Monopoly or

playing Gin Rummy. And it doesn't have
reality to it, which means that you can

what you please. And one of -- my fath

He created whatever rules, regulations,
lived by.
There was only one 'sin in Sciento

repeated to me at least a few thousand

MR. LeCHER: Can you be more spec
MR. DeWOLFE: Well, I'll give you

point.

all that much
pretty well do
ot alQays felt
i created the la&.

and laws to be

Logy which was

times, which is

. £fic about ==~

a basic view=

MR. LeCHER: We'll get into that & little later.

MR. DeWOLFE:- I think, yesterday

I alluded to

several things that we did. For instan¢e, in the Phila-

delphia fiasco being served the papers by the U.S.

Marshalls in Decemberk?SB;VI ran around

thé,pufposes and :he'desiresVofwthe_fed?ral court. And

'we:graﬁbed up all of the mailing lists 23nd ran off with

and emptied all

" of -the bank accounts out, .which was, I uess, subverting

L

/

. them. And I remember going around'all,day'befo:eithe
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court.thingAand hoarding and putting away what mbney we
could from a couple of -- I think we had twé bank
accounts ;:Iydidn't have, my father did -~ two bank
accounts. And we went out in the country and I hid for
a day_or sg to make sure that‘bqth ﬁhe mailing lists
and the money were protected.r

This was money which, I would imagine, rightfully
the federal court would have been interested in. |

We did such thingsras -- when we took the organiza-
tion over from John Naﬁgerbauer and Helen OfBrien, I
mean, we beat the hell out of them. I mean, that --

MR. LeCHER: Physically?

MR. DeWOLFE: Huh? This would be in 1953.

MR. LeCHER: Physical;y, did you beat them or
mentally -- ‘ |

MR. DeWOLFE: Yes, ves.

And --

MR. ieCHER: Physiéally} you beat fherhell out of
them?

MR. DeWOLFE: Correct.

We -- that was Ernie Kitsch and I did that little
number. |

MR. LeCHER: Is that the man -- the dne-armed man?

MR. DeWOLFE: Yes. .
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‘Dollar Account in England.

set up with permission of the Bank of E

. interesting thing, but not really appro

His favorite phrase was "I'm going to go have a con-

versation with him." And it meant more than a conversa-

tion.

' And the -- as an example, transpg

rtation of ~-

transportation of funds in and out of the country. And

I carried a whole valise full of money

into England. It

wasn't breaking English law, but it wag breaking American

law. And -- because, after all, it waﬁ, you know, from

a non-profit corporation that was going

into my father's

A Dollar Account is a special baﬂk account. It's

Dollar Account without any problem.

ngland, and that

‘meant that you could bring money in and| out of that

This and a couple of checks upset Immigration, and

they sent me back to -- British Immigration, they sent

me back to Ireland -- I mean, Holland,:

before a member of Parliament. And>tha

and I got brought
£ was a very

priate here.

I'm trying to remember specific things. Now,

you're talking about -~

- MR. LeCHER: Wé114~we could --

MR. DeWOLFE: -~ criminal activity?

MR. LeCHER: Yes.
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~outline, and my colleagues can get more spe

And we could maybevtake a break and you cou

- and she was blackmailed by that auditing.

If you could -- I'd like to just go through the

your memory.

.But I also see that your sistér, Kay,
blackmailedrby -=- she thought she was by th
movement. Is that true?

Do you have a sister, Kay?
.MR. DeWOLFE: Yes, I d&. That's her

MR. LeCHER: Apparently, she was give

MR. DeWOLFE: Yes. I think she still

MR. LeCHER: Do you want to talk abou

MR. DeWOLFE: Certainly.

The -- do you mean, whéﬁ the blackmai

MR. LeCHER: Well, if it's too person
I don't really have to hear that.

MR. DeWOLFE: I don't mind telling yo
know. |

MR. LeCHER: But, apparently, your si

cific things.

Ld refresh

was apparentlﬂ
& Scientology
pame.

h auditing

is being --

t that?

L was or --

gl in nature,

1 what I

ster, Ray,

was blackmailed by her . father's own organizjation?

MR. DeWQLFE: Yes.
To -- as one matter, to want to keep

with me would -- she's my full sister and I

in touch

loved her
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very much and still do. And we're a vtry tighﬁ, small

family.
But still they wanted'ﬁet to keeg

on me. And there are two pieces of inf

) —-= tO keep tabs

ormation which

would really, as far as she is concern?d - as far as I

am concerned, there isn't - but as far

cerned, wodld ﬁpset her a great deal an

husband's family and all of that.
MR. LeCHER: Okay. |

Can you tell us about the Sea Org

as she 1is con-

d upset her

.2 Did your

grandfather die and, then, they sent the Sea Org. to pic}l ™

MR. DeWOLFE: Yes, that's correct

- up your grandfather’s remains at the fuperal and --

MR. LeCHER: I'd like to hear abodt that. And what

about the trust fund for Leif DeWolfe?

MR. DeWOLFE:
MR. LeCHER:
Can yQurteli
MR. DeWOLFE:
my grandfather was

thirty days before

goocd memory, and we were extremely close}

~ My grandfather waS'almqst the total opposite of

All right.

That's my son.

us something about that?

Wwell, my grandfather died in 1975;

eighty-eight years olf.

Up to about

he becameAiil, he had| a very solid

my father. My grandfather had spent thifpty-six years in
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the Navy as an officer and a gentleman.

and he had gotten very ill, and I didn't know that
he was ill.because nobody -~ as soon as he got ill, my
father had givén instructions to my grandfather's wife,
Marjo;ie - it was his second marriage - that I was not
to be_ﬁold. And so, the very second that he got ill,
she was to inform my father. And they sent in a full
Sea Org. crewrto supervise things. Because I temember,
when I did find out about if, I was terribly upset,
because they hung around town and the very second he
died, they took off everything that he owned. This was,
possibly, an attempt to cover his past and, also to --
cover the past of my father..

But, aiso, remember that he has a basic thing
that he owns éveryéhing, and that was all of his things,
he thought. So, he tock them all.

And, also, later on, Marjorie had said -- he had
told her and a couple of other relatives tha£ I was

somehow directly responsible for my grandfather's death,

which is totally untrue.

MR. LeCHER: He then purchased a ship, a three

- hundred-foot transport with -- what was that ship used

primarily for?

:MR; DeWOLFE: Well, he was rather -- from what I
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. within arm's length so that if there was

was reading and what I also knew of him in personal
experience, being moved around. If you had a total
litany of all the mévesAthat we made organizationally -
and I'm talking-about»geographically. Tt was back and
forth_around the United States a great feal, because he
kept greating heat in wherever he was at, as I said,

going back to the Elizabeth, New Jersey|foundation.

He was very -- the British governIent were looking

into the affairs of Scientology to a gr

has an org. in Rhodesia; Rhodesia kicked him out. In

South Africa, they didn't like him.

MR. LeCHER: Would you say he was |like a ship

without a country?

MR. DeWOLFE: Yes.

~So, what was -- that's why he got |into the Apollo.

That's why he got that so he could have Fome freedom of

action of having a complete headquarters

leave at a moment's notice. Because, ev

beth, New Jersey, he has always been tot

prepared to leave at a moment"s notice apywhere, any

time. He's always kept great chunks of ¢ash literally

could just take'oﬁf right out the window

‘when I first saw it in 1952, as an exampl

3,

t extent. He

;'/~ o
that could
r since Eliza-
11y and fully
any ptoblem he
' e

Starting off,’

e, the shoeboxes
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full of money in his closeﬁ. All he had toédo was throwA
it in a suitcase and go. Nobody could trapihim that way.
And at one time I helped him transpor# - later on,
in Washington, D.C. in the mid-fifties - two suitcases
full Qf monéy that I, at tworhundred'forty pounds, could

!

barely pick up. V.
MR. LeCHER: What kfﬁd of activities took place on
that shié? , g
MR. DeWOLFE: I dcn’t‘feally know, sir. I was never'

on the ship. I wasn't there when he purchased it. I was

just trying to explain his motivations for being on the’

ship.

8o, I'm sorry, Ikcan'tkanéwer'that.'

MR._LeCHEﬁ: If you can't answer that guestion,
then, I'll go to something else.

MR. DeWOLFE; No, I wasn't on the ship --

MR. LeCHER: Well, what kind of activﬁties went on
on the ship? Was it for study or for --

MR. DeWOLFE: Well, it was a complete floating
headquarters. He had everything‘therg.

MR. ieCHER: Likewa;training ship or ?-

MR. DeWOLFE: Ttaining ship, processing, auditiné,

including communication. This was all -- this was the

VpriVate world headquarters of L. Ron Hubbard.
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Scientology organization is being sued

MR. LeCHER: Did they eventually

eventually land or dock and are those people, those

kinds of o:ganizations being now performed by the Church

at the Fort Harrison Hotel?
~MR. DeWOLFE: Yes.
'MR. LeCHER: So, that's a land-ba

used to be on the ship?

L1

MR. DeWOLFE: Right.

MR. LeCHER: All right.

Let's get to the 1960's and, apparently, the

-- did this ship

ised operation that

by the United -

States government and Hubbard claims there's a criminal

conspiracy and operations'against the UlS. and private

citizens, et cetera, et cetera. Then,
Fair Game Policies, disconnecting.

How do these -- all these fit in

until therpresent, or~at'least ésrfar a# you kncw?
MR. DeWOLFE: Well, as far aé, like, the R 245,
‘we'll cover that and the Fair Gamé Poligy.
| | The R 245 occurred, I believe,Ain December '54 or
'53. Eek#as at a congress - a coﬁgress wouid be like a

~ convention - in Phoenix, Arizona, and alll of the de;egat?ﬂ%

e get down to

from the 1960's

were there and all of the attendees and fnembers. And I

was standing ih the wings and he pulls

out a Colt .45
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semi-automatic pistol --
MR. LeCHER: Is that your father?

MR. DeWOLFE: Yes.

My father pulled out this 1911 Army mpdel. I

remember he had it for years; he stole it £

Anyway -- he also stole a machine gqun from

rom the Navy.

the Australian

government which he kept for years, until the Australian

government tracked it downiand told him to

Anyway, he -- aliycf sﬁdéeﬁ; it was a
prise, with his right hand he just pointed
the floor and fired it.” And he has said he
wroten -- wow, written up by Al D. Hart, th

the Journal Magazine in the fifties, that i

give it back.
total sur-
the gun at
re and later
p editor of

t was a blank,

but it wasn't, because, iatgr on, I happenefl to see the

hole in the flcor.
But R 245 is a one-shot -- as he said

then, a one-shot clearing process, particul

on the stage

arly useful

on psychiatiists. And everybody is laughing. Of course,

when the gun went off, everybody jumped abgut a foot in

the air and there was a lot of confusion because it was

aipretty good sized hall, and a lot of peop

guickly. And everybody was laughing kind @

~ And as he came off the stage'towaxds

le in the back

‘really couldn't see the gun because it cameg out so

£ nervously.

me, I'm
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' out the fifties talking about -- that it

- routine operatingAgrocedure, but it just

‘as I've known him.

laughing about it. And he looks me ri%ht in the eye

and he says, "I mean it." ©Now --

MR. LeCHER: So, permanent clear |is when someone --
MR. DeWOLFE: Permanent clear, yeph, you know
that's -~ the whole thing is quick’exteriorization, that

is, leaving -- an instant out of the bofly, a permanent

experience, an instant clearing..

And through the fifties, it was -7 at least, I

considered it to be a joke. And then l%ter, see, he got

very serious about things that I had thought in the

beginning were jokes, and that was one (¢

And the various policies of disconnect -- we had

a slightly different one. You must real
here that many, if not most, of the basi
policies of Scientology that are now wri

written then. They were practiced first

on at sometime written. So, you will find that a lot of

things that I am talking about and othen

down thing. And later; it was written 4
he would term codified. .

" And the Fair Game Policy, he's had

£ them. ’ I

ize one thing
c, very basic,
tten weren't

and, then, later

people through-
was the standard,
wasn't a written

hwn and what

that as long
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MR. LeCHER: That's the attack the attacker.
Fair Game is to --
‘MR. DeWOLFE: That's correct.
MR. LeCHER: =-- pursue in an effort to destroy --
‘MR; DeWOLFE: Destroy the attacker.

And there's only one good defense, and that's to

‘attack, quote, unguote.

MR. LeCHER: Okay.
And -- I'm trying to gét'through this so that we
can'all get a chance to guestion you further. |
- The Blown Studeni is the policy that is to kidnap a
student that tries io leave.
MR. DeWOLFE: Oh, yeah, I invented that.
MR. LeCHER: _Yoﬁ invented that? |
MR. DeWOLFE: Sure.
I =--
Mk. LeCHER: Tell me about that.
MR. DeWOLFE: Oh. Let me back up slightly by
saying this =-- |
. MR. LeCHER: Okay.’
MR. DeWOLFE: -- I ran, as chief instructor, oh,

about two dozen advanced clinic courses; those were

‘six-week courses. I ran the very first one and, starting

about 1953,‘1 set up all of the training routines and all
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- number of them in England was when I wa

I started doing the training at the age of eighteen

in 1952, My father gave me'a set of t#pes that I hadn't "

heard, and I'm eighteen years old. Ang¢

| the training programs. I invented and| put them together.

he says, "Here,

teach these. I'm going to London." A%d I said, "Well,

I-don't know whét'they say." He said, |"Well, just listen

to them yourself and, then, talk about|them to the

students.” - Now, here's an eighteen yedr-old guy who

went to three high schools, never graduated from any

one of them, who had never studied the |subject, and

now I am the chief instructor and the .cdhief training

officer in Phoenix, Arizona in 1952. There was only

one other man in the office, al D. Hart;

So, here I am at what my father cglled later

college. And that's the way I learned {it. In fact,

most of the tapes and lectures that you

see clear

there when

through the fifties in the United Statez and quite a

those,lecturesfwére made live.

what the,proéedure was: He woﬁld
éiving~a slight outline, and then I woul
teach what I’just:heard; So,'I’éotIVer}

talk and being pretty good at it.

give the lecture,

d stand up and

. good at double

“Also, it was up to me to formulaté and set up all

,’/w )
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.what I told them to do or else. And I ran

‘religious thing -— statement of Dad’'s. So}

of the training programs, all of the traini

ng courses.

I originated the grind, which -- I don't know if you'

hear that word today or not. But that was
o'clock in the morning for students to ten
night, seven days a week. You got grounded

ground. Okay.

1ike eight
p'clock at

into the

You also must realize that at that time I was

pretty fat, sassy, and brassy - and as I was referring

to earlier about the exercise of power - here's a kid

eighteen, twenty, twenty-one, twenty-two wh
people that were doctors, lawyers, rich peo

like that, and so I really exercised power.

ple, people
They did

them ragged.

I was prbbably equal or even rougher and tdugher than

a Marine GI, and thét’s no exaggeration.

- Okay. As far as Blown Student goes,
big ego trip. Nobody blew my courses. In
a few times, I'd handcuff them to their chd
otiginated<that that4-; there's a basic’thi

road out is the road to -- that was a very

that was a
fact, even
irg. And f
ng with the
early pre-—

the thing

to do was to continue with =-- continue with the course,

continue with the training. So, they had to finish it.

And I was pretty big~phyéically, and

if somebody

o was teaching
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I just knocked the door down, smashing p

‘his organization -- does he charge -~ we

-of their gross.

ran out on me, I went and got him. And
a half a dozen other guys to go get him,
And they cape back; Several timeé,vthéy
back by their teeth,~you know, FJuSt sift
A gooa friend of mine - I still kp
him down the street. He locked himself
grabbed him by the collar and drug him g
way back and threw him4in thé auditing ¢
trainihg chair. |
Sc, Blcwn sﬁudent, that's where th
Thatvoriginated the eighteen- to twéntyw
schedules,‘the heavy SS style’training Y
MR. LeCHER;, ékay-
We've gotten -- I'd iike to ask yd
fees --
MR. DeWOLFE: I'm sorry, sir?

MR. LeCHER: How much does yoﬁr»fa

itAmight take me
but I got him.
dragged them
“down."

ow him - I cha$e¢
in his apartment.
nd punching} and
creaming all the

hair -~ in the
at comes from. N
hour training
ethods.

u about Hubbard's

ther charge -~ or

11, I see Hubbard

chargeé heavily for books and courses and, if he sets

MK. DeWOLFE: That's right.

"up organizations, he demands members pay| him ten percent

-

; MR.fLeCHER:i‘SO, if a man'or-woman makes $10,000.00

|
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MR. DeWOLFE: Yes, if they ~--

MR. LeCHER: Like a tithe?

MR. DeWOLFE: Yes, ten percent.

lAnd I know his lecture fees, quote, unéuote, for
various conferences were a minimum of $5,000.00. You've
got to realize in the early and mid-fifties, $5,000.00
wés a lot more money than it is today. And_thé same
with the advanced clinical courses; it was for $800.00.
Every course was for §500.00, ana auditing was-SSO0.00
per twenty-five hours. But in 19 -- as I said, in the

mid-fifties, $500.00 was a darn good average month's

salary.

MR. LeCHER: Well, I see a man here charged
$25,000.Q0 in 1955 to a person who teaches a Doctor of
Scientology coufse. Twenty-five thousand dollars is a
lot of money tbday -

MR. DeWOLFE: Sure. Yes.

and he also guaranteed to clear a guy, Tom Maxwell

of New Orleans, in '52. I remember that because we -- he

must have had a dozen different auditors, including me,

but he wouldn't get clear. And he had paid all this
money to get clear, and it was one of those things that

he just flat 4-:Dad just flat guaranteed to clear him.
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MR. LeCHER: Every six months, apparently, your
father came out with a new discovery; 1s that true?

MRmVDeWOLFE: Yes, because that Tas just abéut‘the

time period it tock to teach one cours? to -- and interest

wouidvstart to lag a little bit. And do, Dad'h;dian
insatiable desire for an awful lot of money. He Qould
come in -- and he would come up with nﬁw processes and
new technigues.. ‘
so, it:was set up fairiy well rouftinely on almost
aAéix~month basis of hew§courses, new things. |
MR. LeCﬁER:' Every time he’got’in trouble with e
the authorities and there was a law cas%, did he'go out
and pass the hat amonqst’the various mi#sions torraise
fees? I see that he raised $100,000.00 for feés. Was
that for legal fees or was ﬁhat just for fees for his ~--
MR. DeWOLFE: I don't have any kngwledge about that
particular incident.
But the--—‘duriﬁg the fiftiés, thdre was not much
legal trouble. He -- as I said, he woulld take an organi-
zation over4or,—é’éverything~accrued to |him. He signed
on every bank account§ he and Mary Sue~4ubbard were the

only two people that could sign on- the mkjor bank

. accounts. During the fifties, in a couple of organiza-

tions, there were a couple of other womer‘or men

Le e
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who would sign, which he -- in the mid—fifties, but
that was mostly, I guess you would call, housekeeping
abcouhts, just to pay the utilities, et cetera.

But -- |

‘MR. LeCHER: Why does the organization cause people
to wdrk so hard; Like, I see that they may work fourteen

hours a day at'little or no pay with virtually no sleep.

- How can you think -- what's the answer -- how can you

continue to work this way seven days a week, and why
must you work so hard to be a Scientologist?

MR. DeWOLFE: Well, as I -- I want to point out that
I left in 1959, and I don't know as much about --

MR. LeCHER: You said that you had the Blown ~- you
devised the Blown Student --

MR. DeWOLFE: The Blown Student, yes. Right.

MR. LeCHER: -=- and brought‘ihem back --

MR. DeQOLFE: That set the tone and the standard
foi the long, drawﬁ out, heavy amounts of times that
pecople had to put in it: Also, the pay was incredibly
low I can remember, even in the fifties. Sometiﬁes, |
even then, people in the organization were only getting
five or seven or ten dollars a week, and they were living
sometimes a dozen to a room.

All the money wentvéo Dad and it was kept as tight
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. dangerous to themselves or.to the peopl

as he ¢ould financially about paying things out. What

is true: If you're not receiving much|money and you're

putting a great deal of -- see, we had

a goal to clear

the planet, and everybody was being very dedicated about

it‘

But another problem he had too, then, of course,

was health. Now, remember that psychig

try and medicine

was one of our major enemies and oppongnts. And, of

course, since Scientology Dianetics cou

all of man's problems, one did not go t

course, one didn't have enough money to

14 cure and

" alleviate anything and everything and had the answer to

© doctors. ‘Of -

anyway, but one

great deal. And therefs.éuite a number

_kdid not go to doctors. And people's he%lth suffered a

of peoplé that I

know persbnally'thatAsuffered a great dFal because of

that.

MR. LeCHER: All right.

One other question before I turﬁ
coileaéues.

Do you think that people who are

it over to my

in Clearwater who

parade up and down the street -- do youjthink they are

MR. DeWOLFE: Are they dangerous

% of Clearwater?

#0 themselves?

'MR. LeCHER: Or to the people of (learwater?
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AMR. DeWOLFE: Both.

MR. LeéHER: Wbuld you‘;ike to expléin that?

MR. DeWOLFE: It's not réally eésy to explain.
But -- first of all, they really don't know what they're
doing. The average -- ﬁhe a?erage people coming in the
door to Scientoiogy, until they get to the very, very
top, they don't realize that they buy step by'step. They |
start believing all.éf the various falsehoqu, like,
for insﬁance,'L. RonAHubbard;s past, et cetera. And
they can do -- they justAdoﬁ*t know what they're doing.
And --

MR. LeCHER: Well, ao yoﬁAfeeL -= if YOur father
should die of natufalvcauses, would it -- what effect
would that have on the faithful?

MR. DeWOLFE: I think they would -- I really have
no wéy of predicting, but I think that there's a couple

of quotes that my father used to say all the time that

~really scares me to death. He at one time was also

talking'about really taking on the world. And I remember

- in 1958 an:example'which scared me to death énd started

myself thinking -- he wanted me to devise a plan to
try to steal an H-bomb.
MR. LeCHER: Your fathe& wanted you to steal an

H_-bomb ?
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the whole bomb?

" he said, "Don’'t call it murder, call it

and all -- everything. Aand --

MR. DeWOLFE: Huh?

MR. LeCHER: Your father wanted you to steal an

H-bomb?"

MR. DeWOLFEQ‘ Yeah. He wanted m%'
;MR. ieCHER: From whom?
MR. ﬁeWOLFE: Anybody and everybqgd

We got =-- I.ne#er got into it, bdc

+ -

Y-

ause. I said,

"Oh, no, thank you." And sort of -- thlings went cliék

in my head, and I said, "I don't -~ I higve two children

and I don't want to get inveolved in thajg.” Aand that was

in late 1958.

MR. LeCHER: He wanted you to ste%

MR. DeWOLFE: No. He wanted a who

1l the parts or'

le package.

The -- but the -- as an example, ¢ne of the things

he said to me was that - he said it many

there's another quote, "I connotate loya
highest ethic." That means, "Follow me.

*Total dedication, total loyalty to me,

~And‘that’s the one thing that he g

'MR. LeCHER: Because of —

. MR. DeWOLFE: So}kanyway, that wou

, many times -
suicide.™ And
lty as the

" fThat means,

L. Ron Hubbard."

ut before any

1d lead me to
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béiieve that this -~ knowing as mncﬁ as I know about it,
that -- |

MR. @eCHER:‘ I will not pursue that énymore at
this point.

_One other guestion: - Is it -- do you think that the
organization wants to control our economic system?

MR. DeWOLFE: Yes.

MR. LéCHER; Thank you.

I would like to ask Mr; Hatchett if heAwould,like
to aékrany —

MR. FLYNN: Mayor, may the witneés make one more
statement about a particular area before we get ihto
gquestions? | | |

MR. LeCHER: Certainly.

MR. DeWOLFE: Okay, sorry.

I left Scientology November 23rd, 1959. I tried
to do one or another thing up till about 1962, and that'
didn't work too well. So, then, I got a job.

During the -- almost immediately upon my leaving,
on January 3rd, 1960, my fathér sent me a telegram
threatening.to have me arrested for the stealing of a
mailing list. There were other threatenihg telegrams
and'activitiesAin which he was applying to me the

standard tech of attack and destroy, but he was applying
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around.

years. .

~ got a choice between*me;aﬁd the children

it to me. I helped him do it, and I tHo
kind of incredible. But he turned'aroun
destroy me.

He said —- then, this happened in

up with a whole variety of things, which

ught this was

d and tried to’

1960 and kept

are really

~

unimportant, but -- at this junctufe and to the question.

So, I got very angry and upset befause I had the

children, and I didn't -- the only thing
do in therﬁorld'was‘auditing, and I coul

I had a hard time getting a job because

I knew how to
dn't really --

I didn't know

how to do anything, except, you know, h¢w to be a

ridiculous rock star jumping around,‘puéhing students

Anyway, I left originally, by the|way, very --

which is very important to this thing -4

my children. I didn't want my children

is because of

involved. I had

had a pretty well messed up, turned aroynd childhood.

And the weekend around November 23rd, my
years at the moment - she just flatly --

of person that's very calm, cool, and co

Sheiflatly just came out and said,

wife - twenty-
she's the type

llected; she

‘getSnangr§=about‘once a year -- about'on#e,every five

"Okay, you've

or Scientology.
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Make up your mind." This was on a Friday.  aAnd I said,

"Okay. It's you and the children." 2ip, o#f we went.
. i .

And -- so,\that was one of the basic reason$ I left,

- |
plus the fact that I was getting very tirediof being --

" of all of the scam and the con and the frauﬁ.

.And also -- even though I was L. Ron %ubbard, Jr.,
I wasn't being paid much more than the peop#e struggling
for seven and ten and $25.00 a week. I jus% didn't havé
any money. Okay. That's éné of thé basic %easons -
and which,I nowrhave six children, f£ive of %hem up and

!

grown and all of that. ;

In 1962, I got very angry and upset. 'All I wanted

%
f
to do with Scientology was to forget it, wh@ch was an
impossible situation. I've tried'tg do i£ %or_twenty-
three years. So, I decided, "Well, the hec% with itc."
It's one of those things that's, I believe,yhumanly
impossible to either cover your past or to_Furn a blind
eye to it or forget it. ' E

I -- so, in 1962, I contacted law enfﬁrcement and
said, "Do you want to hear a few things?" #nd starting
off from there, I got involved in an E-Mete# case that
the FDA brought against Scientology and,valko, an IRS

case, and helping other lawyers, authors ovhr the years.

And'--rso, it's just a matter of diéseminatinq information.

)
!
i
i
|
I
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I had appearéd'in public and started spi

. give you the exact date.

Okay. Well, I got involved in the IRS case, and

I don't quite at this instant have the|exact dates at

- my fingertigs.‘ And they were really pretty upset that

lling the beans,

even though-. it was highly limited aboyt strictly

financial affairs.
And so, about 1972, they got -- #h

into a sales organization in Beverly Hil

éy embroiled me

ls that I, in

the beginning, didn't realize was a Scﬁentology front

organizatién that Bob Thomas had set up

Walters to suck me in and try to nail my hide to the e

barn door. At that -- this was, I belikve, in the early

with an Alan

part of '72. I would have to check arodgd on dates to

-

- But I walked there =-- I walked in

thinking it was a sales' meeting, and it was Bob Thomas --

Bob Thomés,,by the way, at the time was

U.S. I mean, he was the head of all of

at the time.
And the -- he starts telling me hc

terrible, awful person, et cetera. I'm

one night to --

the Guardian

the Guardian

‘Offices in the United States.  That's what I understoéd

w I was such a

using very nice

language which wasn't the exact phrasin%. I do feel

constraine& about that, about the fact t

hat he wanted

(/—-"
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me to take back the testimony that I gave in the case.

He wanted me to recant all of the various fhings that

I had said about Scientology, which, up to

that time,

had been very honest, truthful, and factual, and given

under oath, as it is today, which, by the wWay, since

I left Scientology is something that I congider to be

guite valuable and I cherish a great deal.
about the laws and the constitution, and I

as something very serious.

I'm talking

take my oath

MR. LeCHER: You were the Founder's gon and you

were there since the beginning and you had
MR. DeWOLFE: I would like to finish
MR. LeCHER: I'm sorry, sir.

MR. DeWOLFE: But I just had to slow

this.

up a little

bit because I do get just slightly emotional about this.

MR. LeCHER: Sorry to --

MR. DeWOLFE: That's all right. 1It's§ very impor-

tant.
So, anyway, Bob Thomas - to make a 1¢d

short or we'll be here until -- to make a ]

bng story

long story

short, showed me photographs of my childrej going to

and from school. And he -- we got calls ip the night.

My wife was scared to death with calls; st

would be looking through the window of our

range people

little house.
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I believe at the time that I was

working for

Sales Training, Incorporated, which wag a thing about

selling sales courses in Los Angeles.
have -- I didn't have any money, and I

small house. I think the house was --

And I didn't
lived in a very

probably, if you

put it all together, you could fit, maybe, two of them

in your chamber here.
aAnd so, they wanted me to recant.

And then, he brought in about how my £a

I had refused.

ther still loved

me and how I should -- I shouldn't do Juch terrible

things to dear, sweet, wonderful Dad.

And then, he -~ —

.what happened was —-- because they wantgd me to recant.

And so, because‘I was under duress at the time because

I was scared stiff -- there's a lot of
happened in Scientology that I haven't
the hearings simply because they are no

to here.

things that
brought up at

t really épropos

And I hadn't been out of Scientolpgy really that

long, and it -~ I didn’t'know what the

legal ramifica<

tions were and IAdidnft‘want other things to get out

about -- I mean, I.&idn‘t -- I was scar
in the way they -- I was scared that. sopewhere along

the line, and throughout — the other thingf I did in the

of police, not

"z

- fifties might be coming out’and_they'miqht try to blackéj
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-book, The Scandal of Scientology, and getti

- there's a Rgberﬁ Kaufman who wrote a book d

mail, which they did.

‘And so, I signed a thing recanting tge testimony.

If you carefully examine that, I don't thin
great deal of legal validity. But that ocd
'72.

'This also had -- was in relationship

Paulette Cooper'had written a book =-- had W«

in the writing df an article called "A Look

Scientology" or "One-Tenth of Scientology."

Scientology, and he was going through a lot

k it has a

urred in 1971,

to a --
ritten a
ng involved
Into
Also,
élled Inside

of hell

trying to get it out. And eéidently, Pauljtte Cooper

was allvinvolvedrand getting sued in a real
with Scientology.
And I had -- I had read the book. 1If

found the book on the newsstand. I didn't

donnybrook

fact, I

even know the

book existed until I saw it on the newssta]d. I picked

it up and read it and, then, I called Paul
and things led to another in my involvement

her information. A Maurice Gerulius of Nuag

tte Cooper
in giving
lear Press

Scientology,

wanted an introduction to the book,‘Inside
by Robert Raufman.

And, of course, Scientology didn't wa

nt me to
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 destroy Maurice Gerulius, the publishey

like to take one now or =--

;staff, and,consultants,vandAwitngsses.

'ing witness and we'd like to question hi

write the introduction. And, of cou#sé,

to destroy Paulette Cooper and they were

they were trying
trying to

of the Nuclear

Press, and they were trying to destroy”Robert_Kaufman..

And then, they were alsoc trying to destroy me.

And then, in order to protect my |lwife and my

children and quite literally to protect

them - I mean,

the other peoplé involved - I signed the recant.

MR. LeCHER: Thank you.

Before this meeting started, we sk

id that we might

like to take a break for five or ten miputes. Would you—

MR. DeWOLFE: That would be nice.|

'MR. LeCHER: It would be nice to take a break?

All right.

Before we start with our questions

, we'd like to

take a short: five~ or ten-minute break~§nd then come

right back.
- {(Whereupon, a rec
(Whereupon, the h

- MR. LeCHER: Please take your seat

Commissioners, I know that we havq a very interest-

ss was taken.)
aring resumed.)

s, Commissioners,

o

m at lenqth, but
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if we could keep it brief. We have many others to go
andAtime may be running out. And we also must quit
early tonight because we have a Commission meeting‘at
five. So, we will be here for virtually all day and
all night.

rAs fa& aé tonight, I would like, if possible, to
quit at tén so that we can get home and be here at nine
tpmorrcw morning again.

So, I would ask if yéu’would be brief and to the
paint -- nor do I want to stifle any qﬁestiOns you may
want to ask, too. |

We're going to lead off with Mr. Hatchett now,
so everybody has a chance to lead off first. We're
going to alternate as thé’various’witnesses_come before
us.

So, now, I'd like to introduce to you Paul Hatchett,

the vice Mayor, who will lead off.

RONALD DeWOLFE, Resumed.

MR. HATCHETT: Mr. DeWolfe, is it true you lost

‘power in the'Church before youfleft?

MR. DeWOLFE: I lost power in the Church?

MR. HATCHETT: ‘LostApower in the Church of Scien-

" tology before you decided to leave? Was your power base
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_brobated - and, e?idently, my father wan

sent a poison pen letter to the insurang

. took a litetle bit of juggling around to
"wana~1ega1 matter{;~So, I had a very go

' you, and lean on.the matter. And, of co

waning?
MR. DeWOLFE: No.

MR. HATCHETT: You still had --

-MR. DeWOLFE: Irwastxecutive Secretary'of ~- when

I left.
VMR. HATCHETT: I read in the not?s
of your son's trust fund inr--
-MR. DeWOLFE: Well, my father belli
thing that my grandfather ana grandmothke

to him. My grandfather had set up a trf

unbeknownst to me until he died and his|Will was

an educational trust fund so that my sonp

about an entry

eved that every-
r owned belonged

st fund -

ted it. It was

, Leif, my oldeét

son, could go to college. And it amounted to about

ten, $12,000.00.

Later on, evidently, through my si

I had misappropriated the funds and I hs

ster, they nhad
e company, saying

d misspent the

money and fouled up in various ways. Aﬂd -- so, that

But in the very beginning with,th%

that handled all of the estate problems,

sort things out.
attorneys, it
od attérney
whaﬁ haVe

urse, there was

2-53 —
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theworiginal trustees of the People's Bank in Burlington

and, of course, the insurance company and the probate

court, the probate court in Seattle, Washington. So,

the whole thing, I was -- it was kept very legal and

very proper and, in general, I handled very little of.

the money and the arrangements.
But anyway, it was just a matter to try to gain
control of the money or keep my son, Leif, from being

able. to use it for his education, which he did use it

for.

MR. HATCEETT: Well, the crux’of my prior ques-
tion -- is it still in force? Does your sphfstill have
benefit of the trust fund?

MR..DeWOLFE: No, no, no.. ‘It was only ten or
$12,000.00, and he had to work and we had to work to
get him.throu§h_college. He graduated in -- college
in less thanzfour years with about a 3.95 érade average.

MR. HATCHETT: All right, thank you.

I'm going to ask you a few rapid fire questibns;

MR. DeWOLFE: Sure.

MR;fHAicﬁETT: Your father wrote from the top of
his head you kept emphasizing.

| MR. DeWOLFE: Yes, correct.

MR. HATCHETT: A lot of fictional writing.
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MR. DeWOLFE: That's correct..

MR. HATCHETT: Apparently, you dif

MR. DeWOLFE: No, not throughout the period there.
I had written part of a book, as far as|my own writing
is concerned. I wrote all of the technjques and pro-

cesses in a book which was published in|England called

Creative Learning. That was a series of
for -- on children in school.

The fictional thing would be, fof

. The History of Man, coming up and creating the incidents,

as I mentioned the clam, that type-of th

written very little of anything after Sg

MR. HATCHETT: All right, thank yqu. That satisfies

me.
You mentioned, also, that -- I imal
father deserted you, and you mentioned t
little money back for foqd and clothing.
MR. DeWOLFE: I'm sofry, I didn't
MR. HATCHETT: Yoﬁr father sent ve
MR. DeWOLFE: That's --
ER.'HATCHBTT: -=- for food‘and clo

MR. DeWOLFE: That's correct.

MR. HATCHETT: Did he desert the fgmily; is that

what you really said?

the same.

processes used
instance, like,
ing. But I have L
ientology.
gine, your

hat he sent very

quite hear that.

ry little monéy -

Lhing.
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MR. DeWOLFE:

He sent very little mon

very little money. At one time he had a bo

py or used

t -~ excuse

me. He sold a story and I believe it was apout twenty-

five»hﬁndred dollars. He went down to the post office

to get the check - and he was gone all day

couldn't figure out where he went - and he

and we

bought a

yacht. - And we didn't have much food. As I said, my

father's support came from my mother and al

lso came from

my grandparents’ to a very great extent. And it was

pretty much of a hard scramble fof money th

thirties and the forties.

roughout the

-~

MR. HATCHETT: Did you ever have a desire to be

number.one in the Church of Scientology ordler or hier-

archy?

MR.

MR.

" MR.

MR.
questions
son rift,
not be just a vendetta against Dad?
MR.

MR. HATCHETT: Why should I believe v

MR.

DeWOLFE:

HATCHETT:

DeWOLFE:

Sure; sure.

Yeah.

Sure? ;

HATCHETT: The reason I ask you akl these

It would appear to me there's a

DeWQLFE: .

DeWOLFE:

No, no.

father and-

you know, a real falling;out. Anf may this

ou?

Well, first, there've been, like,
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Scientology, Dianetics, and the life of

-come out.

twenty-three years under the bridge. The ~- you must

realize one thing about me is I'm the same person now as

“Then, I loved what I did, and I, also, |now love what I

do, which is -- I have -- I have my wifle and I have my

' I was then, except it's like I lived two different lives.

children. That's what's become the mo%t important thing

to me.

"And it was a -- to put it in oversimplification,

it was a scientific -- excuse me, a sciknce fiction --

a science fiction world, and I've come o appreciate

reality and truth a great deal. 1In thoFe days, we

treated the constitution and the laws around like they

were teilet paper. And I've learned to|appreciate those

a lot more recently.

And another thing, too, is that t}*e truth and

facts about Scientology and L. Ron Hubbard are slowly

and surely being brought out by other pdople, also. 1In

my own personal opinion, I am even a sug

right here, right now because you have %nough witnesses,

you have’enough affidavits, you have eng

tion - so does the federal govermment, so does

erfluous being

ugh documenta-

" ment - to certainly see that the facts %nd truth of

.. Ron Hubbard

the state govern-

o
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And it is -- and this is going to sound like kind

of a mealy-mouthed, hollow statement, but it's really

quite true_because i do have the facts and truth in
being able to stand up and tell what I know.

_But és an examplé on the life of L. Ron Hubbard,
it's easily documented, not through what I say but what
other people say, by bits and pieces of his paﬁt, the
papers,vthe do;umentation. So;_venQetta? No.

I've also learned another thing -- I'm sorry.

¢

"I've also ledrned another thing, which is that -- I was

all very emotional about it in the early days after I
left'and-began to hate and what have you. But I've
learned that hate only does one thipé; which is consume
the person doing the hating. Andlso, I've absolutely
refused to hateAhim. And people can't understand this
man who has done all this stuff, how can his son not hate

him? I refuse to hate, because if I hate him, then, this

‘gives my children the right to hate me or my -- or other

- people the right to hate me kind of thing.

- So, those are all these heavy, negative emotions and -
feelings I've been able to cut out.
MR. HATCHETT: My last question -- thank you.

Do you know.for a fact whether your father is

_still living?
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' He has -- he kept a secret address down

" classify as Dianetics,or else for the ChH

MR. DeWOLFE: No. I have a -- I|mean, I haven't

seen his dead body in a coffin.

But over the years, we have writfien back and forth.

that non-Scientology types and family wio
have it, if you wish it; I don't think L

but it's a post cffice box number. But]

in Los Angeles
uld write. I
have it with me,

over the years,

all of a sudden, about -- I would say spmewhere between

1979 -~ 1375 to 1979 and even more recehtly, some of

the letters I've received -- theré's a ¢

~

in syntax. He has a very special way of

omplete change

stringing words -

together, which, after reading umpteen million of them.

ever since I've been a kid, I can recog%ize.» And just

bits and pieces and that sort of thing }
that he just possibly might be,;, but I d4d¢

MR, HATCHETT: Thank you very much

eads me to believe|

n't know.

MR. LeCHER: Mr. Shoemaker, do yoy have any

questions?

MR. SHOEMAKBR: Mr. DeWolfe, appaj

yOu've indicated, many of the procedureg

currently used were actually created in

you were still with your father, and in

tology?

ently, from what
which are

the time that
here did it

urch of Scien-
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is a term used in accounting to -- you have to go back

-

MR. DeWOLFE: Yes, that's correct.

- MR. SBOEMAKER: - Did you -- were you -E

MR. DEWOLFE: There's been little or po change
in the actual basis.

MR. éHOéMAKER: Could you briefly explain what the
purpose of auditing is, forvexample, how you came up
with -~ not necessarily you, but your father or whoever
came up with the idea of auditing?

MR. DeWOLFE: The -- as I said, auditing was a --

to the basic theory of Dianetics as it was’set up: any
and all man's ills are mentally caused, ba#ed.v And it's
based in what is called an engram, that arg -- that is,
moﬁents of pain in unconsciousness. So, aﬁditipg would
be ;he erradication of moments of pain in unconsciousness
and discomfort and et cetera in one's pastiaﬁd sub-
consciousness. I'm talking about Dianetically at the
moment.

'MR. SHOEMAKER: Yes.

MR. DeWOLFE: Dianetics.

- So, that is the basic modus operandi;of it, the

basics of what auditing is.

Auditing, phyéi’cany, is basically - in the old days

of Dianetics - laying down on the auditing_couch, somewhat
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were, in the main, by most people, but

similar to the psychiatriSt's couch, an

and other areas of trauma. As I said,

yourself psychocanalysis or psychotherap

d you would sit

- there and return people into the past $nd'gét very much -

" involved in, for instance, pre-natal ekperiences, birth,

it was a do-it~

Y -

MR.. SHOEMAKER: Mr. DewWolfe, do you personally --

do you have firsthand knowledge of how

the material that

was obtained for the auditing process Jas used?

.

MR. DeWOLFE: Yes.
0f course, everybody was told tha

fidential, that they were treated as if

E the files were con-

they were files .

/

of, say, a doctor or a priest or an attprney. And they

-- it was quite

inviolate. But of course, Dad and I haf complete access

to it.

And one thing I ought to mention

is that - it's

kind of embarrassing to mention - I'm the one who

originated the bugging of auditing room in the Hubbard

Guidance Center in Washington, D.C. so

on what was going on in an auditing ses

e could pick up

ion. And what

I told everybody at the.time was that mgst of the people

that worked in the Hubbard Guidance Center ~- the Hubbard

Guidance Center«was~thevauditing department. It was

the -- where people got their auditing.

P




2-62

10
11
12

i3

14

15
16

17

19
20

21

- 24

And -- but most of the people there w#re students

of mine. So, I put the microphones in and the speakers,

et cetera, and the tape recorders so that I

could monitor

their progress as students. That's what.thfy were told.

~But their files were used, as I said,

for pressure,

blackméil, and all these other -- some of t%ose bits and

pieces back in -- yesterday.
MR. SEOEMAKER:' How -- how was the Fa
Policy created? Where was the origin? Wha
MR, DeWOLFE: The origin simply was t]

gave us any problem, any trouble, why, we'd

Lr Game
. -- what --
hat if anybody

just attack

them. We had -- we were pretty successful at it.

And if you're talking about power and

you, that was a lot of fun to take on the F]

what have

BI, take on

the IRS, take on-the government, take on anybody and

whip it out. And as I said, I'm twenty --

in the early

twenties, gnd We'fe stomping the hell out of people and

heady stuff;

' getting away with it. But the point -- thak's pretty

But'that‘s not == whét the Fair Game Was is that --

again, it falls back to the same basic ideal which is

get the job done.

total destruction: do whatever you -- was hecessary to

MR. SHOEMAKER: You had mentioned befpre that you
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.body. If I had a walking microphone and

'seen the outline - in the outline, therg

.the listing of thirteen people” personal

—

1 had actually created what was called af that point the

2 grind policy. :

3 _MR. DeWOLFE: Yeah.

4 MR. SHOEMAKER: What was the purppse of that -

s policy where the students were reéuired to work long,

6 ektended periods of time? |

7 MR, DeWOLFE: Well, we had a lot ko teach them,

8 plus ‘it was a very good control mechaniEm. -Very tired

9 people are very receptive. |

10 MR. SHOEMAKER: I see. So, it's # control

1 mechanisﬁ — | ‘
o

MR. DeWOLFE: -You see, we were controlling the

I'd demonstrate it for you.

MR. SHOEMAKER: The --

MR. DeWOLFE: By the way, as a mat

you had the time,

ter of example,

anything I talk about, I'm more than happy to demonstrate.

MR. SHOEMAKER: The =-- the other d

ne, Mr. DeWolfe,

I wanted to ask about here: In the - and I know you'&e

is an item

referred to "November 1968, racket expoded,relating to

Game by Mr. Hubbard.

" MR. DeWOLFE: Yes.

ly declared Fair
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MR. SHOEMAKER: Would you explain that a little
bit, what was involved in that and what that meant?

MR. DeWOLFE: That meant exactly what it said.
Well, it was written -- well, it wasn't written up,
and I wasn't in Scientology aﬁ this particular time in
'63, having left in '59. This is the same sort of thing
that we would write out. | -

The Fair Game Poliéy in the fifties was.somethihg
which=was very verbal. One §hing I == maybe--- a point
i;d like to make here wvery quickly is that there are
two concurrent lives of L. Ron Hubbard goiﬁg on at the
Same timef You have the super-secret hiddép, private

life of L. Ron Hubbard, which very few people knew,

~and which is now, probably, as we go along through time

here —-,wiil be discovered more of, because now that,
I guess, I talked, maybe other people will feel it's safe
to talk.

The =-- so, all of thié was ail verbal. And, of

course, he didn't have the power base he had in the

~fifties that he had later. So, it was kind of a secret

'thing. But this is precisely -- as you read it, it's

exactly what was meant. It was not -- it was not done
as an empty, hollow threat. And this means you were cut

off from all people; if we could do something to you, wg‘
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aid.

‘understood ethics or legality. . And the

. thing else was used as a sledgehammer.

‘any of those. They didn't mean anything

MR. SHOEMAKER: Mr. DeWolfe - and

this will be my

‘last question ~ I know this is a diffiqult one to try

to answer, but I think it should be asied.

Obviously, you're under a great deal of duress to

come here and to testify at this -

MR. DeWOLFE: No, I'm not under duress, sir.

MR. SHOEMAKER: Well, I didn't -+

ﬁhat's the

wrong word. .I mean, you've got a lot df -- you had to

have had a lot of t:éuma -
MR. DeWOLFé: I would have walked
and knees.
"MR. SHOEMAKER:

what I'm getting down to.

here on my hands -

I guess my questipn is why? That's

MR. DeWOLFE: As I said, I happenEd to have

acquired a rather strong like for constfitutionality,

laws, truth, and fact over the years.

thing; I don't know how to explain the mechanism.

somebody else can.

"~ But I spent years héving no real,

thing to be used; théy were a weapon. 'T court or any-

[t's a very funny

Maybe

honest, commonly
laws were some-

- 7
I d4idn't have

| to me; life
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" is a good forum to say all these things thg

didn't mean anything to me. It wasn't some

loved and cherished and nurtured. It was -

robots to me; people were nothing but raw meat.

over the years, I've Suddeﬁly'started getti
sorted‘qut; |

. It wasn't until 1978, late 1978, that
vestiges of all of the Scientology nonsense
nonsense got out of-my skull. But there’'s n

than, say, a sinner who has become a preach

thing to be

- people were

And
hg my head
the last

and Hubbard
bthing worse

er, because

he knows every in and out of the whole thing. He believesg

in these things, and he -- everybody like ¥

people like you, they take the constitution

pu -- SO many

simply for

granted because, as kids, it was just therg. And there

was -— too many people take too much for g¢gx

anted. But,

as I said, I don't take any of that for grﬂnted, and

that's why I'm here.

I think -- and again, I think I'm, cdnsidering

myself personally =-- mﬁ being here all npt
that totally necessary. And so, that's why
just to help it out.

I've always tried to be -- one of thg
father taught me - I still follow some of 4

which is try to be effective and efficient.

-=- not all

I'm here,

things my
hese rules -
aAnd so, this

t Ivhavep't
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" Mary Sue. It wasn't -- as I said, it w$

know --

- does now?

-say =-- do you mean, specific incidents?

' been able to get out. And I've tried for years to try to

say things to people to try to tell thgm

at me a great deal because they think that some of the

things I say are as a far out as my fatther's science

fiction.

MR. SHOEMAKER: Mr. DeWolfé, just one other ques-

tion: At the time you were in the Churich of Scientology,

did they have the Guardian's Office?

MR. DeWOLFE: No.

MR. SHOEMAKER: Did they have anyj --
MR. DeWOLFE: It was a do~it*yourFerf organizatioq;m
I mean, we didn't have a complete department called the

Guardian's Office. It was done by L. Rén Hubbard, by

that was_hung up there on the oré, board
MR. SHOEMAKER: When you say "it,!
mean by it?

MR. DeWOLFE: The Guardian's Offig

MR. SHOEMAKER: Yes, sir. But tht was done by

Mr. Hubbard and Mrs. Hubbard that the Gu

MR. DeWOLFE: The same things. Wh

, and they laughed

sn't something

what do you

e. We, you

ardian's Office

_ -
at I'm trying to
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MR. SHOEMAKER: No, I accept that. What was being
done then that you can relate to what is being done now
by the Guardian‘s Office?' |

MR. DeWOLFE: The =-- well, there's something -_
referred”éo earlier, just rapid expose -- the attacking
of any en;mies of Scientology, the pumping out of this
information, the Guardian's -- the protection éf Scien-
tology, the protection of the organization itself.

MR. SHOEMAKER: I want to ask -- |

MR. DeWOLFE: That's. another —- any Scientology ©

organization to me is called organization.

MR. SHOEMAKER: I don‘t’mean to put words into
your mouth, but what you‘re saying -- are you saying
that these are.the same types of practices, whether
legal or iilegal, that were done theﬂ -

-/ MR. DeWOLPE? ;Yes.

.MR. SHOEMAKER: -- to protect the organization?

MR. DeWOLFE: That's correct.

MR. SHOEMAKER: Thank you.

- MR. LeCHER: Two guick ones: You have said that

your entire youth was spent in Scientology in the planning

stage: forumulating, Qriting, plotting, along with
your"fathér who was the Founder.

With all this study and all this planning and all
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. the thing, There's a book called All AR

this effort, has it left you with any marketable skills

at age forty-eight?

MR. DeWOLFE: Marketable skills?

MR. LeCHER: Has it prepared you|for a job after

Scientology?

MR. DeWOLFE: No. I didn't know|what to do. 1I've

held probably a couple of dozen jobs at

years.

least over the

I didn't have any skills that -~ what you would

call markétable skills, so I had to legrn them. I had

to learn how to work. It's incredibly |difficult to -- I

in the very beginning like that to try [and get back into

some kind of routine and work nine to flive. I wasn't

used to receiving4é paycheck or even hob to earn a pay-

check. But it took me quite a number of years.

After all, you know, with six chilldren, you better

get something or you're passed.

MR. LeCHER: Thank you.

One other guestion: Do you -- cah you tell me

MR. DeWOLFE: Yes. .
I £ind this kind of funny, I know

don't, but I happen to have a thirty-twc

. everything -- tell me something about rediation?

that many people

/

p~year view of

pout Radiation

P
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that came out in the mid-fifties. And at the same time,
he came out with a product -- we scld a prqﬁuct whigh
was vitamins and minerals called Dianazene.v And the
Dianazene ﬁad huge émounts of niacin in it, nicotinic
acid.

-The processeé and the.--»accompanying the boog,

All About Radiation, and the Dianazene -- i;s purpose --

its stated purpése to the membe;;hip and to the public
was "Wé now have the ability'to erradicate br" - in

Scientology terms ~A"run out all of you%fold tracks or
pasﬁ-tréck,radiation,experiences;” Thét'means that ali

of the space-opera wars you were into where they set off

. H-bombs seventy-four trillion yearsrago.andﬁall that,

éhat these processes have this'prcduct cglled Dianazene,
which was, simply, as I said, vitamins and minerals with huge
améunts of niacin in it, which would prodﬁoe these wild
£lushes. ‘ -

Now, if you take a great deal of niacin, you get

these incredible flushes, like a rash. You get hot,

- flush, your body would turn red in spots or over the

whole thing. And this was proof -- this was proof that
you were running out or erradicating all of &our entire

space-opera, old-track radiation. And -- and the

' Dianazene ‘and following the directions in the book made
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- cetera that were written and invented aj

you -- guaranteed'yéu'proof against any

2-71 Y

radiation.

That means, if somebody dropped an H-b¢pmb today and you

followed all‘of that, that you were prdofed against

radiation; it wouldn't hurt you.

And -- so, that is, I think, one|of the major --

one of the major frauds in the mid-fifties concerning

Scientology is about the radiation. All it does is --~ it

was niacin.

MR. LeCHER: I have two guick onés'the attorney’

would like me to ask.

How was the money carried out of [the country? e

And in the organization, was it Hubbard|

s - excuse me -~

policy to have all the writings bear hif name?

MR. DeWOLFE: Yes. He was Sourcel
been repeated fifty million times. "L.

Source. L. Ron Hubbard is Founder. L.

Creator." It is his game. "It is my nge," he would

say. "This is mine; it belongs to me."

that was written by anybody else -- and

That must have
Ron Hubbard is
Ron Hubbard is
And everything

there are many

liﬁtle bits and pieces that were writte? by other people,

and many of the processes and training ¢

other people -- but at all times it was

That was the only name;attached to 1it.-

rills and et
1d cteated by
L. Ron Hubbard. /r

Even if we wrote
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policy letters and he would review them and

his name on it. 8o, everything was -- that|was his --

one of his first, basic, standard orders at]| that time.

MR. LeCHER: How was the money taken

country?

MR. DeWCLFE: Thefevwere several ways| of doing it.

The very first one that I know of was in lJte 1852, when

he went to London where Diane was born, Sep
he opened up, through permiséion of the Ban
what is called in England a Dollar Account.
that it was a special accéunt that you coul
take out dclléf#.

MR. LeCHER: Was that carried out in

MR. DeWQLFE: Yeah. Well, they were

in checks; they were carried out in shoeboxdes. I took

a valise over oné time, as I said, full of.
went into the account.

Now, while other peoéle may —-—- appare
been signatories and directors of other U.S
the only one that could sign on the Dollar
L. Ron Hubbard.’fSo that tﬁié waé‘a way in
fifties for the money to be siphoned out of

organizations in the United States to Engla

once it was there, he had absolute and totgl freedom to

nd. And

, then, put

put of the

tember 24th,
ik of England,
That means

d put in and

a shoebox or =—-

carried out
money that

ntly, have

. corporations,
Account was
the early

the various
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‘Founder.

'probably~the Cclosest workwise»and even,

use it beéause-of,the nature of the agcount and the fact

that he was the signatory on it.
MR. LeCHER: Thankvyou.
Mr. Calderbahk, do you have som#

MR. CALDERBANK: Yes.

guestions?

Mr. DeWolfe, during the time that you were with

your father from '48 up until '59, woulld you describe

yourself as probably his clpsest persop? Or were you,

as his son and as a, would you say, coffounder in the

various Dianetics and Scientology teachings --

. MR. DeWOLFE: I would say I was Very close, but /

I was not a co-founder. But -- there s only one

But as far as being close is con¢erned, yes. It

was not from '48, though. It would have to be from the

summer of ‘52 is when it was incredibly
course --

MR. CALDERBANK: You were his rig

r close. Of

ht-hand man and

knew your father probably better than gnyone else?

MR. DéWOLFE: Yes, that and Mary

Sue. We were

‘as I said, living

together in many different areas of th

country. —

3R. CALDERBANK: 'Youvsaid you werlen't co-founder,

but all during your testimony you said jthat -~
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MR. DeWOLFE: - Well, that's a veryvspecial term.

MR. CALDERBANK: Many of the -*ycorrect. 'But
many of‘the -—

MR. ‘DeWOLFE: I did é lot of the things, but, as
I said, just answering your éuestions, the name of L;

Ron Hubbard is on it. |

MR. CALDERBANK: sight.'

But why =-- if many of the policies and ideas were
yours and you came up with them, why are they all copy-
righted to L. Ron Hubbard?

MR. DeWOLFE: Because heV0wns them. What I mean is:
There's only one'Source, one Founder. He always insisted
on that, that regardless of whatever was done was him.
And itnreally didn't make an awful lot of difference to
me. If you lobk aﬁ it within éhe context of the time,
it was rather immaterial to me.

MR. CALDERBANK: During bianetics, the era of
Dianetics, prior to it becéming the Church of Scientology,
was auditing then the -- é major money producer? |

MR. DeWOLFE: . Yes.

MR. CALDERBANK: And --

MR. DéﬁOLFE: That and Dianetic courses.

MR. CALDERBANK: Then, in '53, it was changed to

Scientology, and you went from Dianetic auditing to
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~auditing was guaranteed?

a fairly actionable offense, according 4

Scientology auditing?
MR. DeWQLFE: Yes.
MR. CALDERBANK: What was the —-

MR. DeWOLFE:

Well, actually, Scientology auditing

started or occured, as I said, in the dummer of 1952

when he could no longer do anyting with

Dianetics

again. That's where it started to becdme Scientology:

it would be the summer of 1952 in Phoenix, Arizona.

MR. CALDERBANK: And my qﬁestion is:

et cetera, et cetera?

- MR. DeWOLFE: That's correct.

MR. CALDERBANK: What was the Qiff

The Dianetic

It was scientific research,

arance between

Scientology auditing and Dianetic auditfing --

MR. DeWOLFE: Nothing at all ==
MR. CALDERBANK:
'MR. DeWOLFE:

increasing emphasis on space opera.

-- in the beginning?

-— except I would s3y the greater

]

MR. CALDERBANK: Back in the Diangtics era, were ~-

was your father using the confidential i

have peoplejpayvﬁp for their courses?

MR. DeWOLFE: Yes. If people didn

MR. CALDERBANK: And he told them

nformation to

't pay, that was
o Dad.

then, also, that

P

/




2-76

10
11
12
13
14
15
16

17
19

20

21

24

" variety of documents over the years, both q

it was used as a Dianetics procedure, what

it was in confidence that the auditing was
MR. DeWOLFE: Oh, yes.

- MR. CALDERBANK: And he utilized it?

taken?

. MR. DeWOLFE: If you had a copy of the Auditor's

Céde, that Auditor's Code is virtually the
MR: CALDERBANK: The main -=- I guess
reason that I see for you coming here is:
testimony that many of'the -- or, at least,
spent up to $35 or $40,000.00 in the belief
father was a nuclear physicist, et ceﬁera.
on what do you base your knowledge th
none of’these?V

. MR. DeWQLFE: By conversations with h
- ¢

same.

the main

‘Me've heard

one person

that your
at he was

im and by

conversations with my grandfather, my mothdr, my grand-

mother, other family members. Actually, ou
if you wanted to spread it out a little bit

well all over the United States. Plus, I H

obtained.
For instance, not being a nuclear phy

seen his transcript a long time ago, many ¥

r family,
, 1s pretty
ave seen a

is and others

sicist == I've

ears ago.

MR. CALDERBANK: And in addition to guditing, when

guarantees

were given then,fthe,same that are given ndw? In
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- pay for it into Clearwater is untrue?

Scientology, it was guaranteed as a sclience to relieve
and cure various cancers, various ailments. |
MR. DeWOLFE: That's cérrect.
Of course, soﬁe of the terminology changed, but
I'm talkiné about actual -- de facto.
MR. CALDERBANK: During this timd, did auditing or
Dianetics ever pay taxes in the fifties When this was
being used? |
MR. DeWOLFE: If we did, Qe shoulld have fought it.
No, I don't think so.
MR. CALDERBANK: And a statement jon the -~ recentl
in the media, Reverend Wilhere; I bélidve 4-’well¢
Reverend Wilhere said that your father'ls, again, spent

years and years of research in this audfiting, and' it's

based on case histories and years of re#earch.

Just to sum it up, you're saying fthat none of
this research existed: there's no datal no case
histories? And, as the person that knew_your fatﬁerr
the best during the evolution’of Dianetjcs and Scien-
tology arebsitting,héxé and saying that|{what he's

printed in books and what haS‘brought'm%ny people to

MR. DeWOLFE: That's correct.

'MR. CALDERBANK: No more questibni;_
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- to most of those; is that correct?

MR. LeCHER: Mr. Berfield.
MR. BEEFIELD: Mr. DeWolfe, if I understood your
earlier testimony yesterday, the allegations or state-

ments as to your father's education, you answered "No"

MR. DeWOLFE: 1I'm sorry, sir, I can'f hear you.
MR. BERFIELD: Yesterday, a list of ﬂchools and
studies that your father had undertaken, yqu answered

"No" to them. And if I could read for you|-- it's a

- bock called Dianetics, on page 138. It reflers to your

father having studied science and mathematics at

George Washington University, graduating f£jom Columbia

College, attending Princeton University, and attaining

a degree as Philosophy -- Doctor Qf Philosqdphy from
Sequoia Universitﬁ.
Ycﬁr answer was "No" to'each of thosT; is that
corréct? |
MR. DeWOLFE: The -- it was "No" to the point of
Sequoia Univeréity. As I explained yesterday, Sequoié
University was a diploﬁa mill and you just‘wrote to them;

‘MR;‘BERFIELD: And Mr. Calderbank just got through

asking you about another one, All About Radiation. On
the flyleaf of it, it makes reference to "l.° Ron Hubbar@,

one of America's first nuclear physicists.
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What --
MR. DeWOLFE: . That's not true.

MR. BERFIELD: All of these would

with the exception of Doctor of Philosophy?

MR. DeWOLFE: That's correct.

MR. BERFIELD: So, if I relied u?on his ability

to render service to me based upon thi§,
a falsehood; is that correct?
MR. DeWOLFE: Correct.

MR. BERFIELD: In other words, it

or less a fraud upon the .public; is that correct? ” (ﬂk

AMR. DeWQLFE: Correct.

MR. BERFIELD: Let me ask you a wa other guestions |

here.

Now, like Mr. Hatchett said, ybur

so interesting; it sounds almost like Hpward Hughes.

MR. DeWOLFE: That's a very close

believe me.

MR. BERFIELD: BHave you ever testified before any

other grou?g, any gcvernmeﬁtal agencies
to this, législative~graups?

MR. DeWOLFﬁ: No, Iihaveﬁ‘t, sir.
for;thé Iﬁskin the sixties. I don‘t hav

it was =--

be lying in --

that would be

would be more

story here sounds |

analogy there,

or groups similar

I just testified

e the date,_but
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MR. BERFIELD: I was trying to find it here, and
I cannot confront you with it, but somewhere that you

had given or sworn an ocath or testimony and then reneged

on it; is that correct?

MR. DeWOLFE: That's correct. Yes, that's correct.
That's -- I was talking about 1971, '72. That's

where I had signed a statement which, at the time, I

"did not believe. - But anyhow, that was that.

I didn't feel -- in my own mind, I didn't feel

that I was able to recant éomething I had put under oath

without the recant itself being equality under the law,

and it wasn't equal under the law, as far as I was

. concerned - the recant.

MR. BERFIELD: All right.

What I'm trying to éet in my mind is: If you
testified under oath beiore, what assurance do we have
that you're not going to recant on this? Wés there
some undue pressure --

MR. DeWOLFE: I'm not going =--

MR. BERFIELD: -- put on you or something?

MR. DeWOLFE: Huh?

MR. BERFIELD: Was there undue pressure put on you
or something that caused’you to recant that?

MR. DeWOLFE: Yes.
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MR. BERFIELD: Can you tell us apdut it?

MR. DeWOLFE: Weli, I was trying|, as I said, to
explain that éarlier,_just before the break. -But the --
wha£ I had f~'the téstimony -- the tes:imony that I

supposedly recanted -- or the recant statement that I

made was a very generalized statement,|as I remember.

‘The testimony that I gavé in the|IRS case, in
general, was nothing more -- was pretty well confined
to a very limited space in time of the crganization,
iﬁsofar as its financial~dealinqs were |concerned, and --
like, for inéténcé, how much money I hdd received and /7

how much money that, during a certain flime period, I

knew that the Church had received. So,| that's about

what I remember of it.

MR. BERFIELD: I guess it's still) not clear in my

"mind. Was there any pressure put on yoh to rescind or

L 4

recant.orvwithdraw -
MR. DeWOLFE: Yes.

At the time, as I said, in 1971, 1972, it was a

very traumatic experience. I was not r%ally in a position

to -- I was not really in a position to|defend myself
or -- at that time, Scientology was very, very strong
and, also, my children were véry small.

One éf the reasons I'm here today|is that five of
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very well ablé to take care of themselves.

‘my six children are up and on their own, and they're

There is

enough of what I have said already available to the

press and to government and other kinds of jpeople, so that

it would be absolutely useless to try to do
against me or force me to try to say someth

or recant.

anything-

ing different

MR. BERFIELD: Let me go a step further. Are you

saying that there was duress or some undue
that théy put upon‘yoﬁ at that time?

MR. DeWOLFE: Yes. |

'MR. BERFIELD: Is that, basically, jy
that you were talking about earlier?

'MR. DeWOLFE: Well, I was worried abg
my wife, too.

MR. BERFIELD: What, other than the o
did they do to =--

ﬁR. DeWQOLFE: Phone calls in the nigh
actually have to sit down and remember all
really quite a confused mess at the time.

and you really have a proper guestion

influence

st the children

ut myself and

hotograph,

t. I would

of -- it was

there: Will

I recant in the future? I'd have to say, gbsolutely not.

' MR. BERFIELD: All right.

7  'Thus far, you've been télking about t

he period up
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‘or high on drugs when you wrote, I can’

to '59, early '60, and you did testify

hand experience. But since that perio

you had any contact with Scientologist

based upon first-
of time, have

- .

-

MR. DeWOLFE: I've had off and on contact with

people that were -- had been in Scientg
around the whole subject matter. But i
direct observation within the organizat

else, of course not, no.

logy or in and
nsofar as this

ion or anything’

MR. BERFIELD: So, you really couldn't say whether

the criminal activities or some of thes% other training

' activities were continuing; is that corfgect? -

MR. DeWOLEE: As to direct, persohal knowledge,

no.

MR.. BERFIELD: There are a couple|of other things'

~

here that I'm not too sure about.

I believe you testified that you

of the books, whether it was Beginning

Tere using drugs
t remember, one

of Man or whether

it was -~ one of them.
Do you use drugs? -
‘Mg.‘DeWOLFE: Do I use drugs?
MR. BERFIELD: Yes.

MR. DeWOLFE: No.

I use, of course, prescription stuff. But -- no,
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I quit all ofkthat‘when I lefi.

MR.VBERFIELnin At t@e time you were in the Church,
you said that yo@r father was totally‘in charge.

MR. DeWOLFE: I'm sorry, I didn't hear the =--

MR. EERFIELD: During the period of time that'you
were'associated witﬁ Scientologists, you said that your
father was totally in charge;

MR. DeWQOLFE: That's correct.

'~ MR. BERFIELD: Could you_tesgify, to the best of

your opinion, whether he still is in complete control of

the Church or Scientology?

~MR. DeWOLFE: kYes, assuming.he's alive.
MR. ﬁERfIELDQ Why do you say’thgt?

MR. DeWOLFE: Well, I really don't know. In the
many, many fears and experiences of being around him --
he said that'hg resigned in 1966, but that was a paper
shuffle; AS far as -- he was so focused on being in
absolute and full control at all times that I just cannot
see him ever changing that.i

MR. BERFIELD: Now, I also understand you to say

~ that this book here was =-- really was not in your'

father's possession at all times, is that correct, that

someone else had copyrights or something to it? 1It's

- Dianetics. = - . o
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MR. DeWOLFE: Yes. That was the
Foundation, Don G. Purcell, corredt.

MR. BERFIELD: A personal questip

Dianetic Research

n-—

MR. DeWOLFE: Oh, not that particular book, I'm

Science -- 1is

sorry. Is it Dianetics: Evolution of

that -- Dianetics: The Modern Science

of Mental Health

is.thé»one I'm referring to.
MR. BER?IELD: From your own pers

has Scientology ever helped you with,an

illnesses or sicknesses?
MR. DeWOLFE: No.

MR. BERFIELD: If you —- if I --

onal knowledge,

y of yourr

MR, DeWOLFE: I learned I had to rear glasses

since I was twelve. And during Sciento

let me wear them, so I had migraine hea

logy, he wouldn't

daches. But

after I learned that they wouldn't handlle that, I wore

them.

MR. BERFIELD: I believe this queftion's been

asked earlier but: Are you aware of anybody that has

been cured by Scientglogy?
MR. DeWOLFE: No.

MR. BERFIELD: As a layman - and

this is very

hard for you to do, but take yourself out and just go .

into Scientology to begin with - would

you believe the
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_information that's in this book?

MR. DeWOLFE: Yes.

- MR.

BERFIELD:

Knowing what you do know about

Scientology and what has been alleged about Mr. Hubbard

and what he can do for you, would you believe what's in

- this book?
MR.
MR.
_book?
MR.
MR.

DeWOLFE «

BERFIELD:

DeWOLFE:

BERFIELD:

Yes.

You would believe what's in this

If I was from the outside ~-

No, no. Knowing =-- excuse me.

- I'll repeat the question. Knowing what you now

know about SCientology -

MR.

MR.

cure your

MR.

MR.

MR.

MR.

DeﬁOLFE:
BERFIELD:
illnesses
DeWOLFE:
BERFIELD:

DeWOLFE:

BERFIELD:

Oh, sorry. ﬁb.
-- would you believe that they could
and --
Knowihg what I know?
Knowing what you know.
No, they couldn't.

One other.thing - and I may be on

touchy ground here but - during the period of the fifties

when there was so much conversation about the E~Meter,

why the vacillation back and forth about using the E-

Meter? It either was important or it wasn't important.
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to terms as to the continued use of th

simply because of the long term, having

been said, too, but this one follows alq

 porate éolicy, wouldkthére be any punish

MR. DeWOLFE: It was very importpnt, but it was

a matter of ownership.

The -- Bob Mathieson 'and my fathér couldn't come

E~Meter in 1951

and 'S2. And then, my father, since h¢ could not cohﬁrol

totally the E-Meter or come to terms, quit using it and

invented processes which didn't requir%Athe E-Meter until

later on, as I mentioned earlier,.about

Don Green and

Joe Wallace created one in Washington, |[D.C. in the mid-

fifties.

But that's the vacillation. Simply, it was based |

on ownership and control.

MR. BERFIELD: Just two last quesftions here -

and I'm not trying to put words in your

mouth but - if

I understood you correctly, it is your kestimony that

your father still sets corporate policy

MR. DeWOLFE: I would have to say

him.

for Scientology?
yes, just

experience with

MR. BERFIELD: It -- this question really may‘have

- In your estimation, if Sdmebody vi

g that line.
olated that cor-

ment?

- MR. DeWOLFE: I.would say yes. H# would control

—
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. book thaﬁ they could rely upon or fraud or

not a thing in there that is workable.

- set up as a scientific research institute?

things, yes.
MR. BERFIELD:

nail in the coffin: This book or any other

one én All'About Radiation -Vhow WOuld'you
that as_faf és the public is concerned?
MR. DeWOLFE: I don't know from what
what you mean.
MR. éERFIELD: Would you sayrthat it

MR. DeWOLFE: No. It's a complete fq

MR. BERFIELD: If this book was being

Cléarwater, if I understand your testimony,

Then, I come back to put the last

book - this

describe

~-- quite

s a factual
what?

aud. There's

sold in

this is

something that would be a fraud‘upon the pgople of

Clearwater; is that correct?
MR. DeWOLFE: Well, yes. It is guard

it's going to rid you of radiation or make

proof,Aana that's a scientific impossibilit

it to&éy1

- MR. LeCHERS Thank you.

Mrs. Garvey, would you like to ask sg

_MRS; GARVEY: Just some clarificatior

of the E-Meter: The Dianetic Research Inst

nteeing that.
vou radiation

vy as we know

me questions?
on the use
titute was

TheADianetic
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Research Institute was what? Was it a

research institute?

MR. DeWOLFE:

Dianetic Research Foundation was set ug
research, but it was more or

could come to train to be an auditor.

No. The Dianetic B

2-89

scientific

lesearch -- the '

ostensibly for

less a place where people

It's the same

as a mission today or what we called thlem, centers,

where you were trained and you received| auditing.

MRS. GARVEY: But it was not -- it was not intended

to be a religious institute at all?

MR. DeWOLFE:

MRS. GARVEY:

None whatsoever.

Nothing -- there wap no religion

attached to it. They just -- but the ekact same E-Meter

and auditor is now being used for -- byja religious

institute?

MR. DeWOLFE: Yes. Of course, th$re are different

models over the years.

MRS. GARVEY:

But it's the

MR. DeWOLFE:

MRS. GARVEY:

told us earlier is

going in with Scientology is‘begéﬁse of |the fantastic

Right.
same basic concept?

Yes, correct.

Oﬁe of the things tHat Mr. Walters

the reason people ar% joining or

background of. Mr. Hubbard, you know, he'ls a nuclear
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physicist, you know, all the really great things that he
has done. |
. Why did the people join in 1950 or 'S1, "52, '53?
MR. DeWOLFE: The same -- the same basic reasons.
The same self-created mystiqgue, the séme biographical
data created by him. Plus, you must realize that you
can be - there's that old thing of beiné able to do

anything, being completely free, having total and com-

plete power over yourself. And you have that promise

of be what you want to be, f£ly through space, and be
completely free of your subconscious mind.
MRS. GARVEY: So, what you're sayingvis,when he

wrote the first book, Dianetics, he used that background

" then?

MR. DeWQOLFE: Yes.

MRS. GARVEY: Before you left, were any of these
policies that you talked about that weren't written, were
any of those written by the time you ieft in '59 §r
were they still unwritten policies? |

MR. ﬂDeWOLFE: " Well, on that aspect, I can't recall
if e- ~

. MRS. GARVEY: okay.
| MR. DeWOLFE : - they -- they may have been written

in different fqrms andkdifferent -- slightly different
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- research --

words. I would really have to review 1t.

Please keep in mind that I've he%rd enough, I guess,

during the fifties to pack into ten or [twenty lifetimes.

And so, you're dealing, also, with, yoy know, maybe a

few hundred million words."

- MRS. GARVEY: You Jjust can't reme%ber whether or

not there was anything written?

"MR. DeWOLFE: Anything really sperific about it.

- MRS. GARVEY: Thank you.

MR. DeWOLFE: I mean, as it was dfscribed in books.

MRS. GARVEY: Oh, one last thing:

supposedly claims that all -- that the Church is owing him

Hubbard

millions of dcllars because of all the research that

he has done for Sciéntqlogy. Is that txue?

he --

MR. DeWOLFE: He did that as a'bu%iness ploy and

as a tax ploy, that he was owed all of #his money and

he nevér made anything, guote, unguote, was the public-

type of statement that he made about th%t.

MRS. GARVEY: But obviously, if he

'MR. DeWOLFE: That kept increasing}

didn't do any

That kept

increasing to -- well, he'd walk in and %ay, "Well, the

Church owes me $100,000.00." But it got

up to thirteen

i/‘

Is that what

-

2
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e A
' is that he, in fact, did not do any research, so nothing

A
T

million. It started out as one or two millfon.

MRS. GARVEY: But you're -- but what‘you're saying

is owed to him?
MR. DeWOLFE: That's correct.
MR. LeCHER: If you had to sum up your testimony

given to us today, what message would you lﬁke to leave

with this Commission?

MR. DeWOLFE: Wow.

T think the message I would leave with you is to
stay the hell out of hell. |
| MR. LeCHER: Stay the hell out of hell.

Thank you.

MR. FLYNﬁ: Mayor, I now ha&e some documents that
I'd like to introduce. -

MR. LeCHER: 1I'd like the witness to .stay here.
He may be able td help us with the ddcumenﬁs or if we
want to qﬁ;sticn him about any of the docuﬁents.

Then, we'll get on to the next witnesgds.

MR. FLYNN: I believe we're up to Exhibit 20; is

‘that correct?

MRS. WILLIAMS: Correct.
' MR. FLYNN: Exhibit 20 - if we could place it on

the projector - is a transcript of the grades of




2-93 -,

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

24

F.

Lafayette Ronald Hubbard from the GeorP

University.

€ Washington

>
r :
S -

(A copy of a tramsdript from George
Washington University was marked as
Exhibit No. 20, as of this date.)

MR. GREENE: This exhibit shows that Mr. Hubbard

completed three semesters at George Waghington UniVersity.

I'd like to direct your attention to -4

MR. LeCHER: Can you get it off fhe ceiling?

MR. SHOEMAKER: Oh, 1I'm sorry.

MR. GREENE: I might direct your |attention to the

last entry in the left-hand column: In
Atomic Physics, Hubbard received an F.
The faculty took action, which is

lower right-hand corner of the exhibit,

indicated in the

it up on the screen. Mr. Hubbard was oh probation when

he returned in September of 1931.

~Again, directing your attention tp the left-hand

column, in Mathematics/Calculus, Hubbarﬁ received an

MR.kCALDERBANK: Was there any Physics or any

other complex science on the document?
courses --
‘MR. GREENE: The document speaks f

Calderbank.

Did he take any

or itself, Mr.

Nuclear and o

if you could move

/"“ S
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The -- it appears that I pointed out

physics

courses, that course that he took that he :eceived an

F in. He had a ﬁathematiCSVCOgrse~above‘th
received an F in.
MR. foNN:v Méy the record reflect th
exhibit indicates that there #ére one —; tw
Fs. And three semesters would be a year an
. The next exhibit, number 21, is a Nav
outline'of’Mr. Hubbard's naval. career.
(A cogy of a biograph
from the U.S. Navy wa
Exhibit No. 21, as of
MR. FLYNN: Mr. Greene &ill indicate
portions of it.
| MR. GRBENE?A.rhis was én Information

mitted to the‘Department of the Navy. It i

page one his ships and station in the lower

pt that he

a2t the
b Ds, three
3-3-half.

Y biographical

ical outline
marked as
this date.)

relevant

Request sub-
ndicates on

left-hand

corner of the page, that station being in Washington,

D.C'

And if you trace through on page two

of the exhibit,

the ships and station, fou‘ll see Mr. Hubbagrd spent

approximately sixteen weeks in Melbourne, Australia. That

Aéide £rom that'foreign duty, his ent

with the Navy -- he was stationed, as stati

 appears as the third entry down from the tdp of the pageQ

ire invo;vement

on or a ship,
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’see it appears at the to? of’thg left-hg

here in the United Statés:

New Jersey.

New York, Qregon, California,

On the lower part of that page, you'll see that

he attended the Naval Training School dt Princeton, New

Jersey.

Just below that, you'll see an entry for the Naval

Hospital, Oak Kmoll, California for a perjiod of time:

September '45 through December '45, December 4, '45.
S

MR. CALDERBANK:

To sum up the dogument, how much

time does this document show that he adtually spent in

active dut&/combat during the World War

MR. FLYNN: The documént‘indicatef

I1 time span? e

“that he didn't

spend any time in any combat and, in fa¢t, he never -

received any war wounds in any type of ¢ombat.

The next document is a Ship's Log

Mr. Hubbard served on, which is going to¢
Exhibit No. 22.
(& copy of a Ship

as Exhibit No. 22,

date.)

MR. GREENE:

page. The ship's name was the ALGOL, A-
1'd like to direct your attention

16:30,:the left-hand column toward the H

of a ship that

be marked as

s Log was marked
as of this

This is a confidentidl log. You'll

nd corner of the
L-G-0-L.

' . '
to the entry at

ottom of the page,
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that last paragraph,~which'reads as follows: "The navi-
gating officer reported to the OOD that an attempt at
sabbotage had been made sometime between 15:30 through

16:00. A coke bottle filled with gasoline with a cloth

" wick inserted had been concealed along cargo. ‘It was to

be hoisted aboard and stowed in Number One Hold. It was
discovered before'being taken aboard. ONI, FDI, NSD
authérities reported on the scene and invesfigations were
started.”

In thé lowér right-hand corner of the pége appears
Mr. Hubbard's signature as the ﬁavigator, the navigating
officer. | |

Page two of that exhibit -- if you raise that
exhibit, you'll see it in the lower right-hand corner
of the éage. If you look, you'll see Mr. Hubbard's sig-
nature there as the navigator.

Page two of that exhibit, couid we have that placed
on the overhead projector? There'll be the date in the
upper right-hand corner, Thursday, September 28th, 1944.
It's the following day, and I'd ;ike to direct your
attention to the entry 16:20, last‘paragraph on the page.

"Orders befqre 16:35 pursuant to DuPers dispatch
dated 27 September at‘22:i44. Lieutenant’Lafayette Ron

Hubbard D/BS, USNR 113392 was this date detached from
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present duty under instruction to the Un

anything-there'to validate that the two

VeVidence:to,vali&ate who placed the cokg

duties éboard this vessel. He transférr

Princeton, New Jersey.

“19:40:A 32nd unit U.8. Naval Cons

Batallion,returned»aboard to resume led

2-97 7

ed from

iversity of

truction

ing."

' MR. LeCHER: Why is it significant about the coke

bottle, the wick, and the return to Prin

ceton?

MR. FLYNN: Mr. Hubbard -~ the ALGOL sailed into

combat approximately three days after th

it received its orders to go intc combak sometime before

is event, and

that, which Mr. Hubbard was aware of. And Mr. Hubbard ir—

the one who found the coke bottle and, J

ship went into combat, he was relieved ¢

MR. LeCHER: All right. ‘Thank yo$-

MR. FLYNN: And as the record will
after that, he went to the Oak Knoll Mil
. MR. LeCHER: Yes, sir.

MR. BERFIELD: Just one qguestion:

MR. FLYNN: We don't have -- we do

ust before the
£ duty.

itary Hospital.
Do you have

are connected?

n't have any

“evidence;to{?aliéatthhat»thefship'wentv

' have evidence, as you've just seen, to V|

Hubbara‘was relieved frcmzdﬁty within tw

alidate'that Mr.

Lnty-fourjhcursA

indicate, shortly

bottle. We have

into combat. We
o
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after the coke bottle was found by him, as you havé just

seen. |
The next exhibit, number 23, is a letter of October

l6th from Mr. Hubbard to the Veteran's Adminhistration.

(A copy of a letter t¢ the Veteran'sg
Administration was marked as Exhibidt
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ated if any out physician selected would be

No. 23, as of this da

MR. GREENE: This letter is dated Octq

Fe. )

bber 16,

1947 from Lafayette Ronald Hubbard: "Gentlémen" -

directed to the Veteran's Administration -

request for treatment. My residence is norf

"This is a

th of Holly-

wood, but I attend school at Drama Theater Workshcp,

Fairfax and Wilshire, Los Angeles. It woul(

my school, as I have a vacant hour and-a-hal

to two-thirty four days each week at school}

night six days per week.

"I was placed on a certain medication
and have continued it at my own expense. A
and fai_ling for two years to regain my equi
civil life, T am uttefly unable to approach
like ﬁy own competence. ﬁy'last physician

that it might be very helpful if I were to |

i be appreci-
located near
£ from one

I work at

back East
Fter trying
librium in

anything

informed me

be examined

and, perhaps, treated psychiatrically or-ean by a psycho-

analyst.
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any testimony - and this appears to be a

'was it ever established that was his sig]

"Poward the end of my service, I |avoided out of

pride any mental examinations, hoping ghat time would

balance a mind, which I had every reason

to suppose

was seriously affected. I cannot accoupnt for nor rise

above long periods of moroseness and sulicidal inclina-

tions, and have nearly come to realize fthat I must first

triumph above-this before I can hope to

myself at all.

rehabilitate

"T cannot leave school or what little work I ém

doing for hospitalization due to many obligations, but

I feel I might be treated outside possiply with success. —

I cannot myself afford such treatment. |Would you please

he;p~mez
"Sincerely, L. Ron Hubbard."

" MRS. GARVEY: The date on this is?

MR. GREENE: October 16, 1947 appgars on the upper

right-hand corner of this letter.

MRS. GARVEY: And Dianetics came dut in 1950?

The first Dianetic book came out when?

MR. DeWOLFE: 1950.

‘MR. -BERFIELD: Counsel, I have a guestion: Through

MR. FLYNN: That's a document that

court document -
I

nature or do --

was -- that has
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appeared in a nuﬁber of court proceedings. And Mr.
Hubbard here cqulé authenticate the signature, if
necessary, and the document was seized by the Federal
Bureau‘of Investigation.

MR. EERFIELD: Would you put that back up there
again, pleaseé

Would you look at that document, Mr. DeWolfe, and
say for sure whether that is your father's signature?

Mﬁ. DeWOLFE: Yeg. I've seen it many thousands
of times. His signature,!l ﬁeaﬂ.' I don't mean this --

MR. LeCHER:’ How did you getkthese doéuments in
your possession, Mr. Flynn?

MR. FLYNN: The documents have been available to
the public for 5ne peris:’ of time, during a nine—month
sealing period in the United States Federal District
Court in Washington, D.C. During that period of time,
we obtained possession of many of them. We have also
obtained possession of many of ﬁhem throughnvarious
court proceedings.

The documents are now on file and were placed on
file with this city and before this Commission back in
September. And they have all been a matter of public
record since last September witﬁin this city.

The next exhibit, number 24, is a xeroxed copy of
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the bieographical outline of’Mr. Hubbard

‘Dianetics: The Original Thesis, which

Mr. Calderbank were referring toVearli%r.

(A copy of the bi
from Dianetics:

from.the book,

Mr. Berfield and

ographical outline
The Original Thesis

was marked as Exhiibit No. 24, as of

this date.)

MR. FLYNN: And rather than place

evidence, we are going to put a xeroxed

the book into

| copy of it into

evidence. And Mr. Greene will read fro+ a portion of

that biography.
MR. GREENE: Again, this is from
158: "L. Ron Hubbard. Scientology was

Ron Hubba:d, a writer and philosopher.

Exhibit 24, page / °

developed by L.

It was completed

after thirty-fiée years of research. Hybbard was born

in Tilden, Nebraska on March 13, 1911.

Mdch of Hubbard's

early youth was spent in the American Wgst, and he

traveled extensively in Asia as a young [man.

"He studied science and mathematigs at George

AUnivgrsity.'-

Washington University, graduating from Columbian Coliége.“

Columbian College, as you may know, is the undergraduate

Arts and Science Program at George Washipgton UniVezsity.,

"He attended Princeton University pnd obtained a

- degree asﬂnoctéz_ckahilcsophy,.Ph;D,,_f:om Sequoia
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"Before World War II, he was well known in explora-

- tion circles and is to this day a member oé the Explorers’'

Club. He wrote ané publishéd over fifteen @illion words
of articles and novels of all kinds before World War II.
During thaﬁ war, he served as Commander of Eorps Vettes
and was extensively %?coratéd. Crippled anﬁ blind at
the end of the waf,f%e resumed his studies ;n philosophy
and by hiS-discoveries.recovered so fully that he was
reclassifiéd in 1949 fof full combat duty.;

"It is a ﬁatter §f,medical.record th#t he has tWicé
been'pronounced.dead, and in 1950 he was giben a perfect
score on méntalVand physical fitness reportg. Revolted‘
by war and ﬁan’s inhumanity to man, he'resiéned his
commissibn rather than assigt the‘governmeﬁt_research
projects.“

Dtopping down some paragraphs:' “Unli&e any other
phiiosopher at any age; Hubbard has led a vgry full and
adventurous life. He has been the hero in numerous
novels and even of a famous motion picture. Probably
no philosopher of modern times has had the Eopularity
and appeal of Hubbard or such staﬁtling suqcessés in
his own lifetime." - |

MR. LeCHER: What famous motion pictﬁre does he

appear as the hero in?
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- MR. DeWOLFE:

None.

I think that the motion picture

.2-103 /7

bhat he may be

referring to is Mister Roberts; that w%s a rumor that

he spread around. But he had no connegtion with the

movie, nor the play, nor the character

MRS. GARVEY:

It says there that

Mister_Roberté.

he was given a

perfect score on mental and physical fitness reports. Is

he currently getting "disability checks |fram the federal

government?

MR. FLYNN: If you know.

MR. DeWOLFE: I don't know. I.do|know that he con

tinued to receive them throughout the efrly fifties. I

' remember in '54 and 'S5 in Washington,

);C., he got one

every month. I don't believe -- it was|somewhere between

$80 and $140.00 a month.

MRS. GARVEY: So, if he was reéeiving disability

checks, he can't, obviously, be in—perffct mental and

' physical shape.

MR. DeWOLFE:

- MRS. GARVEY:

Correct.

That's unusual.

MR. CALDERBANK: Mr. DeWolfe, so that peoPleAdonft

. misinterpret ycur testimony and what is being presented

/',.~

here. as a'pérsonal attack on L.'RoanubbFrd, do you per-

‘sonally know ofiphéusandslof dollars, bofth in Dianetics
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and Scientology, that was paid based on thi information

in the books, his biography, and his backgy
research; 1is that right?

MR. DeWOLFE: Right.

MR. CALDERBANK: And you understand f
your testimony is‘that -- because, if many
spending thousaﬁds of dellars daily here ij
based on his backgréuhd,-based solely just
represéﬁtations made iﬁ bo§k$, published ajy
articles, in verbal communication.w- and yd
saying that each of these is false?

MR. DeWOLFE: Correct.

MR. BERFIELD: Along that same line;
his comments that he was blind and had tot:
did he ever address that subject to you?

MR. DeWOLFE: He's never bgen blind,

ledge, during the -- are you talking about

MR. BERFIELD: Yes, sir, wounded or ¢

MRS. GARVEY: You never guesticned hi

MR. DeWOLFE: I'm sorry, what?

MRS. GARVEY: You never questiqned h
that part of his biography?

MR. DeWOLFE: There were times &urin<

that were'periods that he had been away}ffc

round, his

the weight of
people are

| Clearwater,
on the

)d written

u're now

Mr. DeWolfe,

11 recovery,

to my know-
being blind?

m about that?

.m about that,

; the fifties

pm me - and
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"he said‘hé had beenkblinded and now he

had pretty decent eyesight.

"And it may be helpful if the Commission

' because of his incredible charisma - what did I know if

could see? But

this, to my knowledge, he's never been|blinded and always

MR. BERFIELD: I have a question

to the counselor:

Do you have copies of his medical recoxrds?

MR. FLYNN: No, we don't. Howevir, we do have

introduced into evidence, which we just

and each one of you scrutinize it so that you can see

precisely where he was at various times.

. copies of the outline of his naval career, which has been

weht through.

took that exhibit

In addition to that, we have some evidence of the

discharge from the Ok Knoll Militafy Hospital, which we

will be introducing, which shows that
a ducdeﬁal'ulcer.

MR. CALDERBANK: You've never eve
or case histories; a‘coméilihg of data,

did to verify any of the cléims that he

- Dianetics or auditing?

' MR. DeWOLFE: No.
I knew he had an ulcer. -
MR. HATCHETT: Pardon me. You di

ulcer? I didn't hear ydﬁ.

suffered from

r seen any records
that your father

's made in

s

d say he had an
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MR. DeWOLFE: Huh?

MR. HATCHETT: Yes, he had an ulcer?

MR. DeWOLFE: Yes, he_had aﬁ ulcer.

MR. HATCHETT: I didn't hear you. Thank you.

MR. beWOLFE: He drank copious amounts of that
milky, chalky stuff that the Navy --

MR. LeCHER: Like Maalox?

MR. DeWOL?E; Yes. But it was far more unpleasant
than that.

MR. LéCHER: Can we get to the next document?

MR. FLYNN:'.Yes. To speed things up here a little
bit, what I will do is I'1ll mark two more biographical
sketches of similar type as exhibits. The top one will
be ExhibitAZS ana the next one will be Exhibit 26.

(A copy of a.biographical sketch was
marked as Exhibit No. 25, as of this
date;

A copf of a biographical sketch was

marked as Exhibit No. 26, as of this

date.)

MR. FLYNN: And then, we'll mark the cover of the

book, All About Radiation.
{The covef of the book, All About
Radiation, was marked as Exhibit No.
27, as of this date.)

MR. FLYNN: As you can see in another biographical

sketch, it basically says the same thing:A he is a
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" on the cover of the book.

_ page the only thing that appears is "By

is a Latin term that means medical. But

graduate of George Washington Unive;sity,'Columbian

College, which is the undergraduate school, and he

gives his =-- he represents himself to he a student at

Princeton. Well, in fact, as I indicatjed to you at the

outset, the only training he had at Pripceton, and as Mr.

DeWolfe testified, was connected with th naval training

during. World War II, which -- he was at

no poinf a part

of Princeton University as an undergradpate student.

And the cover of the book, if we rould put that on

s¢ that everyone can see the representagions right on

the cover of the bock, All About Radiatlion, it states

that it is by a nuclear physicist and a

medical doctor.

as you can see, that representatidn is held out right

And; in fact, if you opén the book, there is no

name of any doctor in the book. Under the -- the book

is divided into two sections, Book I and Book II. Book

I is apparently written by a medical dog

held out to be on -the cover, and at the

'+or as has been
bottom of the

Medicus," which

-of any medical-doctor in this book who.Qupposedly7co-

authore&,the book. But the inference ig clear on the

/”“

It doesn't‘really~appear that well on the projector, but,

L there's no name
. - . //‘*




2-108

10
11
12
13
14
15
16

17

19

21

24

front that it was written by a medical doctpr and a

nuclear physicist.
And Mr. Hubbard would like -~ wants t
as to who’wrote-the entire book.

MR. LeCHER: Who wrote the entire boo

"radiation?

ﬁR. DeWOiFE: L. Ron Hubbard.

Mﬁ. LeCHER: L. Ron Hubbar?. And he
medical doctor? |

MR. FLYNN: You might wént to. answer
father a medical doctor?

MR. DeWOLFE: Is my father a medical
sorry, I didn't hear you.

MR. LeCHER: Isvyour father a medicall

Mﬁ. DeWOLFE: No, nor is he a nuclean

MR. LeCHER: Has he ever been to any

o testify

k, sir, about

is not a
that: 1Is your.
doctor? Ifm
doctor?

_physicist.

medical school

in a foreign land? Has he ever been to a qediéal school

in a foreign land like Mexico, England --
-MR. DeWOLFE: No, never.

MR. LeCHER: Okay. Thank you.

'/ These hearings are really not -- appgar to being

a personal attack on your father. We're tI
to the bottom of this to understand why he

ble to so many people. Apparently, he has

ying to get
is so credi-

no background
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 to back up his opinion of himself.

city Clerk, Mrs. Williams?

_having first been duly sworn by a Clerk

. Clearwater, was examined and testified

. anyone for your testimony, other than £

of coming to Clearwater? .

.I'm’glaﬂ you were able to come td speak to us

today and yesterday,~sxr.

Is there- anythlng you'd like to
MR. FLYNN: The next witness is 1L
MR. LeCHER: Lori =-- M;ss Tavernd

MS. TAVERNA: That's right.

ori Taverna.

MR. LeCHER: Will you please be ?worn in by our

-.LORI TAVERNA, a w

'MR. LeCHER: Thank yocu.

itness herein,
for the City of

as follows:

Your name is Lori, L-o-r-i T-a—v—F-r-n-a.

I will ask you the same five basi
we have asked every other witness. The
Are you appearing here today and testif
vbiuntarily?

" MS. TAVERNA:  Yes, I am.

MR. LeCHER: Number two: Have yo

MS. TAVERNA: No, I haven't.

- questions that
first one is:

ying under oath

11 been paid by

¢r the expense

/‘\

/

; is that correct?

)

-
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MR. LeCHER: Number three: Do you ha
against the Church of Séientology?

MS. TAVERNA: No, I don't.

ve a lawsuit -

MR. LeCHER: Number four: Does the Church of

Scientology have a lawsuit against you?

MS. TAVERNA: No.

MR. LeCHER: Number five: Has anyone| suggested to

you that you should state anything but the
anyone suggested that you change your testi
reasén? ‘
MS. TAVERNA: No.
MR. LeCHER: Thank you.
Would you like to make a statement, o
how would you like to proceed?
MS. TAVERNA: Well --
MR. LeCHER: Start with your backgrou
to hear that, first.

MS. TAVERNA: Okay.

truth or has

mony for any.

r would you =--

nd;: we'd like

" It's a little hard for me to summarize my years

in Scientology, but I'll try to get it togdther. I'm

very nervous right now.
MR. LeCHER: Well, don't be.
MS. TAVERNA: Okay.

- MR. LeCHER: We're nice people.
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‘years. I came in sometime in June 1965

courses; I became an auditor, which is

MRS. GARVEY: Bring the mike up.

MR. LeCHER: Bring the mike up so that the people

can hear you in the back of the room anﬂ we can hear you

ué_here, and it will all be audible.

MS. TAVERNA:; Okay.

Basically, I've been in Scientology for seventeen

frée lecture, and in that lecture I was

active mind, how it affects people, and

known as clear where you can be rid of this mind and rid -

/
I attended a

told about the

there's a state

- yourself of all psychosomatic'illness, all irrational 2

behavior, be totally’free,'IQ would be raised, andyso

forth. -

It sounded very good to me--'It sgunded like some-

thing I was looking for. Part of the aims of Scientology

were a world without crime, without - I
without war, crime, insanity. And I had
children, and I just thought it was soms

better world. And I decided to find out

After -- then, in the next'few,ye

became trained as a supervisor to train

I read‘éboutVRon Hubbard, about his past

forgot already
two smal;
thipg to make é
more about it.
rs, I took
counselor; I
other auditors.

, that he Was

blind and c¢rippled in the war, that he st restored.té

p

I
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health by his own techniques from his reseaxch, that -- I
became very dedicated to Ron Hubbard. I felt that he was,
I guess in a way, supernatﬁral or the greatest person
I'd ever heard of. |

I'm just going to.look aﬁ my notes.

MR. LeCHER: .Certainly. You can fdilow’fouf out-
line or your notes, if you prefer.

MS. TAVERNA: Well, I just took some notes on
background. The rest I'll jﬁst follow from my outline --

MR. LeCHER: Certainly. |

MS. TAVERNA: =-- here.

Oh, then, I worked on étaff for many years after
that as an auditor and training supervi#or.’ I got‘paid
about -- between $3.00 and $10.00 a week for this. And
money wasn't important to me, because I felt the purpose
was a good purpose.

I also felt a responsibility. ﬁike; in Scientology,
if yoﬁ're not contributing, you feel guilty.' And I
wanted to help, so, most of the years, I had worked as
a staff member. |

I also felt that -- it;s sort of said in a 16t of
the writings of‘Scientology that it is the’only thing
that can save this planet from destruction. There'sva

lot of talk against the medical profession, mental health,
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- would say,~mainly, because he wasn't a

‘*SupérviSors"School in Los Angeles, and

in two weeks. And then, I saw a telex

2-113 .- 7

and enemies of Scientology: the goverhment, the CIA.

then, I stopped associating with people

" I had startéd to feel that it was us against them. And

not in Scien~

tology because I felt they didn't undefstand. They

wouldn't -- I couldn't communicate wi

them. So,

basically, it became a larger part of my life.

Oh, and Ron Hubbard was worshipp
he was looked at as a god.
him, but anything he said I believed tg
s0 mény years, it made sense to me. Wh
any orders he gave were followed withou

" I got divorced from my husband in

felt he didn't want to help, he didn't Fant to contribute

and so forth, and a lot of distance dev
us becaﬁse of this.
I traveled to England, to Spain,
did all these upper levels as a highly-
'~i'li gi?e specifics cffwhat I did
briéflf. |
| Mk;{LeCHER: vsure;

. MS. TAVERNA: In 1971, I went to

d by many people;

I never acfually worshipped

be true. After
a£ever he said,
t any questi@n.
about 1971 I

Scientologist. I
eloped between
Los Angeles, and

rrained auditor.

up until now,

I did the course

ffrom Ron Hubbard

/ﬂ

the Professidnal -

N
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which said all people doing training had td do a training

drill called TR 0, which is a communication

drill where

you sit and confront another person. You don't speak,

you don't move; you don't do anything like

he added in his telex that you're not alloy

that. Now,

led to blink.

So, I questioned the telex that was shown to me,

then, I was word cleared, which means in Sq

there's a rule that if you disagree with ar

technology, you have to have a misundersto

tientology =--

ly of the

word. Sd,

I was word cleared, and they said, "No, Ro Hubbard said

blinkless.f

wasn't a distraction to being there. So,

a chair, confront another person, and not j
eves for a two-hour period. It was timed (g
So, I stayed there for three months,

this drill seven days a week, from eight ir

till eleven at night. Students accumulated

many months because no one was passing this.

I felt it was very natural to|blink and it
y¢ had to --

. oh, you had to do it for two hours. .You,had to sit in

plink your

n a clock.
and I did

i the morning
| there for

Duress was

placed on the students.. There was a Commamding Officer

who walked around with a nightstick and he
it on the table and say, "You're going to f
A lot of students went.psychotic. Sd

fainted during this. Many students had no

would bang
pass today."
bme students

more white
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‘until you achieve the end result." So,

,doésier on me; he went to rattle off my

left in their eyes; it almost looked like they were

bleeding.
I realized at this péint - this i

that people were insane there. I tried

s'back in '71 -

to talk to the

Ethics Officer, talked to people and saly, "Something is

wrong here." I was labeled a troublesove student; I

was put in a separate room. They said

Taverna out of the room, we'll get some

So, they started passing pedple w

to "Take Lori
passes.™

no weren't doing

this. They passéd people with tears rupning down their

eyes. I said, "You either do it or you

‘

But after three months, Ron Hubbard cam

‘pulletin, which’&as called "TR Breakthrough.™"

I imagine, that no one was passing, and

no longer have time requirements on TR

everyone went home.

‘Something eise happened during th

don't do it."
f out with a
yﬁg saw,
he said, "“We
. You do it

at that point,

is time in '71.

I was approached by Bruce Raymond, who wWas a member of

the Guardian's Offi¢e; He asked me if

I was chosen to be a secret agent. He

history.  He said I was chosen because-

- Ethics record, that I~was'well_:espected

aid he had a

hole life

/

I would -- he said.

-

I had an éxcellenL ,

ani}qmwﬁIWaseagodi
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person. He was in a special division of the Guardian's
Office to protect Ron Hubbard's life.

I was very~c§nfused. I was also frightened because
I didn't know who he wa§ exactly or who I was dealing \
with. But I thought if this'was the real purpose - you
know, I loved Ron Hubbard veryimuch - and I said if I
could do something to help him I will. He gave me a code
name, and I was to use a post office box on my return to
New York and we would communicate through‘this post office
box.

He said if I ever divulged this that he would -- I
would be dealt with severely. And he said he would see
that I was declared what they call Type 3 PTS, which
meéns thatvyou‘re psychotic and that they would see that
I would be committed, and he would deny evei speaking to
me. |

So, that's the only thing in Scientology that ever
really frightened me. "I went back to New York. I did
communicate one or two times through this post office
box. I was sent documenté, some kind of training manual
oh how to do espionage, how to be an undercover agent.

I studied it, sent it back. I passed the course. And
I got my first assighment, which I looked at and I felt

was so absurd that I just didn't want to be a part of it.
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. secretive.

It said scme;hiﬁg~- Idon't reme&ber exactly -

something to the effect that I was to go to different

black clothes. énd it was just so absu
y&u know; I just couldn't bring myself
I was to see if thé§'were weéring partl
totally black clothes.

So, I just ripped up the orders.

frightened that something was going to

areas of Manhattan and seé if I spot anyone wearing

rd to me, I said.;
to do this. And

v black clothes or

And then, I was

happen to me

because I wasn't cooperating. So, I julst put all the

things into my bathtub and burned all the things. I /7

never communicated to them again. But
the feeling that I would be approached
happened with it.

I didn't see Bruce Raymond again

AT wés left with

hgain. But nothing

£ill 1972 or 1973.

‘A very good friend of gine told me that|he was selected

to do a Guardian's foice project and hé was meeting some-

one at my apartment, and it turned out

to be Bruce

v,Raymond. And when I opened the door, I|almost fainted

because I héd.thisfearlie: fear, and noy he was in my

" He did this project. He told me

- house. He came with a girl named Kathy |Savas. I had to

leave the room because the Guardian's Ofifice was very

when he was doing
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it. Then, after he d4id it - I'm sure he wés bonded and
everything, but we were very close - he toﬁd me what he
did. He saig, "I had to go into a buildinq in Manhattan
mid-town and I had to get someone's fingerérints on a
blank piece of paper or an envelope." He %aid it was a
woman's fingerprints, someone who wrote a #ook against
Scientology. And he said, "I don't know wgy I had to do
thisf“ He sai?,_"But it must have been soéething very
important because I was treated like a her%." He said
they were all making a very big fuss over &his, and he
was awarded auditing as a re?ard for doing%this project.

That's all I know about that. But if I just -~ it
came back tq my memory whén~I remembered aéoﬁt Paulette
Cooper. I assume it might have béeﬁ Pauleﬁte Cooper,
because I think something was done like th;t. and I
felt very shocked and hurt that this friend of mine did.
it because he's now dead - he died in 1975E- but he was
part of somethihg very illegal and corruptéand he was |
never told what he was doing. 2nd he was éeveripart of
the Guardian's Office. : ‘ f

i've been in so many years that I prébably‘could‘
talk a lot, so I'm going to try to summari#e.

S0, I was kind of upéet because I have three

children and I'm divorced, so I never could make enough

i

!
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. staff for a little while, get my busin ss gbing, be

-Operation 2.

~ staffkmember and I didn't want to do thdt. He said the

. training would take two wegks, you would go to Clearwater.
When you returned, you'll be paid‘ayprcximgtely'$700.00

_ a week. He said that they alreééy had Madison Sgquare

- Garden booked and John Travolta was going to be there

~all these years, it s hard to descrlbe why I stayed in,
‘but I felt.that~people in it were not duplicating the

" technology properly. I said, "Well, thif is something

2-119 .

money to suppbrt my‘thildren properly. | So, I would leave

successful. And just as I was doing replly well, there

was -an event in, New York, and there was| a project called

Thisrwas a program to train péopla ﬁo disseminate
Scientoclogy on a large scale to thousands of people at
é time. And it was supposed to be publjc lecturing to
beginning‘-* new people to exélain what|it is. We were
told that vou didn't have to have a contract td an organization or

be part cf the organization, because I was unhappy as a s

giving the seminars. .
This made me very happy, because I felt that

Scientology could~be?delivered properly [and to reach

people, because at this time I felt it was the greatest

thlnq ln the. world. Even though there re outnesses
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_ because nothing was true of what was told

"the planet, the safest place. It's someth

good." I signed up immediately; I dropped

2-120

everything.

I paid my rent a month in advance,J:hainw'childrenktaken

care of, and I was on the plane. I came tg

in 1978, it was June.

Clearwater

When I got here, I found ocut it was ot exactly

as the fellow had said. Things weren't org

lanized; it

wasn't all ready to go. They had pecple hire who were

ih Sciéntology two weeks, they weren't tra]
wouldn't be able to deliver this to the pul
After a couple of weeks, I saw the pJ
nowhere, and I took over as the Opsbz Traif
and I was trying to get ;his projéct off tf
Anyway, instead of two weeks, I endeq

here three months in Clearwater. "I had acq

ned. They

blic.

er. I fled,
e ground.
.l up staying

fumulated &

couple of thousand dollars in debts at hom¢ because my

business collapsed. I had someone running
but it didn't work out. My children had ¢

school in September. And I didn't want to

it for me,
b go back to
stay anymore

O me.

Also, when I got here, I was very, very shocked’

to see Fort Harrison. The~onlthhing I'd gver seen

was a brochure showing pools and cabanas.

promoted to Scientologists as -the greatest

And Flag is
place on

ing like going

foject was going
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to heaven; everyone wants. to come here.
- I was brought to the room when I
it was in the evening - and I was showrn

Fort Harrison. Aand I.wenf to open the

couldn't open the door. And I looked in. And the girl

who brought me there who had recruited

the light was broke and we couldn't putf the light on.
And I kind of squeezed in the door. Thgre was luggage

all over the floor. There was literally no room to walk

on the floor.

I said, "You havé to be'kidding;" I said, you ;ﬂ“
know, "This is my room." She said, "Well, I'm very

‘;embarraSSeé. We'll see if we can do sohéthiﬁg better

tomorrow.™ I said, "I don't feel that

in here." But there was no other place| So, I climbed

over things. I couldn't open my suitca#e, I just piled

it on something else.
There were ten beds in the room,
each side and, then, two bunks against

The room wasfverstmall, I don't know,

‘small rqomf There was no walking space -The fourth
;bunk7was'about_thisvhigh fiom the ceiling so that -- and
‘that's where I had climbed up to; there |was no ladder. /F

I stayed there that night. And tHe next day they

2-121

first arrived -~
| to a room at

door and I

me for this said

I could sleep

four bunks on
?nother wall.

twenty feet -- a
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gave me another room which had, I think, eight beds.
But éhis room was a little bit more orderly because the
people in itvaecided amongst themselves that they would
take responsibility and keep it clean. So, I stayed
éhere. For the rest.of my stay, I stayed invthat room.
'Anyway, I left there. I went home. And I had to

leave my apartment because I didn't have any money at

. this time and live with somebody until I started working

again. And soon aftér that, I got back in shape and got
another apartment.

I didn't havé anything to do with $cientology
after that actively as a staff member, but I was stillva
Scientologist.

Then, ih 1979, I went to another event. This event
Qas.promoted as the most épectacular thing that has ever
happened in Scientology. So, I went. And there was a
speaker there who discussed NED for OTs, called NOTS for
short. He said thaé Ron Hubbard made a breakthrough that
was beyond your wildest dreams. They had a person who
had received some of this auditing. He said that -- he
said, "Imagine what you think OT ;s like, the wildest
dreams that YOu can get of what OT means.” And everyone
in the audience did it. He said, "It's beyond that."

- My expectations of what OT was were very high.

/

.//
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‘When I came in, I expected to achieve g
‘actually didn’'t during the time before

. ration -- I rationalized this by saying

It only went up to eight, but he said ¢

NOTS, this is it.

o bloanoutw- anScﬁaﬁthﬁﬁts . say - that

‘was too much to handle and so good.

in, I consider, fairly capable to start

- thought the next level would come out’ fior me, because

Ron Hubbard‘alwa?s said, "I'm working o

levels above that, but they gan't be re
So, I said, "Well, I think other

bq£ I'm -- my leveié will come later."

This is the one that

I think I was too. far away from this before.

Claims were made at this meéting that miracles

occurred regularly in sessions, that --

now. But someone said that a person lo

in one session. This is a person who wgighed about

.

four'hundred'pounds, you know, said he.lcst thirty pounds

"in one auditing session. They said it Jas so good

that people would open the material and
take five minutes of this auditing at a

"A:And:peéple were so elated at this

tates which I
this, and I -- my
, "Well, I came

with." And I

upper levels."
hat he had eighteen
leased yet.

people need this,
so, I thought

he originally I

it sounds foolish

st thirty pounds

they were so
they could only
time because it

/

meéting that they
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alsoc decided to join the Sea Org.

breakthrough. It's a continuation of O ==

said, "It's finally here, the thing we've b
for all these years." I decided that this

time, after all -- sixteen years or whateve

Een waifing
would be my

r it was, to

join the Sea Organization. I decided I would join the .

Sea Org., and I would make this for the res

I would dedicate to being a NOTS auditor.

I went to Los Angeles, signed the pap
daughter came with me; she was ten at the t
joined, also. she stayed in Los Angeles an

to Clearwater for training.

t of my life -4

My two sisters

ers. My
ime. She

d I came here

The first two weeks of my training were fine. The

room situation -- actually, I didn't stay i
at the Fdrt Harrison. My sisters and mysel
room at the Gray_M&ss Inn, which is across
We paid for our own room because we didn't
in the dorm.

I audited -- thisiNOTs material was a

through. I saw the materials and, in fact,

didn't realize at the time. It's hard to d
when you first see it, it looks different.

a relief or seeing -- I realized that the b

n the rooms
£, we got a
the street.

want to live

big break-
it isn't a

Section OT 3.

- It's actually almost the same exact materidl, which I

escribe. But
And there's

ig blow out
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‘or this thing that people get is relief,

. feelings." They came more that "This i

derful.it was. If you didn‘t'say it, th

is more hope.™

to say, "There

The.eXplanatioh of == well, I audited many people

on this NED for O0Ts, and they had been |OT for ten years,

some»of them. And the relief was "Thi

crazy all these years because 3 was ne

is why I was

r complete.

That's why I've been insane all these yrars." They came

in desperation.

Some of the preclears, or people pn auditing, said,

They said, "I'm tired of holding up thip image of being

"TIf this doesn't work, I don't want to Live anymore."

=

an OT in Scientology, having'illness, having irrational

“the last hope."

I didn't see any miracles when I was auditing here.

The people I audited were, as I said, i
wanting'it to work. I felt that people
wins =-- it was almost like the Emperor

like, if you didn't get -- everyone was

wrong with you. Because it says in the

0T 3 that if you don't have these body 4
 knowVif~yodfve discussed. QT 3‘-,but ifyjou don't have

thisAtype of thing, there's something wr

you're really in bad shape. So, people

desperation,

who were getting

s New Clothes,
saying how won-
ere Qas something
technology of
hetans - I.don't
P
ong with you and

tend to say,’“Oh,v
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-correct you on this.

yes, I see them, too."

Let me stop; I just want to see -- oh, okay.

So; I was auditing people for a few Jeeks, and I

felt complete on course. I said,’

"Well, whatever people

are going to get from this, maybe when they finish it,

something will happen or miracles will comg." I audited

successfully on what it was, and I felt regdy to go back

to Los "Angeles.

The course took me two weeks. and I

looked on the

checksheet, which was with the course matefial, and it

said, "Length of course: two weeks." And

Director of Processing who arranged the aug

"I'm ready to go home."

She said, "Oh, no,

I told the
Liting sessions,

this takes

months." I said, "Well, it says on the ch¢cksheet two

weeks. That's from Ron Hubbard."
finisheé in two weeks.i I éaid, "well, I;V
the reqﬁirements.“

So - that is actually ﬁhe start of {
at-Clearwater. I tried to go home for weel

I started to go to this place called Cramm;

is the department in Scientology where you

She said,’

"Nobody .

re done all

the nightmare
ks and weeks.
Lng. Cramming

go 1if you

make an error in your auditing. And they Supposedly_

So, my first -- the start of the .dow

hfall was my
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_they came up with ancther. requirement.

first visit to Cramming. I went in at [ten o'clock. I

was screamed at, I was told I had misunf

Cramming Office:vcursed; he pounded on the table, screamed

and screamed at me. And I looked for th
I have a misunderstood, I'm very willing

but I don't know where it is.” He said|

sit down and f£ind your misunderstood word."

I was getting very upset at this time, and I ended

up staying there till twelve-thirty at n
end of the evening, it turned out that I
misunder#tood. And he said, “Well,byou
for this." And I said, "No, I didn't."
réad the folder. He was grilling me on.
didn;t~evén happen. Aand as I walked out

worry, Lori, we'll make a good auditor ©

erstood.” The

e -- I said, "If
to £ind it,

"Shut up and

ight. And at the
didn't have a
came to Cramming
He hadn't even
this thing that

, he said, "Don't

ut of you some-

day." He was a very nasty, upsetting pe[son.
al

I was sick through the night; I w
The next day I‘ﬁust felt I couldn't go i

upset about this because I had been doin

-wanted to go home.

From there~1 went to Ethics. I sa

- try again.™ I'went~back_and said, "I'll

For the next few months, anything I did

'+ehad'meeting31

throwing up.
n; I was very

gy so well and

id, "Okay, I'll
audit more." /J\
that didn't work, |

|
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in the Director of Processing Office every'mOrning: it
was called muster. And éveryone‘had to say how many
hours they did the day before. There was high; high

pressure on producing hours. If you didn't produce five

hours of auditing on a person, you were put in a con-

dition, you were sent to Ethics, and you were not given
aﬁy liberty. Liberty is the time off to see your chil-
dren or to wash yoﬁr clothes.

The auditors became frantic at Flag to get these
hours. I overheard several conversations. One in
particular, where one of the auditors cursed, and she
said, "These blankety-blank people with these ten-minute
sessions, I'm sick of them’getting wins." She said, "I
need my ﬁéurs." And I locked at-her and I said, "well,
that's what we're here for to give people wins; they're
supposed to feel better." She said, "But I need my
hours."™ Because if she didn't get the five hours, she
couldn't see her gaby, beéause you only got off a few
hours a week oOn Séturday. But if you didn't do your
guota, you couldn't see your childrén. |

So, I said, "Well, why don't we have'meetings and

~ discuss how many people we're doing?" Let's say, like,

if you said, "They did better today," it was — no one wanted

to hear this. It was only announced how much money we made;
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the graph was put there. There was a hig announcement

that we were —- at that particular week we had done a

million dollars in income. That occurred several weeks.

We were making a million dollars a weeT at that time.

MR. LeCHER: In Clearwater?

MS. TAVERNA: Right here at Fort Harrison in

Clearwater.
We had a graph of money in, and it

would shok'us;‘and they would say daily),

would be -- they |

"Ron Hubbard is

not happy with the statistics. The hours are down."

When the stats were down - they called them stats /7

for statistics - when the stats were down at the Fort

Harrison, the highest staff -~ they wer

put on rice

_and beans. They would have this for breakfast, lunch,

and dinner. They were not allowed to eat any other food.

When we‘went to the galley, we would have regular food,

but the staff would have rice and beans

stay until the stats went up again.

And this would

I started to feel very upset here because_I’said,

"1 came here to helpipeoplé.” I thoughé

going“to be the,process or the thing tha

do it for people. I felt that I was:in)

‘asylum. People didn't care about.anYonﬁ

this was

‘~‘finally,‘after‘fifteen years of Scientology, this was

t<wduldireally
Vliké, an insane
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'through :eadinq the technology, through appg

‘to people; I've always said, "Get trained,

If you had money and you were a publi
were given the royal treatment. ButAbehind
the auditors, the Commanding‘Officef} would
mockery of public people who brought the mo
Théy would say Fhings like, "Look at tgem s
there in the sun," you know, very derogator

about the people who were coming there, bec

¢ persén, you
the scenes,
make a

hey there.
jtting out

Y remarks

ause they

were called di;gﬁtantes. Because they wereh't in the

Sea Org., they weren't dedicated. They wer
here to receive auditing.
I said, "But these people are paying

service. These people have worked hard for

# just coming

for the

their money.

They have a right to sit here by the pool bgcause they're

paying for their services." But the attituy

Org. is: If you are not in the Sea Org.,

He in the Sea

you are not

contributing. You're a dilettante. You just want to

take care of yourself. You don'‘t care abou
I started to get very, very physicall

time. I missed my children. I didn't feel

t mankind.
v 111 at this

that I was

helping anyone. I have never seen a mifacye with auditing

all the years I've been in. 1I've seen peop

le get better

lying practical

things in a philosophy.. I have never recommended auditing

that'll help
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_ Individuals have spent up to two and th:

‘anymore. I didn't want to be there.

you." I never saw the'actual purpose Eor'auditing. I

thought you could realize the things by

learning more about life. -

reading it and

-~ MR. LeCHER: What term? Get what, trained?

'MS. TAVERNA: Excuse me.

‘MR. LeCHER: What term did you uTe? Get what?

MS. TAVERNA: Get trained. In other words, take

courses —-

MR. LeCHER: ' Oh.

MS. TAVERNA: -- read the material, rather than

sit and hold the cans and talk'about yorr case.

 MR. LeCHER: I understand.

. .MS. TAVERNA:"I felt-it was more pdvantageous to

be trained and learn the technolcgy and

use it on your-

self. Many Scientologists have to run ko their auditor

because their case is restimulated and things like this.

I didn't feel that was helping people; it was making them

more dependent on this auditing, which }s very, very

expensive.

‘People spendwhundredsrofvthousandl of dollars.

théugand&dollars on this NOTS auditing,

betraying these people; I didn't want to

ree hundred
I felt I was

audit NOTS
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I said I wanted to rout out of the Sea Org., I
wanted to go home. The Ethics Officer - his name was
Richard Kennedyv- he Said to me, "We can't let you leave
here."” I said, "Why?" He said, "Because you're too
capable." He said, "You have no Ethics record, you're
very well respected, you've'trained thousands of péople,
you're loved very much in Scientology, you're auditing
is perfect, you?ré getting good’results. If we let you
leave here, people might think there's something wrong
with Fiag.“ |

I realized at that point that it wasn't going to
be easy for me to gét out. From then on, I Qonsidered -
I felt that I was a priséner. No one told me I was a
prisoner, but I knew that I wouldn't just walk out the
door. In Scientology, you don't just leave. It's
embeddé& over the years that, once you're a Scientologist,
there's nowhere to go; you just don't leave.

So, I was getting sickér and sicker. I couldn't

sleep at night; I was up most of the night. I couldn;t

~eat. I developed -- I got a very bad arthritis attack.

My joints became very swollen; my knee got black ana blue
and swollen. I couldn't walk. One time, I couldn't get
out of bed for a week, and they said someone was going to

come to give me a session. The person never came.
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' over to where the bank building is; I d

I finally got out of bed and I w3

that street. It took me about twenty~five minutes to

1 lked a few blocks

on't the name of

walk there becaﬁse my leg was so swollJn. When I got

there, Richard Kennedy humiliated me.

about this; I'm trying not to get emotifpnal. He said
‘that -- he called me a cripple. And he| said, "Look who's

here," you know, "Lori Tavernma." He said, "Boy, if you

didn't get here soon, we were;qoiné to

over with a wheelchair to take the cripple here."

So, again, I Said, "I would like

this point, I said, "It's not -- it's not the Sea org.

It's not you, it's me. I'm not eguipped for the Sea

Org." My case -- I would say anyfhing

go home. I felt that I was starting to|-- I felt as if
1 was going insane. I had no touch with the -- no con-
tact with the outside world. We were ngt allowed to talk

about ?lag to anyone, phone calls. We

not to mention anything about the Flag

one outside of Flag.
' 'MR. LeCHER: Amazing. I'm just talking to myself.

" It's amazing what you're saying.

-MS. TAVERNA: Yeah.

- So, at this point, I cried a lot,

I'm very sensitive

Lend an ambulance

Y

ko _go home." At

$t this point to

were instructed

Iand Base to any-

N

T was sick a lot,
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~and I went back and forth to training. 1I'd try again.

At times I'd get very upset and say, "Wéll, no
matter how bad it is, I have to stay here qecause I

can't just leave because I'll be betraying [Ron Hubbard."

I felt that Ron had done so much for mankinF - at this
time I felt this way - that -- "Look what hk's gone
through; I know these people here are insabe, but Ron

isn't here. And if he only knew what was gping on, he
would help." " o
I wrote him long letters. I don't knbw if he got

, [
them or not. . |

|

One time it got particularly bad. thn I went

back, and even though I was sick, I tried tp do it again.

f

And they said, "Well, we want a tépe record&ng of your
. )i

session, " which was a requirement to check &our TRs,
which was your communication. I did the ta%e. It was
passed by my supervisor on the first tape. %It went to
the cése supervisor, which was Jeff Walker.' He brought

up a technicality which had nothing to do with the TRs.

There was always another technicality why I couldn't go

home. - , |
And I realized that no matter what I fid, they
would never say I graduated. They didn't k#qw what to

do with me at this point. So, I was disintegrating

™
-
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to me. And I just -- my sisters, also.

_walked down Fort Harrison Avenue and I

‘restrain them.

physically and mentally, and I couldn't

longer éble.;o audit people.

-= I was no

So, one day I was at the Gray MOTS Inn -~ and I

hadn't'slept for about three nights. 1

slept in the

same clothes -- or I was wearing the sgme clothes. I

didn't know where I was. Day and night

appeared the same

My sisters were

also living with me at.the Gray Moss. [They had gone in

to do their auditing or whatever they w#re doing.

And I just walked out of the Gray

Moss, and I

ot in a cab and S

I went to the airport. And I had an American Express

Scientology, blow.

_card, and I flew to New York. I -- what they call in

I just couldn't bear it. I felt that if I didn't

leave at that poihtg I would physically

die; I couldn't

live anymore. And I don't remember goi*g home; I was

_in a daze. T know I hid at the airportj

I was in fear

of my life. I wasn't sure what people were capable of,

but I had heard a lot of stories about {
done td~p¢ople.k~énd we have a policy in

Vof'hahdlingvavblown Student{ that youkaxeztoAphysically

S0, I just got to the airport and

things that were

Scientology

I got on the
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plane. I think I just hid -- I found a corner and just

sat there for three or four hours. It was

a long time

because I didn't know when the flights were¢ or -- I

wanted to get away from them.

I got on the piane. aAnd I had called from a

teiephohe booth a friend of mine in New York, and I

just said, "Be at the airport.". I cried all the way

home on the plane; I couldn't see, my eyes
I was, I guess, in a delirious state.
When I got off the plane, through a j

uniforms, which was the Sea Org. uniform.

were swollen.

blur, I saw

Obviously,

they had telexed, which they do,‘”to:i Tav&rna blew

Flag,"™ and they were waiting ior me in New

I was too weak to walk, and my friend
and held me up. I felt that I Awas going tg
I said fo him, "Tell them to go away." And
aided me by keeping these people away from
part of the New York branch of the Sea'Orga
they liaisoned with Clearwater, with Flag |

So, he successfully told them -- kept

York.

| came over
by faint, and
| my friend
me. They were
nization;
ere.

. them away

from me, and he took me home. I was too wgak to speak

to him to tell him what happened. I just gested without

talking. And I slept. And then, the next

morning, the

whole thing -- I realized what I did. I sdid, "I left
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 Flag." It was, like, terrifying to me |that I did this.
It waS’such a crime; it was such a terxible, harmful

thlng that I had done. and I sald,~ ‘have to go-back."
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that I could ever, ever do.

cone bring me back. I'm going back on

I thlnk of it now -~ I know it mdst sound lnsane,

but I felt that I -- I still can't ~- I| said, "I can' t

do this o Ron Hubbard."” To know that @

NOTS auditor

blew Flag was the highest crime and the| biggest betrayal

So, I got on the next plane and I|came back to

Clearwater. Before I did, I went to th

zation and I said, "You don't have to l¢ok for me or

I wrote a long letter to Ron Hubbard. I

New York Organi-
.
own free will."

told him every-

thing that was occurring; I said~£hat I |hadn't been able

to leave Flag. "I feel I've done all the requirements."”

I arrived back in Clearwater -- ddg
continue talking?

'MR. LeCHER: No -- yes. I'm just

question yQu.after lunch.
why don't we go £ill twelve“thirty

can break fdr‘lunch.and comeAback afound
 MS. TAVERNA: Okay-

' MR. LeCHER: -~ and you can finish

you want me to

looking at the

'timexb We should break ﬁor‘lunch soon and we should

and, then, we

‘and, then, we
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can ask you some gquestions.

MR; CALDERBANK: How long will it take, do you
think, to finish your story?

MS. TAVERNA: It won't be very long, becau;e the
last ;hing I've done in Scientology is this what I'm
telling yéu now, when I stayed at Fla§ --

MR. LeCHER: We'll go the latest till twelve-
thirty.

MS. TAVERNA: Okay.

MR. LeCHER: If you can finish in that time, I'd
appreciate it. Then, we'll ask you questions and you
can reiterate after lunch. |

MS. TAVERNA: So, I will actually”finish evefything
I have to say by twelve-thirty and --

MR. LeCHER: If yoﬁ can.

MS. TAVERNA: All right.

MR. LeCHER: If you -- I'd like to have you back
after lunch anyway so we can ask you a few questibns;

MS. TAVERNA: Okay, fine.

MR. LeCHEﬁ: if you can’'t finish, save it for late?.

MS. TAVERNA: Okay.

So,’I éame back. When I came back, I was treated
as a BloanStudant.VVI was -~'i had to do~Bthi¢s_con—}

'ditions;‘l had to make amends. I had to do physical
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of this.

 flared up. I was sitting, waiting to

putting paper clips through bihders when
I couldn't bend my fingers from éhe érth
. don't know if it was intentional, but I

- because I couldn't bend my fingers to do

labor to~m§ke'up for my crime. I had fo

get -- do all

this andi when it was’completed, I had |to have people

sign,that~; was allowed back into the %r

oup. I did all

I went back. I said I would do apnything, I would

do retrainiﬁg. I went back and did my fraining again.

There were no misunderstoods:found; I %ént back to

auditing people. The same thing happengd: <£inishing,

not being able to go home.

Again, I went down again. I got Very sick again.

The times that I was physically ill at tquort Harrison =--—

one time in particular was when the artlritis really
.

Offigeru.énd the Commanding Officer, Bill

e the Ethics

Franks, came

by and screamed very loudly, "What are you doing here?

He said;'“what kind of sick?" He said,
toilets will £fix that.”™
And I was put on cleaning toilets

and &binglphysicalbwork. I was then put

. Why aren't you auditing?” I said, "Becduse I'm sick."

"Maybe cleaning

for the afternoon
on work doing --
my fingers -~
pitis. And I

, =

hurst into tears

the:work.that.
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| they gave me.

'ill person. You go on what's called a rouf

I was put in the kitchen, in the gall

pots, in the laundry room, all types of phy

ey, to wash

sical labor

during times that I was ill. This was to nake amends

for Qbatever - éf I don't know.
| One particular time, I was -—- I went
training and I was trying very hard. Even
couldn't sleep and couldn't eat, I waé, 1il
throuéh my training, saying,'"Ifm going to
time no matter what. I’mrnot going to let
I was holding'scmekfolders, auditing
all of a sudden I felt that I was starting
something was happening. My left side stagy
numb and I started -- my hands went into a
that I was getting a heart attaék, and the
my face sta;ted to feel paralyzed. I tried
and I walked -- I don't know if I told the
charge. You're not allowed to go anywhere
informing your senior or your supervisor.
'I think I slowly walked to the Medicd

The Fort Harrison had a Medical Officer whd

the first person you see is the Medical Off

walked into his office and I tried to speak

back to my
though I was --
e, going
do it this
them stoé me."
folders, and
to faint or
ted to go
spasm. I felt
left side of
to stay calm,
person in

without

1 Officer.
handled any
ing form, and
icer. So, i

very slowly.
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and my -- something happened to the air

forgot her name. I think she's on Fort

Iksaid, "I feel very sick." By the tifte I got there, my

legs started to go into a spasm and my|hands crumbled

up and I couldn't feel the left side of

I became very frightened. And I{said, "I feel

that I am maybe getting a heart attack{" I couldn't

breathe; I had severe pains in my chest.

Officer said -~ he looked like he was d¢oncerned. He

hadn't been concerned before. But he gaid -- he studied

for a while and then said, "Well, go to

rest for a while.” This is the first gime I had been

told to rest and not put on physical work. /,;
I said, "You don't understand, I [feel that some-

thing is happening to’m§~" Vi‘was tfying to teil him I

needed medical assistance. He lobked‘é;ain and said,

"Well, why don't you come back in about
me know how you're feeling?" And I was

get upset.

and then, my left side really went into a spasm

breathe. And he made 2 phone call, he g

I was rushed to a doctor. It was an ori

‘It?s'abdu;'fivé minutes from the Fort Hdrrison.

I went in there and she gave me a

my face.
The Medical

your room and

an hour and let

trying not to

-1 couldn't

ot a car, and
.ental’ﬁoman;ki
Hartiéothoad.

/"’**‘ .

pill to take. I |
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' So, they were just keeping me with the Ethi

found out'¥~ I asked her later and it was 3
I had never taken in my‘life before, but it
me. And she séid that =~- she gave me an el
gram,.and‘I waé'ﬁo stay there for about an

said that my heart was fine. She said I hy

Valium, which
was to relax
ectrocardio-
hour. She

perventilated

aﬁd I had muscle spasms from nerves. She gdaid I was

suffering from extreme stréss,'from pﬁysica

And she said, "I know you're part of
of Scientology and I know th%t you must be
scientious." She said, "I noticeé a lot of
there are in the same state,” because»they
had come to her. She said, "Théy work too
many houss. " She said, "You have ig learn

She prescribed walks for an hour a d3

1 exhaustion.

the‘Church

very con-
the people

obviously

hard, too

to rest."\

y and hot

baths three times a day, and certain thingg that I had

to do to recuperate, which I actually never
.I,éon't know where I'm up to from hex
Anyway, I1'll brief;y end it here, my
Clearwater. It got worse and worse and wox

physical state, my mental state. At one pg

did..
e.
leaving
se: my

int, the

Ethics Officer, her name was Sunny -- I wag doing errands

for her because they didn't know what to dg

and giving me little chores to do to watch

with me.
cs Officer

me. -’
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-again.

She asked me if I would just help her to go‘to the |

airport because they had a Scientologist who was leaving

Scientology and they knew that his wife would want to

leave with him. And they had to ph&sicallyrrestrain

her at the airport, and could I help with this. It was

a stﬁpid thiné to aske me; My -- I’guéss she realized
it sobn after and said, "Well, neve? mind. I think we
have enough people.” So, I knew at thils point that they
would physically restrain me, and I had| a feeling that

something really bad would happen if I tried to blow

So, I decided to say anything that I had to say
to leave. I said that I was -- I was -t itias my

case. - I said -- and I finally said the|right thing to

leave. I said, "I decided that I need'¢ore NOTS audit-
ing. And my case. is in such bad‘shape that I can't do
iﬁ while I'm in the sea Org. I'm chronically ill, so
I'don'trreallyrfit the requirements heié. So, I'm

going to go home and I'll just sell my husiness and

I'm going to come back to Flag and I'm going to buy

my NOTS auditing.” So, this obviously Qas the .right

thing to say at the time.

.1 went to see the Registrar.. He gave me an esti-

2-143 Y

“mate of $20,000.00. I said, "That'll be| a breeze." I '
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. said, "My business is worth more than that. 1I'll get

the money very gquickly." A£ that point, I was able to
leave with no one stopping me.

It took me a couple of &eeks to recuperate when
I got'5a6£ to New York. I -- it took mé about two weeks
before I could fﬁnctionrno:mally, and I had the effects
for probably a long time.

I'd like to describe after lunch what happened
after that. But,basically, that's when I ieft the org.

MR. LeCHER: Thank you very much. It's been very

enlightening. I'm glad you're here and yoﬁ're doing a

wonderful job, gnd I ho?e you're not too nervous.

Come back after lunch around two o'clock and we;ll
continue with ouf discussion.

This meeting is now recessed until two.

-

(Whereupon, the luncheon recess was
taken.)

Afternoon Session

MR. LeCHER: Good afternoon, ladies and gentlemen.
Welcome back to the Clearwater City Commission Hearing
with reference to Scientology.:

Again, we're here on our second day, and starting
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May =-- Monday, the Scientologists‘will
opportunity that the city has had up tc

present their side of the issue and, al

nesses.

2-145 =

have the equal

this point to

s0o, their wit-

We are back in session-and we arq interviewing

now Lori Taverna. And Lori has been spfaking earlier

today, this morning. She has specifica

about Clearwater.

I would like to have you continue

would prefer that you keep it, if possil

11y been speaking

your remarks. I

ble, specifically,

again, to Clearwater with respect to whgt's going on S

there. And again, stay away from anything that might be

‘construed as religion or faith or worship.

And so, Lori, would you,liké to s#art? And tell us

in your own words.

MS. TAVERNA: Okay.
What I'm going to do now is refer

fill in anything ---

MR. LeCHER:

- MS. ‘TAVERNA: =-- that I left out eLrlier_

LORI TAVERNA, Resumed.

to my notes and

Specifically, as to the living gquafters at the

Fort Harrison =- or how it was to be thete as a student
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ants on the sheets. There was -- I don't K

or as an auditor: I mentioned that it was

very over-

crowded, there's ten bunks in a room. Thege were also

many bugs in the room. There were roaches;

there were

now what it

is. It's a very large bug that looked likg a roach that

would fly around the room regularly.
MR. LeCHER: I think they're called g
MS. TAVERNA: Well, I've never seen {
MR. LeCHER: We all know them.
MS. TAVERNA: Okay.
Also, there was one bathroom for ten
get ready in the morping was very hassled.

when I was at Clearwater when I was 43

almetto bugs.

those before.

people. To

student and

when I was an auditor, we had thirty minutds to eat where

we had to -- I was takiné courées over at 4
building,rand we had to run to the Fort Hany
we had to wait on the line with, sometimes |
people, get our food and eat it, and be bag
roll call in thirty minutes. So, most of %

didn't eat or.we had indigestion. That pay

he othef bank

rison, thén,
thirty

k on post for

he time we

t of it is

very upsetting. If you were late, even a minute, you had

make amends for being late.

I'd like to speak a little bit about

' to go to Ethics and have handling or do conditions to

the Medical
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-hepatitis. So, anyone arriving from Lof

.you also had toc have three or four glas

Officer. I mentioned times that I was|ill. I did see

the Medical Officer a few times.
 The first time I saw him was when

Clearwater. I was told that I had to #e

I arrived in

t a shot, and I

said, "What was it far?" And he said ilt was a hepatitis

shot. And I said, "Well, why do I have
And he said because I just came from LOF
the Los Angeles Organization there was f

-

get this.

that much medicine and I didn't know re

to get this?"
Angeles and at
n epidemic of
Angeles had to
At first I objected. I -- you know, I don't take —

lly what it was.

But I agreed and I had a shot from the Medical Officer.

When you're on NOTS, you also -- NED for OTs

auditing, people are required to take c
You have to take B l. I think it was fi

grams - I'm not sure - which I think is

rtain vitamins.
ve hundred milli-

very large. And

called Calmag. . This is calcium magnesi

es of something

, and you have

to drink this,' This is something for your nerves, which

. is like a natural tranquilizer to keep you

_they call it,-during processing.

‘mares from the B 1. It was an overdose

destimilated, as

©f vitamins. But

‘I had a bad reaction to both ofAth%m. I had night-
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all people were required to do this.

One instance that I disagreed with when I was there

'was there was a little boy who was ill. He was one of

the children of the staff members at the Fort Harrison.
And I was called in to help to audit this little boy

because I had a good reputation as an auditor.

/

/

So, I went there and I found this little boy. He
had a hundred and five fever. He was unable to move his

head and his neck. I think it was like symptoms of

‘meningitis or something like that. He was very flushed

and feverish. And the case supervisor was the person
who directg you’in au&iting and had instructed me to run
somé pfo&esées on him,vbasically, to handle any upsets.

And I went there with my E-Meter and I had this
little boy pick up the cans; he was too weak to hold the
cans. So, I just didn't do it. I said, "This child is
too sick to féceive-auditing. I think he should go to a -
doctor." The Medical Officef said, "Well" -- he had a
medical book in which he looked up certain things. And
he said, BI don'g feei that he's‘in.any danger. We'll
see how he is‘tomorrow.ﬁ |

So, he didn't -- the boy didn't see a doctor. I
don't know if he did after I left. I never Qent'back,

but I had that little boy on my mind. And I felt it was
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improper~han&linq to audit this -- a kid who was sick.

Oh, one thing I neglected to say \before: After

I left'Flag~unauthqrized and came back,

guarded. I was watched constantly. I felt that I had

to sneak to make a phone call. I was also told that T

was not allowed to speak to my sisters.
theré were not allowed to communicate.

out of the room.

So, my sister was now at the Gray

had to move into a dorm with other Scientologists because
I guess they dldn t trust me to be out ¢f the building

because I had already run away one time,
) snuck out a few times at two in the mor

the street to talk to my s;ster, Rosie.

llke a hich crime.

We weren't allowed to communicate

what they called mutual upset} in other

‘conspire, like, I would tell her what wQs bothering me

and it would stir~up a conspiracy. So,

or so, Itwas not allowed to speak to my

And, also after I came back, the

we got separated, a SClentologlst was semt to our room

- at the Gray Mcss Inn to guard us durlng

we . were sleeplng{,whlch -

I was then

‘Two of them

And I was moved

Moss Inn, and I
SQ, I actually

ing to go across

And this was

because we had

words, we would
for maybe a month
sister.

first night before|

the nlght while
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MR. LeCHER: Go at you?

MS. TAVERNA: Excuse me?

"~

MR. LeCHER: 'Go at you, you're saying
MRS. GARVEY: Guard.
MS. TAVERNA: Guard.
Mk. LeéHER: Guard?
MS. TAVERNA: Yeah.

When I -- she came into the room and |she happened

to be a £riend of mine whoAI knew from New Yérk. aAnd I

‘said -- I convinced her finally that I wasn't going to

run away again, and I didn't. I promised her I wouldn't.

‘She said her assignment was to guard us and stay in the

room during the night so we wouldn't leave.

I felt sorry for her, because I knew [if I did leave

after I promised her that she would have s:te sort.of
punishment. And I didn't plan on running ay again
anyway. -But they did guard us.

When I was at the Fort Harrison, there was a thing

called the RPF, which is the Rehabilitation Project =

Force. I never felt good about this. Theﬂe s a lot of

thlngs ‘in Scientology that I never felt good about. I

'saw them and kind of just didn't understand them, especi-

ally, when I saw some of my friends in this RPF, very

nice, good people.
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One day they would be fine and smiling and, then =--

a good friend of mine, the next day, sh

RPF. She was -- everyone in it has to Vear blue. They
wear blue shorts and shirts. VThey'ra not allowed to
speak to anyone. They had to always ruf; you're never

allowed to stop. If you stopped running, you're punished

or put into something more severe, whic% is called the

RPF's RPF, if you break the rules. That

most Séientolcgists don't know about. I

much about it at the time.

But all I know is what I saw. I

who looked very sick. One woman had so

body, open sores. I wentinto my friend.
if I'm allowed to speak to her. She sai

to your friend, but in the RPF they'renot a

cate to anyone outside the RPF."

So, I went to her, and she kept he

And when I addressed he:, I said -~ her

swollen, she had been crying. AAnd I saif, "What

’»happenéd?“ ‘She said she couldn’'t talk out it, and

she said -~ she called me "Sir." As a

~ this is the person who recruited me for

2, a very bright, beautiful,MYOung girl.

if anyone speaks to ycu,”you,have to addrtess them as

aw a few people

was in this

's something that

didn't know that

[

s all over her
I asked her
4, "You can speak

llowed to communi-

r head down.

yes were all

ttex of fact,

that Operations'
o Ps

'And ‘in the RPF,
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‘same food, though, but never sit at the taQ

"Sii." And I felt very upset for her. I d
that she was calling me "Sir." |
.But sﬂe just said, "It's going to be
know, through tears in hér eyes. And I don
details bf why she got in there.
;People in the RPF are not allowed to
rest of the people. After we finished eati

come and eat whatever, you know, was left,

another person. 'They‘re considered a lowen
a lower level. And the purpose of it is tg

them because they have become so degraded a

ried, thinking

fine," you

't know the

eat with the
ng, they would
you know,

le with

== you know,
rehabilitate

nd so psychotic

that they have to be separated and go through this par-

ticular physical work. They work for half
get audited or processed for half a day unt
up to the next level.

Another thing I've never felt good 1in

a day and

il they come

Scientology

about is the care of children. I have thrde children

and I've always given them my full attentigd
Fort Hérrison, they had a -~ I never had my

the Fort Harrison. But it happened to be 1

n. At the
children at

ight down-

' " stairs from the Medical Officer. So, whendver I would

go there, I would glance in and see the children.

Once I heérd a child scieaming very loudly. I went
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'déwn just from instinct, you know, and

‘ said,nybw.Cculd‘you do that," as if I

crime.

I walked into

where‘they'keep the children. There w%s a toddler, he

was‘all alone. His“diaper was falling

screaming. There was no adult there.

off and he was

I just picked him

up and, you‘know, patted him a little bit.

Several times there were other c¢h

around fighéinqrwith each other, you kn

ildren wandering

ow, the way chil-

dren do. It was right next to the parking lot in the

back, and -- but they did have a gate there so the chil-

dren wouldn't go out. But many times I| saw them -- they

were kind of just left there. I can't

how they were cared for, but from what

Fay I know exactly |

I saw they were

dirty. The room I went into was a messp there were no

sheets on the beds; and there were things thrown all

around the room.

As far as education goes, in Sciemtology for all

the years I've been in, there has been

a put down of

education(by Ron Hubbard, by Scientoclogists. The school

system is suppressive. A Scientologist has said to me

several times, "You're not sending your |kids to college,

are you?"” And I said, "Of course, I am." And she

wlas committing a

As recently as last week, my daughter has a friend
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who's a Scientologist - she was at her house - and the
mother -- Debbie mentioned when she goes to college --
she's thirteen now. And the mothef said} who's a
SCientologist, "Debbie, why would you want to go to
college?"” And she said,‘fBeéause I want to learnrabout'
this and that."™ And she said, "Ron Hubbard-has the
greatest technology in the world. You don't need
Acollege; college is a waste of iime." She said, "What
do you want to learn?" She said, ”Well, I want to learn
about the business world." She said, "Even if‘I don't
have my own business, I want to be smart so I can under-
stand it." She said, "Ron Hubbard has the greatest'
business technology gnd managing/administrative technology
there is and you@.n get it in Scientology. You should be
taﬁihg your courses and going clear.™
So, education is discouraged very much in Scien-’

tology. 1It's a suppressive organization that doesn't
really teach you anything. Ané as loné as you have your
Scientology training, you're going to make it in the
WOFld.V

‘ My daughter was in theASea Org.; she’was in there

for seven months while I was training here in Clearwater.

‘She had no schooling at all. She said she went to school,

I think, three times. She had to work'from eight in the
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She was ie;&ing at three years old, very
it came out that she didn't know the two

Noth;ng.

morning ti;l‘ﬁenfthirty at night seven |days a week. And

they said'there was no time for school.

She was told that she would have Meekends off in

afternoon off for three hours because sftats were up.

the Sea Org.. This never hagpened. She got Saturday

soon realized that this was not what --| she was in the

wrong place. I wasn't the;e,:but‘she wéé living with. my

brother-in-law, so she never actually lived in the

quarters with the other children.

My daughter has gone to Scientology schools since

She

she was born, literally. She went to a|nursery and, thegL

she had all her education ug’untilfshe was eleven years

| old in a SCiéﬁtoloqy school. I diséovered.-- well, I

‘ guess,'she~was ten =-- up until ten. I discovered when

she was ten or eleven that she didn't krfow math. I felt

very negligent. I assumed -- she's a bgilliant girl.

1 got very, very upset.‘ I went to

the GO would poxmce on her ‘that was the words

The Ablllty School was run -- I don’t kn<

times table.

the school, and

;they begged me not to take'her out. They told me that

that they used.

>w-the»details,

mature. Somehow

Arbut the GO had scne authorlty over the w&y the school was
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organization; they had Ethics conditions.

out.f I said, "I don't care what it looks

.run. And the people who ran it said, you Know, "This

“would be very bad if a Scientologist took fheir child

like. My

children -- I want my children to have an gducation

énd this is absurd."”

I took herrout and I put her in publi
immediately went up to fifth grade math. S
just -- she's very bright. She was never {

in the school. fhe school was run like a d

were also taught about the enemy in the oug
Scientology children have an attitﬁde that
suppressiVe; cut there'and Scientologists.

They've often said things to my daughter ak

the WOG world. A WOG is someone not in Sci

c school. She
he was --
aught anything
cientology

fhe children
side world.

it's the!

out going into

entology. And

when they heard she was going to public school, they

frightened her. They -- my daughter‘cried
days because she thought they were going»tc
public sﬁhool. 'And since then, she's out é
She knows everything that I do ngw;

| But'bésically, the -- education is td
down‘in‘Scientology.

. When I was in Los Angeles recently, ¢

for three
kill her in
£ Scientoiogy;

tally put

isiting my

sister, I}helped out in a Scientology private school. It
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' need help. My son is very ill and I don

- fever and was crying. His job was to be

-was to watch the youngér’children and he

was called Renaissance Schoocl. I'm no? an official

teacher, but I was helping because they didn't have

anyone. - There was a boy there who was jnine years old.

He had been brought up in the Sea 0rg.;| his parents both

were in and he was born ih.A He -- I unferstand from the -

owners of the school that he spent most| of his nine years

y
7/
in the Children's RPF. I don't know whht that is, but I

assume it's the same thing as the adult|RPF.

This boy couldn't read one word at

And I taught him how to read his first vyord, and I taught

him his first sentence. And he just --|he was crying

that he could read one sentence. He waT

schools.
I also know that the children havsg

nesses. I don't know == 1 didn't see it

nine years old,

" and he was born in Scientology and sent |to Scientology

a lot of ill~-

, but my sister

was there. And the children in the child care org. in

Los Angeles -- a friend called my sister

do."

and said, "I

'+ know what to

My sister went there and herafrien?'s son had a

the nanny; he

had a high feve

She went to the Medical Officer and she faid, "This boy

nine years old.

a2

N

N
1




2-158

10

1

12

13

14

16

17

20

21

T 24

;o

is sick; he needs a doctor." He said, "He'

I examined him. And he's supposed to be on

s not sick;

post." He

said, "There's nothing wrong with him." He said, "I

already know what it is. The children have

And my sister walked ;n and she saw i
saw babies on the floor. They had sores al
face and mouth. and my sister went into a
went in and she said, "I want these childre

of."” And the Medical Officer said, "well,

What are you deoing here?" He said, "As a @

herpes."
nfants -- éhe
i over their
rage. She

n taken care
who are you?

atter of fact,

I won't talk to you anymore." He said, "We don't have

any money for a doctor.”

So, she said, "Well, vou get the mongy." And then,

finally, my sister got so mad, she said, "Well, if you

don't do something about these children right‘now, I'm

calling the Board of Health." When she sai

got a lot of attention: GO people, "Do you

embarrass or sue Scientology, one of those
. The Medical Officer called her -- he
just.committed a éuppressive act.“V She sai
committed the supéressive'aét.“ She said,

children cared for."

So, I know this goes on. 1I've seen i

d that, she

realize what

-you just said?" She was declared PTS, thrdatening to

categories.
said, "You
d, "No. You

"I want these

t. 1've seen
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‘medical care.

many sick children in Scientology, and|i

t's looked at

that you should be on post. They don't need a doctor.

The Medical Officer sometimes acts
I've never seen them administer medicine

neglect than administering. They don'4

Something I neglected to say: When we first arrived|

at the Fort Harrison in Clearwater here,

security clearance before you're allowed on the -- to be

as a doctor.
, but it's more

ge£ the proper

you had to gét

officially here or to get —-— to be on NPTS. It takes

about a week. -They check your life; th%y check every-

thing.

. And the person in charge was Skip

time. .And you have to get -- read some|beginning indoc-.

trination of how to respond if anyone in Clearwater asks

you a guestion. There are certaiﬁ set a
shéuld give if a resiéent happens to say
doing here? What@appens at the Fort Ha

I don't remember what they are ek%
something to the effect that *I1f anYone

thing, 'I'm here for religious counselin

: 'something like that, but I can't rememb#:.

When they had rallies, you were to

Henson at the

nswers that you
, "What are you
rrison2?"

ctly, but it's
asks you any-

g.'" It was

ldkthat the

mayor was avsuppressive person, that_thé

officials in.

N

/
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Clearwater were suppressive. They were trying to

stop -- stamp out Scientology. We had GO hriefings.

"When they had some sort of rally here, we were instructed.

I think the woman's name was Nancy. She was giving the
briefing.- A

MR. LeCHER: Nancy Risi?

MS. TAVERNA: Yes. She gave the briefing.

An& she said that "If anf reporters Or anyone comes
to you, don't answer any quéstions about anyﬁhing. Refer
them to me."

We were also instructed - eéery timg some type
of official woulﬁvcome into the Fort Harriéon,,students
were given a little slip or a.form: v“The Pire
Commissioner is coming,” or “Sope‘lawfers are going to
be here," "Some WOGs are coming,” you know, somethiﬁg
like this. "Dress a certain way tomorro@ because so and
SO is coming.“ We always had warning before any fype
of igspection was done. 'They would clea: up whatever
that particular thing was.

| MR. LeCﬁER: A WOG is an ottsider,'aqain?

MS. TAVEQNAE A WOG i§ a person who is not in
Scientology, so that's how théy refer to sqmeonevliké’
that.

I think that I covered most of my notes here.
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and I.said, "If I feel this way, what m

MR.'LeCEER; We don't even know %here to start,

you've said so many startling things.
One thing that struck me, though;
Isn't that a venereal disease?

MS. TAVERNA: There's two types.

the child and paid for it herself; she|took the child
to the doctor. He was given antibioti¢s. She said it

was a virus~type of herpes rather than|a venereal --

MRS. GARVEY: There are cold sorgs --

MR. CALDERBANK: We used to get -~

MR. LeCHER: . It was diagnosed,

MS. TAVERNA: Yes. It was diagn sed‘by the doctor.

MR. LeCHER: All right.
while you were deeply involved in
did you still believe in the incredible

I.. Ron Hubbard?

.

MS. TAVERNA: T believed totally in L. Ron Hubbard
until recently. I felt very sorry for him; I felt

deep compassion. I felt that I was trylng -- I had

tried for seventeen years to make the o1

‘be going through?" And I felt a devotidn to him to try

was herpes.

My sister took

ugh?

all these things,

background of

rganization sane,

st Ron Hubbard
P

7

" to make it'sane.ﬂflifelt,that he was onﬁ of the greatest
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" men that e?er, ever lived, and I wantedAto

. you going, apparently, in this organization

the question. And I will stick to things t

until recently.
Even after Clearwater 1 said, "If Ron

knew." As I said, up until recently.

help him up

Hubbard only

MR. LeCHER: I don’'t know if I can agk this, but:

Generally, what is the ultimate thing you gxpected with

the new breakthrough? WOuld that be an exh

ibit of faith?

You were looking for this new breakthrough whick kept

MR. FLYNN: It would probably be wise

MR. LeCHER: I will ignore it and for

in Cleatwaéer.

You said there's a cramming hold. WH
cramming hold, what was his name, and where
office, this cramming hold office?

MS. TAVERNA: What was that --

MR. LeCHER: Cramming --

Ms. TAVEBNA: ~-- the second word?

MR. LeCHER: Hold.

MS. TAVERNA: Hole?

MR. LeCHER: Cramming office. Where

who manned the cramming office?

-

r to --
get I asked

hat happened

at is a

was the

Was it and

MS. TAVERNA: The cramming officerwaq right“next to |
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the technology properly, if it appears that they have

where the pool is. You had to go alon?side the pool
| and, then, go in the back. It was in the back of the

- gabanaQtype rodms.v That's where the cramming was.

_MR. LeCHER: ngld you know if tHat still exists?
MS. TAVERNA: Cramming always exists in Scientology
in every organization’in the world.
MR. LeCHER: Again, for the beneflit of those that
are new and for the audience: Again, what is cramming?
ﬁs; TAVERNA: Cramming is the depfrtment in SCien;

tology which is correction._;lf someone| doesn't apply

misundeistooa words, cramming is supposrd~to find the

misunderstood and handle it so the pers¢n can do it

corfectly.
Theie‘s SOmething'I wanﬁ to say about cramming'
which I forgot to say, if cduld just 3dd it. -
MR. LeCHER: If it's not -- doesn't have to do with
faith ér religious ceremony; I wan£ tc hear it.
| MS. TAVERNA: Yes.

-Thigs doesn't -- has to do with thd treatment of

"fpeople~there by the Crémming Officer. I went in there =

and this is one of my first few visits tp cramming -
there was a woman who was probably about] sixty-five yeari

old, she was a NOTS auditor,kshefwas;there for traininq;-‘

s
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which is admirable because people who become auditors
want to help people. She apparently made some kind of
mistake; she wasksitting there; she was trembling; she
had tears in her eyes.

The Cramming Officer - his name was Spike Bush -
who, iﬁ‘my opinion -- never mind. Well, hisAname.is'
Spike Bush. ﬁe was standing there -- he was sitting
down, she was in front of him. He was pounding the table.
She said, "But" -~ she was stuttering. She éaid, "But

I thought -- but I thought." He said, "Don‘t think."

He said, "That's your problem, you think." He pounded

the table at least six times while he was screaming at
the top of his lungs, "Don't ;hink.f

And i -=- okay.

MR. LéCHER: Well, if you want to continue, I =--
did you evér -~ after fifteeﬁ years, didn't you ever feel
like a slave or indentured servant? I mean, you're
working for $10.b0 a week. And how did you exiét and
take cére of your children?

MS. TAVERNA: No. For all the yeérs that I was in,
I never felt like a slave of that I was working for
nothing. When I was on staff, I was married at the time -
this is before my divorce - so my husband was taking care

of the bills. My children came with me when they were
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‘young. I always brought them with me |and I had them in

~a home and I had a normal life, not liFe many Scientolo-

or 310 00; it had nothing toc do wzth tﬁe money at the

.million dollars.

‘someone else said that. .

a nursery. And I always went home by ithree o'clock in

the beginning when my children were littleg' And I héd~
gists who héd no other income. |
And in laﬁer years, I worked in a mission, which
paid $125.00 a week and I only worked till six o'clock.
So, 1 had other businessés ai nights or on the weekends
. >
where I would do sales or something li%e that.
‘The only time that I ha&e ever f\lt I was treated

not as a human belng was at Clearwater |in '79. Before s

that, I felt that -- it didn't matter ﬁf I got $3.00

time. It had to do with just helping do make a better
wérld. It didn't matter. ‘

MR. LeCHER: Okay.

Yoﬁ saiﬂ,in Clearwater, when you yere here, they

were collecting about a miliion-dollars a week, and I

think you may have mentioned in one week there was 2.3

| MS. TAVERNA: No, I don't know that. I think -
' MR. LeCHER: All right.

- Well, a million déilats;is a lot af money --

] ~W_"0_—~W;~_MWW%...—P——#
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where the money was going.

MS. TAVERNA: Yeah.
MR. LeCHER: -- a week.
Who collected it and was-it in cash?

did you put it? Did it leave the area?

And where

MS. TAVERNA: I don't know anything about the

finances. There were -- I know that you --

I know where

the-money goes. You bring it to the cashigr. There's

a cashier window.
First, you go to the Registrar; you §

what service you want. It costs a specifid

ign up for

amount of

money. You have to pay in advance. Then, [you go to

the cashier. You pay the money there howev
to pay it. They give you a receipt for you

Then, you go start the course.

er you want

r services.

MR. LeCHER: With so much money cominb in, such a

MS. TAVERNA: I have asked people tha
and they said, "It's very expensive to run

Harrison and there's just not enough money.

-cash flow, why was it you were fed beans and rice?

t qguestion,
the Fort

" I felt it

was absolutely absurd, and I. had many questiions about

~ MR. LeCHER: How do you feel about beling denied

medical treatment, you and othér'people that you came in

contact with?
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‘definitely not a doctor.

' Scientology. It's usually just a régulJr staff member.
’1t,could'be‘anyone; You don't even have to have any

knowledge of medicine. BaSically,,you ulse L. Ron

’MS. TAVERNA? Well, I -~
MR. LeCHER:V Was that widespread?
E MS..TAVERNA:V Not éetting medical tréatment?i
MR. LeCHER: Yes. |
MS. TAVERNA: Well, you can see J docto? inVSciénQ

toioqy. You could go to a doctor, but lyou go through

the Medical Officer. 1In other woxds, Te makes recommenda-
tions. | | |
MR. LeCHER: All right.
You.had a Medicalrofficer; What was his or her
qﬁélifications2 Was it a nurse or -- | = o
MS. TAVERNA: No.
'Thevfello&,who was --
'MR. LeCHER; 'I*m,sorry, go ahead.
MS. TAVERNA: The fellow who was the Medical Offi-
cer Qhén I was there - I can't remember |his name - he
wasn't a doctor, but he had some traininjg of some sort.
I.don'f,know what you call it, like an gide who -- an

assistant. He had some type of medical |knowledge,

I never met a Medical Officer who lwas a doctor in

/"“

i
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Hubbard's policies on =-- well, actually, it doesn't go

even that far. He'll just determine if it|needs medical

But you're never actually denied. Like, if you
insist and say., "I want to see a doctor," you'll probably
have to go through and convince him, becausé you can go.
I've never bheen éenied medica; treatment.

MR. LeCHER: Is anf labér perfofmed gt the Fort
Harrison. by toénspeople ihat ?et paid the minimum wage

or more as to what they're worth?

MS.

MR.

MS.

MRQ

MS.

TAVERNA:

"LeCHER:

TAVERNA:
LeCHER:

TAVERNA:

Harrison =-- -

MR.

MS.

Scientologists.

LeCHER:

TAVERNA:

_attention or ‘any -- something like that.

You mean, peoplé hired |--
Like painters, plumbers |--
No. |
-- carpenters --

I never saw anyone at fhe Fort

-=- masons?

So, 1

they'd hire people who

someone was a plumber,

whatever other things.

running the Fort Harrison, as far as I've ever known.

MR.

LeCHER:

You

2-168

doing anything, other than

don't know. In othegr wordé,'
have certain skills; like, if
tﬁey*ll try to recryit them. The;w

They have all Scientologists

talked about businegs courses.
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 Clearwater;' It was kind of -- you just

. something you»dcn't do; I don't know why

What business courses were offered for|-- either for

students or for someone of your age?

MS. TAVERNA: A,busineSS course?| Well, there's --

MR. LeCHER: AYcu said that the Founder knows more

about business than anybody else. And|I was‘wondering

what he taught?

MS. TAVERNA: I'm trying to thin# of the names of

the courses. Well, they had the Flag Hxecutive Briefing

Course, FEBC, and they had the OEC, the

Executive Course I guess it's called. [And in there,

there are all policies on managing a buFiness, on == ' 4

administrative policies. They tell you

‘run an organization, how to set it up, how to make an

organization board, and so forth: flow

organization.

MR. LeCHER: Were you given any contact with the

outside wcrld'while.yéu.were at Clearwater?
MS. TAVERNA: No. I never spoke to anydne in

- No one told me I couldn't speak to anyof

MR. LeCHER: Where is the -- the R

. MS. TAVERNA: Yeah.

Organizational

exactly how to

don't do that.

e. It's just

lines within an

Were you --

'~ did you make outside friends, like, go to the beach or --
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MR. LeCHER: Where are those pecple and whére are
they kept? Are they, you know -- do they have a separate
office or howde'they become -- how do you become an
RPF, fitst cf'all?' |

Mé. TAVERNA: Well, you aré placed in the RPF for
breaking the rules, fof -- sort of like you'd say, in
other words, for committing a crime. If you -- I can
just give you exémplés of crime§ that someone migﬁt do.

If your stats QereAveryrdown -- I can't say. I
don't have =-- really, I don't have knowledée. I've seen
things where it says that "So and so is assigned to the
RPF." You'll gét‘something, some kind of Ethics hearing
like a Committee of Bvidénce where people will listen,
see what your crime io:é.sf andAdécide if you should go in
the RPF or not.

Certain things that are instant RPF, I think, like,
having sex with someone who you're not married to. I |

think that would -- I'm not positive, but I think that

"would be RPF.

MR. LeCHER: That would be considered a criﬁe?
MS. TAVERNA: That was -- that's definitely a
crime, I know that.

~ MR. LeCHER: - About these children who go to school:

' pidn't you find it curious that your child couldn't -
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‘best schools in the city, a private schd

tell her why; I said they were too crowé

although she could read well - couldn'it
two tables or mathematic tables?
MS. TAVERNA:

of my life.

‘neglect that I did assume -- I just aspumed that she.

was in school. I was working very haré'

ness, and she was just so bright. The|teacher always

said she was doing fine, you know, and|she was doing

wonderful.

And you just don't go around, youy

the kid, you know, "What's five times" |~- L

MR. LeCHER: I understand.

| MS. TAVERNA:
a naturalyéart of learning: Until som%
that she didn't want -- she didn't want

And I said, "Well, why," you know. She

I'm stupid,” because there was a child

her who was figuring out math in this g

And she's been crying hundreds of

because I.immediatelyvtried to put her into a private .

school_that,my sons.went,té, My sons w%nt to one of the

~ her to §o<there. And they wouldn't accdpt her. I didn®

I -- it was one of| the biggest shocks

It -- I was -- I felt bad| for my own

You know;’I just asisumed.

do her two times

in my own busi-

know , asking'

It's such
-- she told me
to play argame.'
said, "Because
uch younger than
e.

hours since then

ol;f'And I wanted
‘ Y

ed. She had
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that we have grown to expect in Pinellas Cd

~with people -- little children who were fol

special scotes; and she was in the one perxq
'math‘ Ahd I'm st;ll trying to repair her 1
and get -- getting her a special tutor and,
to re-enter her in the private school. Anc
her everyday nowran hour.

MR. LeCHER: Do you think there's yoy

rentile in
Fight now
then, try

] I work with

ing people

there that are being raised without a minimal education

own children? .

yunty for our

MS. TAVERNA: I'm sorry, could you repeat that?

MR. LeCHER: Do you think that there

within Clearwater, within the Scientologist

that are still ﬁct getting the proper educs

illustrated in the case of your own child? |

'MS. TAVERNA: I positively think so,

know.

are people
drganization,

tion, as was

but I don't

The reason I think so is because, when I was at’

Clearwater, I saw children very often duripy

and they would be in uniform with their shgq

yards. And they would be -- they were my ¢

to come here. And they would be working dy

hours, folder pages.

)lg the day
der pages,
rts and lan-

aughter's

- friends from New York who had joined the Sda Organization

iring school
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-auditor.

I don't know if they didn't have
did, I don't know where it was. But I
many times during the day working.

MR. LeCHER: All right.

school. If they

did see children

These young people were folding pages, you say?

MS. TAVERNA: Folder pages. They

‘of -- in other words, if you were going

-

r. carried the pages

to audit someone,

you would call for a certain folder Wh%re the records are

kept and these folder pages would bring it to yoﬁ -- the

MR. LeCHER: Sort of like a page,| then? o

MS. TAVERNA: A page to carry --

a messenger; that's

what they were called, little messengetg.

MR. LeCHER: They weren't folding| pages, like pages

in a book?

MS. TAVERNA: No, no, no. A& méssfnger to bring

folders to different locaticns.:
MR. LeCHER: You were here since

Mayor and we've had sometimes a stormy

I have been

time here. Didn't

any of these other outside activities that the city or

other private individuals may have done|(-- didn't it ever

affect YOu or'aidn’t yoﬁ ever question

there, or maybe guestion the credibility of the back-

ground of L. Ron Hubbard?

what you werekdoinq
: e

/
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actually snuck out and would read the paper

“things and dressing up as clowns, you know,

MS. TAVERNA: I definitely wondered what I was

doing here when I was in Clearwater. I didp't question

the credibility of Ron Hubbard; it was so ehbedded in me

that, through all the suffering that I went

through, I

never once considered that L.VRon Hubbard hpd anything

to do with it. I considered him a victim off a lot of

stupid people whOféiuldn't listen to this gbod man, and

I never once guestioned him.
I -~ I felt terrible about the peopleg

I -- they probably had a peaceful town herg

in Clearwater.

and, I think,

people comé up and start changing things. PAnd I =-- I

and i would

see about igfiltratioh into the Clearwater [Sun. And I

would thihk, I said, "wWhy don't they leave [people alone,"

you know. And I was very upset about it. [But it was,

like, a separate thing.

That was the GO. That was not my figld. My field

was counseling pécple.v And I said, "If only the GO

would be decent and" -- I said, "How can Cllearwater be

friendly toward Scientology?"” I mean, if somecne came

into my town and started infiltrating and staging these

like it; either. I was embarrassed to be 4

I wouldn't

Scientologist

when I was here. I felt embarrassed for Rdn Hubbard.
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- were embarrassed for them.

!

I théughtrthat'these~pe091e~wereidestroying Scien-
tology by makxng 1t a mockery. And I douldn t talk to a |
resident, I guess, because I would nev%r say I was a
Scientologist: I was embarrassed. - Sométlmes( people
would go by and yell out‘things or thr&w stones, and I
said, you know, "Boy, I'm embarrassed,%

MR. LeCHER: Were you here when t%ey - fhe Scien~
;o;pgists protested or picketed the Cle%rwater Sun dressed
up as Nazis? |

MS. TAVERNA: I remember them dressed up as Nazis.

I didn't know what they were picketing,ébut I saw Nazi

uniforms and 1 -- again, I was very emb#rraSsed and I

 thought it was an insane act. I think éeople probably --

people did then think that 8cientélogy &as -- Scientolo-

gists were Nazis. They didn't understaﬂd what they were

doing.
I saw the uniforms and I was veryfembarrassed by it.
MR. LeCHER: I think most -- manyigther people

i

One more questmcn and I'll turn lﬂ over. what --

" what do you think your typlcal day was lhke here in

-~ Clearwater? 'Just glve me a- routxne of tbe typical day

that's not. partlcularly dlfflcult, not p%rtlcularly easy

but just a normal day at Clearwater when‘you were here at

i
-

|
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£he height of --
© MS. TAVERNA: A student? | |

MR. LeCHER: A student.

MS. fAVERNA: A student would have to ~-- let me
see, my memory is a little fogg?. Most of it was hérror,
so I don't remember a normai daf.

~ MR. LeCHER: Well --

MS. TAVERNA: Well, you wake up -- every day.is
the same as every other day, whicﬁ I have now. found is
a very des;ructive thing. In other words, you wake up
and you have ﬁo be at muéter at -- this is now maybe

eight-fifteen, eight-thirty, something like this. You

must be there, and they say, "That's it." :They call your

néme; it's very rigid, very official. Your -~ muster -
is called and, then, you'li be given your schedule of
the day: who you're auditing, what time. It's posted
on the boar&.
You'll audit these people one afﬁer another. They
come in and dut. You might ﬁave six preclears; it's sort.

of like an assembly line. You finish with one, the next

one's waiting. You take them in.

Then, you get your half hour lunch éq run back and
forth. You'll get: "Audit people, audit people,™ till

ten o'clock at night;
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You go té sleep; you‘wake up. AIt‘

same every day.. It is just a -- I lost

s exactly the

touch with

reality when I was there, like, I really didn't know

what day it was, what month it was; it |didn't matter.

And most of it was through severe physqcal pain. I

just -- it was a big blur.

MR. LeCHER: You said, "physical jpain."” But you

were not -- earlier, you said you were Rllowed to go to a

or you implied that.

Am I to conclude that youicould g:‘if you could (

MS. TAVERNA: I didn't even think

doctor; I didn't care. I didn't ask to

" doctor. And, also, another time they SFid you couldn't,

P

convince the Medical Officer that it wak serious enough?

of going td a

go; I didn't --

I just wanted to get out of there. I kpew that once I

got away, I -- I didn’'t need a doctor; [ had to go home.

And when I did go home, I was in perfect health

after about_two'weeks- "I haven't had a$y problems with

it. I mean, I wasn't chronically ill w:

not that I waé'sufferinékwith'this'and 1

Scientology to handle it. I didn't cardq about it.

|th arthritis;

I mean, it hadh't botherédkmeriﬁ_méybe ?ight years. - It's

came into

it was jusﬁ'f:om this undue stres

happened to my QYStemf‘,sé, I really ne

r

that something '

er had any
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'daughter went to a Scientology school how 1

thoughts about the doctor. I‘just wanted 4
" MR. LeCHER: Did you ever see any ski

million dollars a week coming in? Did anyh

o leave.
mming of the

ody try and’

skim or ~- within the organization, or takg a little bit

off the teop?

ﬁs. TAVERNA: I have no information 9
or where it went.

MR. LeCHER: Okay.

Mr. Calderbank.

MR. éALDERBANK : Yeah.

Lori, let's talk about education. Yo

Pinellas County?
MS. TAVERNA: Oh, no, she didn't go t
MR. CALDERBANK: She didn't?
MS. TAVERNA: No.
She went to school in'New York and, t
to school in Los Angeles while I was traini

MR. CALDERBANK: Okay.

As a Scientology school, did they hav

MS. TAVERNA: Yes.

Well, when she went to piivate -- it

n the money

u said your

ong while in

o school here.

hen, she went

ng here.

e specific

 hours at all for education, a certain number of hours?

was a private

" scientology schoél which I paid $225.00 a month for.
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and ten - he said, "We're going to giv

That's where she went to in New York £or most of her life.

- When she joined the Sea Organization, she was in

>,_Los Angeles. Sﬁevonly went to school three times in

qevenAmonths, SO»therg was no hours for school.

nephews were in school at the time - and in the Sea Org. -

and: their senior told them - they were|

I think, twelve

you the minimum

education required by law," which happgns to be

a day, I think. And he said, "Instead jof" --

I

. "What did you learn in school?" He saild he had

that was the only thing he had in seven months,

only had that a féw times.

. And his senior told him that "AftLr a couple of
weeks, we're going to use these two hougs for your

Scientology training."” He said, "You wen't have to go

to school at a2ll.®

MR. CALDERBANK: Okay.

Did -- do you have any knowledge ¢f the education

here in Clearwater for the children?
- MS. TAVERNA:: No, I don't.
MR. CALDERBANK: Okay.
On your medidal -- on the Eedical
said that yo# made it to a doctor‘here i

scribed you certain medication, certain

Officer, you
n town who pre-

routines for you

-My

two hours

said,

algebra;

and he /7
-
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té‘get better; is that correct?

MS.‘TAVERRA: Yes.

MR. CALDERBANK: Once ‘you got back to the Scien-
tology headquarteré, were fou allowed to complete that
treatment?

. MS. TAVERNA: I didn't -- I wasn't prescribed any
medication. It was basically beé rest, and I was to walk
an hour a &ay and hot baths three times a‘day.

MR. CALDERBANK: Were you -- did you do that?

MS. TAVERNA: No, I didn't. I did it maybe two
days. And I don't know why, but I never did it. I can't
remember. I was -- it's a -- that period is very foggy

because I -- it's all blurred together. I know I didn't

take walks.

MR. CALDERBANK: Okay.

MS. TAVERNA: Irtook a walk once and the Ethics
Officer éame with me.

MR. CALDERBANK: Do you remembef who gave you the
sho;'- what the name of the Mediéal Cfficer was - when
you camevﬁq Cleérwater?

| MS. TAVERNA: I've been tryingkto remember his
name and I just can't. I never really'--‘I guess I did
know hisyhame at the time. But it would be on record, I

guess, who was the Medical Officer in 1979 of July or
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nursing or as an education for a doctor when this person

" he said, "No."

‘that there was an alarm on it and never to use that door.

August.
MR. CALDERBANK: Did you see anyicertificates-on

the wall from the state or the county, either for

gave you the shot?
MS. TAVERNA: No.
MR. CALDERBANK: Did he --

MS. TAVERNA: I asked him if he was a doctor and

MR. CALDERBANK:‘ And he gave you the shot?
MS. TAVERNA: Yes. | &

MR.kCALDERBANK: Iskthis aAcommon;practice that the |
Medical Officer would do?

MS. TAVERNA: I never heard‘of ifibéfore. But eVery
person who came to Clearwater got the shot; it's the first
stop dn their routing form. But I‘nevet heard df it
before Clearwater.

MR. CALDERBANK: Okay;

Whiie you were at Fort Harrison, ﬁhere are exits
to and ftom the hotel. Were :hey clearly marked? bo
you:remembérAmarkihgs "Exit" or "Fire"?

,MS.'TAVERNA:‘ I think so. It wasiOnce ordered = 1

It séid,~"Exit.” ”And,i think if‘you opened it up some
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‘alarm went off.

" that -- I would think, it's my opinion, tha

MR. CALDERBANK: Were there any instructions in

front of the door?

MS. TAVERNA: I don't clearly remember.

MR. CALDERBANK: Do you remember any
rubbish laying around or tight quarters thj
obstruct fire personnel or block‘exits to‘a
building? |

- .

MS. TAVERNA: Well, I would say, tigh

a fire, with how many people were in each 3
be very, very hectic trying to get out of f
because»eagh room ﬁad teﬁ people. It's a ¥
The hallways were very, very ﬁarrow.

I hadﬁ't thought about it when I was

trash or
1t would

ind from the

‘'t quarters

¢, if there was
room, it would
the building,

rery small room.

there, but

looking at it now, it would probably be chaos.

MR. CALDERBANK: How would you charaq
living conditions the;e? Would you char;ci
as safe and clean and sanitary or unsanitai
unhealthy? »

' MS. TA?EQNA; I wouléAclassify it as

very, very uncomfortable. With ten people

rterize the
rerize them

ry and

unsanitary and

in the room

in the middle of the summer with no air copditioners and

a lot of buqucrawling around, it was véry; very
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N gdtten"and brought back, positively.

uncomfortable and unsanitary.
MR. LeCHER: One bathroom?
MS. TAVERNA: One bathroom in th#v

had to be on post at eight o'clock. If

room, and we

was very diffi-

cult to take a shower and find the right time to do what-

ever you had to do in the bathroom.

7

/

///
MR. CALDERBANK: ©Now, was this herpes outbreak

here in Clearwater?

'‘MS. TAVERNA: No. This was in Lof

 Angeles.

MR. CALDERBANK: Do you have any knowledge of

heéatitis -- was there any hepatitis oufbreak at Fort.

Harrison while you were there?

MS. TAVERNA: I don't know. I didn't hear about

it.

MR. CALDERBANK: Okay."

On the -- you were talking about the policy of

;/‘

bringing people back or the RPF, et cetdra. Did you ever

see anybody restrained or held against their will?

Did you ever hear of anybody held
MS. TAVERNA: I'm trying to think|

I know -~ I've positively heard of

people being

MR. CALDERBANK: Is this common krowledge?

' MS. TAVERNA: Yes. .

or brought back?
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business, times that I left to go to this (

MR. CALDERBANK: If you left, you wol

back?

11d be brought

MS. TAVERNA: This is accepted. Thi

is in the

,bullet;n or policy. I think it's called Blown Students.

It's in one of the training -- one of the policies

concerning -- it's very -- 1it's not secretj

the open. And I'm a trained supervisor ang
it and checked out on this material where j
a student blows, you're to do such and suc!
them. "

If they don‘thomefiﬁ,‘you're to gé 1
physically, and bring .them back. This is ¢
ledge fo Sciéntologists.

ﬁR_ CALDERBANK: How much money did 3y
you were a Scientologist to the organizatig
mately?

MS. TAVERNA: Well, in all these yeal
was -— it wasn't as expensive when I came |
w§uld have to ju;t guess. In services, I-;

$10,000.00 to fifteen thousand. In travel]

it's out in
| I studied

|t says, "If

p -- call

o their home,

tommon  know-~

rou pay while

b1, approxi-

s -- when I
n 1965. I
brobably ten -

ng expenses

and living expenses for myself and my thre¢ children

in England for six months, in California £

I would say, maybe $30,000.00 I've spent.

Fom England,
In loss of

bps 2 and
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- the card. And then, you can start your

everything else, maybe $50,000.00, I wo
lost. | |

MR. CALDERBANK: .Out of the servi

did~you ever think of it as a donation|or did you pay

specifically for a service?

MS. TAVERNA: No. There's no sugh thing as a

donation in Scientology for a service.

would be something to the --. I don't know what they call

it, but I've donated to it many times,

And I thought I was helping people who

because I would always give them $50.00

they knew I worked and had some money.

But that's the only donation I know of in Scien-
tology. It's -- no one has ever mentiohed the word to

me. I've never heard it mentioned to any person who came

in for a service. 1It's what course you
costs -- it costs this much money. You

course in full, specifically the amount

uld say, of money

ces you -paid for,

The only dcnation

the legal fund.

were being victi-

P
ways call me up

, you know, becausg

want; this
must pay for your
that it lists on

service.

. MR. CALDERBANK: What made you ta

" Why would‘you'spen&~$154000.00'f0r the

MS. TAVERNA: Well, it isn't a --

came. in, T didn't come in’ a;nd"spend‘ $15

e the service?
ervices? ' =
see, when I

J000.00. The most
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I ever paid at one time -- I paid for every level they
had. In those days, for all the OT levels, it cost a
little ovér 52;000.00, which now would cost a few hundred
thousand dollars, maybe. So,'thét's the lérgest amount
of monéy I ever paid; which I’figured‘at the time --
the thing they used for proﬁotion was that for the price
of a car, at twenty -- at that time, twenty something
hundfed dollars, you can have eternal freedom or spiritual
freedom.

- It seemed so tidiculous.v Why go buy a car when
you‘can Qain all this that was promised. It didn't’seem

like a large amount of money‘ So, I never paid these

large sums.. I took a course at $500.00.

I mainly auditéd and was a staff memﬁer. I think
I was méiniy interested in helping ofher people; I
didn't receive much auditing. I've had veﬁy little
auditing inASCiéntology. I di&n't feel the need for it.
I'&e been in relatively good shape and I didn't really
require much auditing.

"MR. CALDERBARK:. Did you ever tell people while
you were'auditing them that itAwould not cure their
specific sicknesseS'and that it had no medical basis?

MS. TAVERNA: I didn't as an auditor. But it

states on the E-Meter that "This does not cure illness."
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- And I wanted to:

And I think, whenApecple sign up, they
sbmething that "I'm not here to cure a
MR. CALDERBANK: That's all.
MR. LeCHER: .Mr. Berfield.
MR. BERFIELD: I have just a coup

here.

You spoke very highly of Mr. Hubbpgrd.

that yoﬁ do not believe in him any long

MS. TAVERNA: No, I don't.

have to sign

specific illness."

le of guestions

I take it

By ?

MR. BERFIELD: What about his doctrines and philo~-

sophies? Do you still  have confidence

 MS. TAVERNA: No, I don't.
MR. BERFIELD:
books and read them now, how would you

MS. TAVERNA: I have done that.

//.-

in them?

If you were to take some of these

ook upon them?

J have read over

some of the material which was, I suppoge, like a bible

tc me.

aAnd I found out some very fascinating things.

I have gone throuéh tremendous emgtional upset

in the last few months tiying to get my [mind straight

from thinking~for seventeén'years -- it'l]s very difficult.

I plcked up some of the books and [I looked at some ~

of the polxc;es, and- lt s like readlng

I ve never read before,r

sbmethlng that

The lnterpretatlon.that I put

™
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unattepded?

on it was my own ideas. I thought it»méan
wénted it to mean. Looking at things now,
if a person disagrees they @ust have a mis
word or_something to that effect. I see t
as totally, totally different now.

MR. BERFIELD: Do you -- would you e
being misleading t§ the public?

MS. TAVERNA:. Definitely misleading.

MR. BERFIELD: To the point where on
it ffaud or not?

MS. TAVERNA: In my opinion, it is t

t what I
it says that
anderstood

he technology

nvision it as

e could call

ptally fraud.

'MR. BERFIELD: Just a couple of other questions

here: One of our purposes in this hearing
to say, our concern with health, safety, a
the people in Clearwater.

You mentioned these children. As a

is, needless

nd welfare of

mother, thé

safety or the health of those children, hoWw would you

look upon that? Do you think the City of
done a disservice to them?

MS. TAVERNA: I qoh'i think I unders
question? What is it you want --

MR. BERFIELD§ Well, are we performil

if these children at the Fort Harrison are

Clearwater has

tand the

ng our duties

going
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.put on the children in Scientology. I

‘but they knew the day -=- or they knew

MS. TAVERNA: No. I feel that at

are -- they have no say in this. Theix

tention should be
feel that they

parents are

Scientologists. The children are negl%cted. And I

think someone should do something about

it.

MR. BERFIELD: Mr. Calderbank also asked you a

guestion abéut the numbei of people in
room. You did mention, I belie?e, that
lrigh authority inspections.

pid you ever have any inspections
Marshall?

-MS. TAVERNA: Yes, regularly.

a2 room, ten to a

you had some

from the Fire

MR. BERFIELD: How -- what did théy say when they'd

come to a room that had ten beds in it?

MS. TAVERNA: Oh, I never saw theT come into the

room ever. We were just informed that

to be on the premises tomerrow. I don

they were going

'%# what they

looked at. I was doing my course and my auditing. I

was never in a room where they walked in.

~ MR. BERFIELD: - Do you know for a

flact whether or -

not they were given advance notice of tHese.visitations

by the various governmental agencies?

MS. IAVERNA- I don't know how thﬁy found out,

I don't know how
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much before, bﬁt they always told us when
to happen.

"MR. BERFIELD: You also mentioned ea
woman had spent somewhere in the neighborh
three.hundred thousand dollars on programs

Do you,knqw that for a fact?

| MS. TAVERNA: Well, the person told
I mean, I didn't see the ﬁoney.

MR. BERFIELD: One -- I gﬁess the la
and I don't really know how to word this =
twe points: Do you have any fear of retal
being here today?

MS. TAVERNA: I can say I don't know

~ In the beginning, when I first started thi

haven't really explained why I'm doing thi

what brought this about, which I think is

it was going

rlier that a

pod of two to

me they did.

St ques;ion -
but going on

iation from

what to expect|
s - which I
s, I mean,

significant -

I was in terror. I was in absolute fear when I made my

first move to find out some more informati
I would be cautious, I wﬁuld say.
MR. BERFIELD: I guess the last part

one that bothers me the most: While.you 4

your problems, do I interpret - and I'm ng

put words in your mouth - that you felt th

o6l .

of this, the
ere having -
t trying to

at in the City

of Clearwater there was no safe haven or rfo one to turn




10

11

12

14

16

17

19

-2

24

. and the ‘organization.

|
; 2-191

to for help? |
‘ By

. MS. TAVERNA: It never even enterbd my mind.

ThroughAéll the years of Scientol§gy, it is.embedded‘

in you that you never speak to an outsi@er about internal

problems. In oth;r words, the technoloéy is'out. It's
like a -- just a code of ethics, like, in other words,
if we~have a problem in Scxentology and{somebody is
wroﬁg, you doh't éo to anjoffical becau%e then they would»
think Sc;entology is bad, Ron Hubbard lé bad.

So, we just don t cons;der things ! llke that. I

never -- it never entered my mind. I tﬁought I had to

get out through Scientology,-I had to rdut out.

MR. BERFIELD: so, you.hadAto go &ut through the
system and, then, you - f i

MS. fAVERNA: Yes. I never consi%ered telling an
outsider, because they would then not unberstand that

Ron Hubbard was gocd and it's only theseifew people.

You have to keep it secret and you keep ﬁt internal. You

“try to write up repérés and try to protebt Ron Hubbard

MR. BERFIELD: Just one last cne::%Not to bear on

your'gersonal prcblems,'but yoﬁr divdrcefwas~caused‘by s

‘>Scientology?

MQ.VTAVERNA: - I wouldn't say itﬂwak caused by
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;
Scientology. I believe it was a contributinp;fact;r
because most Scientdlogists abh’t associat% with WOGs.

I was one of the fewrexceptions, that I acﬂieved this
high state and my husband was still a WOG. I was the
only one in Scientology atithe time, and I Qas known for
it.

And people would constantly say to me, "How could
you stand it? How céuldlyou stand it?" Aﬂd I couldn't
communicaterthings in Scientology terms to my husband,
and i woula always bé withVScientologists. And I didn't
créateme marriage properly because I did Qtart to con-
sider him an éutsider.‘ |

It's like —— it didri't cause it. Scientology
_didn'f do anything to my marriagé. It's mj own distance
that was created wiﬁhin it. |

MR; BERFIELD: No further questions.‘

MR. LeCHER: You started before, and I'll ask you

the question: What brought you here today?

MS. TAVERNA:

had been to a hell and that I'was alive again. And I
just -- I knew that I would never, ever be on staff or
" have anything to do with Scientology again. I didn't

care if I wasn't contributing anymore.
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. what she knew.

I said, "If it's that bad, let tHem fix it up."

I had.no‘intentions'of doing anything ﬁqainst Scientology.

I just wanted to stay away.
And then, I went recently, in Nowembef of this
year - just this past November - I weny to California
to live with.my sister. And Scientologlists would con-
stantly visit because that's basically [the oﬂly friends

they would have; the Scientologists. 2Apd I was feeling

good, standing very well thought of, anfl they kept telling

me stories.
And finally, I couldn't stand it Lnymoré. A par- 2
ticular’friénd came cver‘toAthé house ~-|she had just
received her NOTS auditing - and she ca&e in and she
said how wonderful she was feeling, that she weﬁt to a
restauiant,'she was eating a hamburger, and all of a
sudden the hamburger started screaming it her, and then
the walls started'screéming. And then Jhe said tears

came out of her eyes because she felt sq sorry for the

other people in the restaurant because they didn't know

And I got tears in~my_eyes, and I’said[ “They
can't do this‘anymore; I want answers." And I looked e
) . ’ . L o

at the grade chart, and I noticed that d lot of the OT

levels were taken off and théy were repllaced with NOTS;
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_save Scientology -- guote, ”Suppfessive Pej]

I had all these years that something's wro

every OT level was NOTS. And it became ho:
me.
I éaid, "I can't.sit back anymore.

So, I just -- I looked through Paulette Cof

rrifying to

I want answers.'

pper's book,

Scandal -~ I said, "Maybe, she'll give me T clue."

Because up until then -- a Scientologist never reads

anything bad about Sqientology.
immediately, so I was too ignorant to read
time.

i couldn't'éet that book. I called |
Digest. I looked -- and finally, I got in

a ‘man named Brown McKee. And I spoke with

I séid, "I have never talked to a Suppress]
seventeen years." It is a high crime; it
ing experience. It took me two days to ge
courage to call Brown McKee.

I called him.

He was in Scientology'twenty-five years. |

of fact, he was on one of the courses I wag.

You assume it's a lie

it at the

Reader's
touch with

him. He was

-a declared suppressiﬁe, I had heard, who was trying to

rson."  So,
jve Person in
s a terrify-

F up the

He was one of the nicest people.

As a matter

He's a

Class 8 auditor and so forth. He had the pame feelings

ng. And he -- .

all of a sudden, I tried to find another pgrson and
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figured it took this time from Clearwatdr to be away from

’Why»isn‘t he coming forward? What" -- sp, I asked the

 briefing to Scientologists. in the world?l' I was getting

another person.

I met Eddie walters. And we. all felt -- and I saw

more and more of my friends being damagva. And I said,}
"f,want answefs now. I want to_knoﬁ wh‘re Ron Hubbard
is. I want to know who isrrunning écientology." I asked
them at the.advancéd organization in Lo§ Angeles. I
said, "Who are the Board of Directors? |Who is the
Watchdog Committee?" Tﬁis is a committ¢e which no one
knows who it is. And I couldn't get any answers.

And finally, I started to have thdughts about L.

Ron Hubbard. I said, "Wait." I started waking up. I

Scientology. I started thinking straight. And I said,
"We are being audited tqwaids more ability, more fréedom,
more capability to OT," which is operating being or
thetan. "How could Ron Hubbard, who is more capable than
any of us be more and more capable and hie's hiding for-

fifteen years? Where is he? -Why isn't he helping?

people inmséientology in the Sea Org. "Pecurity."
I said, "I've been hearing 'securiky' for ten
years. I had -- I don't understand it apymore." I - p

said,'“security?,'Why doesn't he go on film and give é :
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more and more upset.‘ I said, "I want answers now. Who
is running this?i Whatrkind of organization is this?"
I saw the'criies‘happening. |

I started to -- and I also questioned: "Well, ﬁow
capable is this man?" I said, "His son is not talking
t5 him, which is L. Ron Hubbard, Jr." I never met him,
but I heard -- I knew —— I said, "How could he not be

talking to his own father?" We had technology to handle

anyone, supposedly. His other son committed suicide:

His wife is in jail. He's hiding. What kind of man am
I following? What am I &edicating my life to?

I couldn't £ind the ahswers. "And then, little by

. little things fell into place. A@d I did see documents

of Ron Hubbard's past, and I had tremendous anger. My

mind was boggled. I couldn't adjust my thinking of what

had happened for the past seventeen years, that while

I was at Clearwater Ron #és - he didn't care at all.
and that hatred has left, the anger has left. I

havé no -- I'm not on a crusade against écientology; I

havé.po vengeance whatsoever. I have -- I just — I

feel a responsibility to the people that I've talked to.

I trained hundreds, maybe thousands, of students. They'v%

trusted me. And they told me - even after I told them

what I félt'abogt’Sciéniolbgy - they said, "How? But I~
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‘now and say that I'm hot a Scienéologist and maybe help

life?" And then, I want to go on with my own life. /

!

~ |
alwayé felt "that I wanted to bé like ybu." And they feﬁt.
that I was the OT level. And I said, ?No,‘that was me.%
And I want any Scientologist iis?ening to’ know i
that; that I feel a responsibility to help any Scien- E
tologist that I could. I don't plan to attack Scien-

tology at all. I just want to finish it right here and

someone to at least leave room to have some free thought
to consider what I'm saying, and just look and say, "am

I happy? Do I see any of Scientology helng applied in

/E-"\I

and, also, I want to say that I cpnsxder.a;most -
most Séiegtclogists that I know are somé of the best
pé0ple in the world. They're dedicated; They truly
believe, as I aid, that they're helpingimankind. And I
have -- they're my best friends, many oi them. And they
§r05ably won't talk to me now, but theyérerstill my best
friends. | | |

SO that s why I m here. I'm heré to rid Scien-

tology of all the lies and end it right here.

MR. LeCHER: Thank you.
- Do you have any questions, Mrs. Garvey? . P
MRS. GARVEY: Back in 1955, what was it that

turned you on to this organization? Was it the background
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of Hubbard, was it the grandiose things théy promised?

What was it‘about --

ﬁs. TAVERNA: The thing ~- it was 19§
thing that got me was I was very, very impx
Ron Hubbard. I thouéhtrthat itrwas miracul
man developed something that could free man
these ridiculous, irrational things and psy
illness. I loved him right away. I loved
S0 courageous and éoing through the war andg

himself and studying in Asia for all these

5, and the
es;ed with
ous that one
kind of all
chosomatic
him for being
healing

years just

to devote his life to mankind. And I was go impressed

that I loved him from the first moment.

And it was a very traumatic thing for

found out.

MRS. GARVEY: What were you promised:

ﬁé when'I

P Were --

they -- when you started taking some of these courses,

did they promise any results for you, do y¢
MS. TAVERNA: I was actually never sq
In the old days -- it wasn't as bad in the
I just wanted it and came in.
I ﬁhihk part of my purpose was mo:e>1
people. I didn't have that many -- I didn

problems;

bu remember?:
p1d auditing.

earlier days.

ro counsel

t have any

Tﬁe:thing that'it promised was =-- I guess I was
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‘fidential, the informatidn that you -=-

read it, you know. I don't even know w

more interested in the aims of Scientology. I thought it
was beautiful to be'part of a group that was going to

handle drugs, crime, war. I mean, it was like, "Gee,

I found such a good purpose in life ang

will have a saner world'to grow up in."
That's why I joined. I joined just to make a

better world. And I wasn't promised-anything specific.

You could see on the grade chart what ypu would attain,

and I was very interested in more spiriftual awareness.

My main reason for coming in was that:
awareness and to understand death ana W
you die and things like that.

: MRS.;GAR?EY: You said you didn't

ing, but you did work as an auditor.

Did you ever tell anyone that your auditing was

confidential?

MS. TAVERNA: That their auditing

MRS. GARVEY: Were you ever told jquditing is con-

MS. TAVERNA: Oh, positively.

Every -- I mean, that is -- it's grinted and you

2-199 /J*

my children now

the spiritual

nat happens when

take much audit-

was confidential?

But that is very common'knowiedge. It'g printed in-a

lot of §1aces. Anything you say.wiil,' u know, be kept

ere specifically.
, Ve
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pDid you =--

 to any WOG.

in confidence. It's assumed and it's also

printed.

MRS. GARVEY: Would you have continuLd as an

auditor if you, in fact, knew that this wasg not going to

be kept confidential?

MS. TAVERNA: Never.
me to tears =-- that I did see some informaj
preclear folder that was used by the Guardj

I saw the person's name and I saw all thei

One of the things that upset me and actually broughty

rion from a
lan's Office.

- sexual with-

holds, and I just'~~ I cried because that yas something

sacred to meVaSVan auditor, that anerson q
anYthing. 'And to me, it was the same as a
I feei_that all’the people that had auditir
tpem to harrassment. And itrshocked me tha
turbed me very much.

o MRS. GARVEY: You actually did see ti

had been used?

MS. TAVERNA: Yes.

rould tell me
priest. And
g, I subjected

|t -~ it dis-

ben an audit

MRS. GARVEY:. When you were told aboyt the official

visit, what are some of the things that are needed to do?

MS. TAVERNA: You have to dress a ceytain.way. On

certain days, it said, "No jeans." You were to be‘pélite
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MRS. GARVEY: What about anything

the builidng?

physically in

. MS. TAVERNA: That's what I'm trying to think of.

MRS. GARVEY:

have to be put away?

MS. TAVERNA:

Was anything moved? Did anything

I saw things being |moved. I didh't

that they announced that -—

do it because I wasn't a staff -- I waﬁ

training or being

an auditor. But I saw things being moved and shuffled.

and I don’t know the details on that.

MRS. GARVEY: All right.

But you do know then -- you can

going to be a fire inspection, they kne

y, if there was ./

ahead of time

that there was going to be a fire code linspection?

MS. TAVERNA: Yes, no guestion abput that.

MRS. GARVEY: I see.

Even though our inspections are supposed to be

spur of the moment, spontaneous?

MS. TAVERNA: O©Oh, I didn't know that. I thought

'MRS. GARVEY: No, it's not standard practice.

MS. TAVERNA: Oh.. Well,,thén, th%nyound out some

way.
-MRS. GARVEY: That's what I wantec

MR. SHOEMAKER: Commissioner, we f

| to f£ind out.

reguently and
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most of the time announce that we're coming down to do
an inspection -- .
MRSL’GARVEY: But not all tﬁe time.
MR. SHOEMAKER: Generally, we do. We haVe -
MR. LeCHER: We would work our &ay down the street,

though, wouldn't we, Mr. Shoemaker? Then, by the time

that you start three doors away, then, they know that

youfr§4coﬁing?
- ﬁR. SHOEMAKER: That'svvery true.
MR. LeCHER}, So, they're warned that way , by just‘
looking in the neighborhood.
MRS;'GAR?EY: What were you told or what did you
know about the GO Office?
 ms. *_I'AVERNA: Well, what I was -- what I knew of
the GO 0Office was they were kind of the elite of Scien-
tology; they were héroes; they were admired very much.
I had considerédrgoing into the GO. They haa tried to
recruit me several times. They felt I had a good image
and I could be very valuable to them. And I said,
"Possibly sométimé I>might try it."
. And the GO -- the purpose was to protectAScien~‘

tology and make it safe: protect it from any enemy soO

‘myself, as an auditor, could go and counsel people

without being harrassed by our so-called enemies, which
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were numerous, mentioned all the time.

totally up until recently that all th
attacking us .and, if it wasn't for the

I wouldn't be able to be here and help

I believed it
e agencies are
Guardian's Office,

people.

So, they were very well respectefl and admired.

It was very secret. You never knew whit they were doing.

LS

And sometimes, people were picked for

specific project

and it was like an honor. Aand they kipd of felt like a

secret service guy:; they would go arou*d feeling very,

very important. It was an honor to wotk for the GO.

MRS. GARVEY: You were never picked for any

specific project that you were supposed to do?

MS. TAVERNA: I don't think I've
for the GO, other than I‘had.menigoned'
approached to be that agent. I never 3
projects.

"MRS. GARVEY: Okay.

ever done anything
that I was

ctually did GO

One of the things we often wonder| about is: Does

anyone ever hear the news? You mentio

d going out

and trying to read the newspaper. Therp is no TV, no

. radio, no newspapers available?

MS. TAVERNA: You're not --

 MRS. GARVEY: Would you believe them if you had

them?
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listen to the news. It is suggested that

lives,"” which I did.

MS. TAVERNA: Well, I -~ I guess I w?sn't as

the paper. But it's - I don't know the woy

suggested that you don't read newspapers arn
always lie; it's predetermined. Don't eveqy
to a reporter.

I wasviﬁ feaﬁ of reporters. >I though
all out to get us. You're not allowed to {
anything., So -;

MR. LeCHER: I am, too.

brainwashed as most because I believed what I read in

d -~ it's
d you don't
he news will

, ever talk

t they were

ver discuss

MS. TAVERNA: -~ it's =-- no. Reportgrs have always

been in Scientology siﬁce -- from the day I
have a policy that news reporters‘are not 4
a Scientology course. As the Director of T
used to interview people and give them a ch
E-Meter: "Are you here for any other purpdg

state?” I could clear -- give people clean

came in. We
1lowed tg take
raining,.I

eck on the

se than you

ance.

I was petrified of these reporters who could come

in and destroy us. And then, I said -- reg

ently, I

said, "Why in the world can't -- I don't sge any reason.

Why can't a reporter come in? What are we
that's illegal? I'm teaching a course; 1I'n

I helped people by 1i

doing here
| saving

stening
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. know that.”

- to refund any money" -~-

. because I like people. I said, "Why‘can't a reporter
come in and see what it is? How can every reporter be

 a Suppressive Person? This is insane."

But I said, "Why .can't someone go

I said, "I would go on television.” When people were

upset about Scientology, I'd tell them,

not what it is."™ And they'd say, "Oh, [ didn't even

So,'in Scientology, no one answerL gquestions. If

you see an interview, he'll say, "Is thj

they'll ask you if your mother was a Naj

answer questions. So, there's this secj

tHe press.

MRS. GARVEY: Were you -- or did you ever promise

refunds if you did not achieve, if you did not accomplish

what was promised?

MS. TAVERNA: Was I personally promised or -- it's
standard policy that anyone who is not #atisfied with a
service in Scientology, their money is promptly refunded.

It's part of the aﬁditor'S'code, which spys, "I promise

 MRS, GARVEY: Do you know ofranyon# that did | Y

receive any refunds?

MS. TAVERNA: Very few people. I

.stnm?" And

ti. They don't

on television?"

"Well, that's

S

retiveness about

mean, I don't even
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waiver, a promise that you'd never sue, or

know if I know anyone personally.

I know of people who have attempted to get refunds.

You have a kind of complicated routing forﬁ and you have

to see a lot of people and it takes a very
think some people got theiﬁ money back becd
have been referred to as Refund Case. In 4
it was a peréon who was attempting to cause
trouble; in other‘&ords, it was a security
person was connected to someone in the govs
the parents were going to iake legal actiorn
stand that é~ I don't know the facts, but ]
the money was given back very promptly.

But if you were just an average persd
in, they'll say, "Well," you know, "write y
And you'll go to cramming, you'll go to rey
handle'four case.” And a lot of people whd

refund -- but it's hard to get out of that

long time. I
juse I -- people
tho se casés,

a lot of

risk or the
rnment or

. I under-

understand

n who cgme

p your o&erts."
iew; "Let's
wanted a

routing form.

You change your mind because they found yod a reason;

they promised you a new process. You say.,

I'll hang around a little more."

"Well, I think

So, I don't know of anyone. No one ] know ever

got their money back.

MRS. GARVEY: Did you ever have to sijgn a legal

do you know of
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~they made her sign sogething_after thaﬁ that she'd never

sue, I think. | |

was there for three years as the supervisor, I left in
ivyears; I stayedﬂan extra~six.mqnths; “é; ‘ V_' },‘

‘with,AdévelopedAcancer.‘ And I became véry}upset_about-f-

|

anyone who has?les”that a standard po#icy?

" MS. TAVERNA: I signed a lot of *aivers, and I

really don't -- I don't even know what they were. I
signed bonds for $50,000.00, $100,000.00 that I wouldn't
, T : |

talk about certain things ever. -f

That I wouldn't sue? I think my}sister did

because, when she threatened to call the Board of Health,

. There was one

that I'd like to tell about, if I could.. -

But I had to sign a lot of things

MRS. GARVEY: Go ahead, if you waﬁt to tell us
about it. kr' %

MS. TAVERNA: Well, this-ha$ to dé with Cléarwater.

When I first joined the Sea Organ@zation, I went
to Los Angeles and I was filling out my%life history,
you know, mybackground andrwhen I was én staff, what
organizations, how_lbng I Stayed,theie;f And I had to

put something that I left the New York @rganization. I
1975. I finished my contract, which Wa§ two and-a-half

And then, my boyfriend at the time, who I was going

5

1
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this, and I didn't know what to do. I was

afraid of the

medical profession at the time. You're told that they're

suppressive: "They want to cut you up; they want to

operate; the cancer's going to spread." I
I didn't know what to do.

A friend of mine, who happened to be

was frantic; -

a Scientolo-

gist and a very, very close friend, recommgnded a psychic

healer in Mexico. 1I'd never heard of a psychic healer.

You know, Ivhad been in many heal;ng practi
was so desperate and‘inAsuch terror -- he t
had a blind son, and he told me that the ddg
a tumor out from ﬁhe back of his son's eye

hands, with no things.

ces. But I
.bld me that he
ctor had taken

with his

And with him telling me that, a Clasg 8 and such

a good friend_of mine, you know, sane—tyéé

person,

stable - he wasn't one of the flaky ones wHo was flying

in space - I -- wishful thinking, I said, "Maybe, maybe

this is true." And I went tc Mexico. . And

my boyfriend

didn't go to -- he went to the doctor. ThJ doctor wanted

to do a biopsy, and we said, "No, no." We
Mexico.

When I went there, I walked into the

went to

office and

I was shocke&._‘I felt that I was back in Scientology

advanced organizations. Every person in the waiting room
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was a Scientologist. And some of them|were my good

friends that I had done courses with i

' were Class 8s; they were OT 6s and --

1968. They

high level of

training and processing. Aand theyvall had cancer. And

I was shocked. I said, "What are they |doing to" --

you know, "How could this be?”

I was very optimistic then about |the healer,'and

I went into, I guess, hallucinating at |[the time. I Jjust

had blindrfaith that this was going to Fave his life.

And then, a friend of mine was there ani she said that

she wrote a letter to Ron Hubbard askinf him what he

felt about this fellow, his name was Fefliciano. What

did he think about psychic healing? Sh% showed me the

telex from Ron Hubbard and what it said

believe this is valid therapy." He saiq

was that "I

i, "I am not

recommending it, but I believe it is the only therapy

on the planet. I feel it is the truest

form cof surgery

on the planet. But I'm not recommending it."

So, I felt -AI felt relieved that even Ron Hubbard

said that this might wd:k,vnot that I wgnt -- 1 came

there because of Ron Hubbard, but it's;dore‘~- it gave me

a,littlefbit,more‘COnfidencef"I stayed

|there for two . s

or three months and things got worse. And I had to bring

my boyfriend back to New York, and he diled in Sloan
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It was very quick.

Now, when I arrived at LA to join t

tion, they -- I happened to mention - I do

 Kettering about three months after he firgt got- there.

Sea Organiza-

't know why -

that I left staff. I was like filling in fuy life: "I

went to Mexico with my boyfriend."” I was pxplaining that

I wasn't on staff during that periocd.

I was waiting to leave Clearwater -ang

a fellow came

down to see me and said, "The GO wants to talk to you

about something. They said they want a fu]l report on

this psychic healer.. They want to know wh%t happened,

who was there, what happened in Mexico." [
detailed report about every person who was
happened. I happened to include the telex

Someone came down and told me that I

wrote a

there, what

had to sign a-

waiver, I think it was for $50,000.00, thag I'd never

discuss this with anyone. And they said that I didn't

really see a telex from Ron Hubbard.
MRS. GARVEY: You did --

MS. TAVERNA: I didn't see it.

And IVsigned a waiver that I didn't gee a telex

from Ron Hubbard. Aand I looked at it and I
there's probably some PR reasons that they

out that Ron Hubbard associated his name wil

said, "Well,

don't want it

th a psychic
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there's no one I want to tell about it.

He screamed very loud - he didn't say i

healer or that people did die." And I

tology compromised my reality. I never went along with.

something that I didn't think was total
ethical. But this time I did. I said,

important. I don't care about the heal

So, I signed the paper thinking,

never in Scien-

ly, totally
"It's not tha:
er anymore. And

1"

"Well, they're

looking to protect Ron's name, so I'm npt going to talk

aboﬁt it." But when I got to Clearwate
Henson bréuqﬂt it out and he humiliated
still very sensitive about the subjéct
MR; LeCHER: Well, that's fine.
- Mrs., -- |
- MS. TAVERNA: I‘just wantedkto sa

he said to me.

He started screaming at me when hi saw the report.

r, this Skip

me. And I was

hna -

vy one thing that

And he said, "Do you know that that sguirrel” -- a

squirrel in Scientology is someone who

Sciehtology standardly or goes into ano

doesn't apply
ther practice.

4 to me - he

said, "Don't you know that squirrel, squirrel" -- he

screamed it at me. "How could Scientologists go to

thatfdadadada. ‘Doﬁft you'éver talk about this," you

know. And I was very upset at the time gnd choked up.
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He wés talking without any knowledéegof.whét I had
been ﬁhrough.v And, %lso, %hen he was sick,.I tried in
désperation -= I-called every Sciehtology 6rganization
in the ﬁqud and I asked for help. And they said, "We
can't helé you. "™

MR. LeCHER: Anything else, Mrs. Garvey?

MRS. GARVEY: VNO.V

MR. LeCHER: Mr. Hatchett.

MR. fLYNN: A point of information, Méyor, if I
may ?

MR. LeCHER: Certainly.

MR. FLYNﬁ: The guestion of a legal ;elease was
brought up by Mrs. Garvey. We will be putﬁing into
évidence the standard legal relaage which is contained
in their standard volume, which, I believe the evidence
will show, most Scientologists sign. ‘But I believe the
evidence will show that most Scientologists don't even --—
are not aware of what they are signing.

We will be putting that into evidence, together
with actual -- the form, together with actual forms that
have been signed by former Scientologists, together
with promissory notes, waivers, and affidavits as to the
type of --

MR. LeCHER: Will you be doing that after this
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witness'é testiﬁony? Will you be doing it today?

; MR; FL?NN: I'm not sure itkwill%be today in terms
of point of order of our witnesses and%our evidence, but
it will be in before tomorrow afternooh. And'theré's |
substantial -- a great deal of evidencé pertaining to
this subject.

MR. LeCHER: Mr. Hatchett.

MR. HATCﬁETT: Fine, thank you.

1'd like to ask you a few questiqnﬁ, please.

When you came to Clearwater in 1Q79 and you found
things in disariay, why did you not tu;nyaround<and go &
back, you couldn't?

»';Ms. TAVERNA: Well, I felt I came here to do this
course and itrwas'going torbe tﬁe greatest thing that
ever happened. And I was used to -- after fiftéen years
of overcoming the obstaéles of the insahe people, I
said, "Well, I know they're just Steppea on and crazy.

They just don't understand the real technology." So,

' - T wasn't shocked.

I;just thought that it wouldn't bé’at Flag. I've

' seen it in every organization. But Flag is the ultimate;

it is ﬁhe highest -- when you»go’to Flag, it's the a

biggest honor in the‘world;‘ So, I didnft expect to see

'itﬁhere;_but I wasn't shocked.
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MR. HATCHETT: All right.

You said, when you left Clearwater tpying to

escape, before that you felt like a'prison%

MS. TAVERNA: Yes.

Y -

MR. HATCHETT: -- you were going insane, and you

feared for your life.
Was that a form of kidnapping?

MS. TAVERNA: Well --

MR. HATCHETT: It was against your will. If'you

wanted to go --

- MS. TAVERNA: Yeah. I wasn't kidnapped.

There's a lot of -- 1it's a‘mental —

MRS. GARVEY: Mental kidnapping.

MS. TAVERNA: Yeah. 1It's -- you know
leave.

Plus, I've heard stories of physical
locking up. &and I know‘people who were in
chained up. I spoke with them, not at Clea

don't know ~-- it was probably in Los Angel#

But I knew that there were forms of punishm

you can't

abuse and
chain lockers
rwater. I

s on the ship.

ent, and

there's also an obligation not to leave even if you

wanted to.
When you're a Scientologist, you are

hooked. After Clearwater, I was out, but I

mentally

wasn't out.
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officials.

My mind -~ I was still a Scientologist |up until two
months ago. And I thought I was out. [Even after I

" thought I was out again, it didn’t,hapéen actually until

a few weeks ago where I now feel that I

free-thinking individual.

I also feel that I'm now part of fthe human réce

again. And I'm -- I've been very happy

few weeks. I feel like I have a new life now.

MR. HATCHETT: Thank you.
Before ccmingftc Clearwater, you‘¢

not to talk to Clearwater residents, not

MS. TAVERNA: This is afterfl arrived I was told

that.

MR. HATCHETT: Why did they tell i

residents? I may understand why not Cléarwater officials‘

MS. TAVERNA: Anyone in Clearwater
gist.
MR. HATCHETT: No one?

MS. TAVERNA: They didn't say resi

am back to a

for the last

ere instructed

—

e
only Clearwater’

ou Clearwater

not a Scientolo-

dents. They

didn't say, "Don't talk -to them." .They

polite, to say helld, but don't discuss

business here or why you were here. Givé the pat answer,

which was "I'm here for religious’counseﬁing," or some-

Eaid to be

nything of ydur/ﬂ\
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_computer pictures that go on a tee shirt.

Shoemaker?

- children.

thing like that.

MR. HATCHETT: Didn't you feel you Jost your

business as a result of SCientology; the gvents in New

York?

MS. TAVERNA:

Well, it's directly rglated.

I kind

of -- through Scienteclogy, I tend to take |a lot of

responsibility for my decisions.

people --

I don't [Like to blame

MR. LeCHER: What was your business [in New York?

MS. TAVERNA: I did -~ I had a storj

at one time,

a souvenir store in Times Square in Manhatltan. I have

tional work for radio stations.
time I came out, I st;rted a new business.

The computer machine I still have; I
jobs. I do parties éna §romotional work.

MR. HATCHETT:

I did promo=-

And I've had -- every

still get

I'm going to stop at khis moment.

MR. LeCHER: Do you have any guestiops, Mr.

MR. SHOEMAKER: Yes, Mayor, if I mid]

1t'

Miss Taverna, you went into the educgtion of the

Do you know, are there any spec
qualifications that the teachers are to haj

MS. TAVERNA: No.

ific types of

e --
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*that. very ofteh'When~they have a person

Athéy put them on nanny.

MR. SHOEMAKER: =-- to teach the ¢ourses?

MS. TAVERNA: The people who teagh the children

are not teachers; they're staff memberﬁ.

any teaching degree.

They don't have

MR. SHOEMAKER: They do not have ja teaching --

MS. TAVERNA: No.
MR. SHOEMAKER: -- degree?

. MS. TAVERNA: I don't know any.

I think there might have been -- [ think there was

one in the Ability School where my daughter went in New

YQrk. But I know for a fact that the t

MR. SHOEMAKSR: Is that considere
Sciéntolog&, a good job or a bad job or

MS. TAVERNA: To be a teacher?

MR. SHOEMAKER: Yes.

MS. TAVERNA: I really don't know|
other staff members that to be a nanny,
person.whortakes‘care of the children -

from other staff members.who,have'to do

o

achers at -- in '

'Los Angeles were not teachers when my‘d‘ughter was there.-

to be, in

I‘do know f£rom

which is a

I've heard this

with personnel

that they con- .

"sider slightlyvdegraded or who can't handle a post} S

I got'thi§7f;¢m1my sister—in~lawrw£o was'the'nanhyr
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for many years in the Sea Oﬁganization. S%e blew a few
times and came back because she wantedlto ﬁelp children.
She was confronted with a'situation wheie Ehe had to
watch thirty and forty infants at a time. ;And the Board
of Health would be coming in for inspectioh, and she had
to hide ten and twenty children in a closet. //

She told me they had th;ngs called Qﬁiet Drills
regularly. Childfen were'trained at certa#n,periods of
time they must be quiet:; they didn't know ?hy. They
were put in a room, the door was locked ana, until the
offiéials left, they couldn't make any souﬁds. I
justified this as. "We're doing the best wé%can. We
don't have room for the children. We can't'close Scien- -
tology." All this haé been justified. Bu£ I will néver
justify another thing again.

MR. SHOEMAKER: When you initially a{rived at the
Fort Harrison or during your -- I

MS. TAVERNA: I'm sorry, IrjuSt -

MR. SHOEMAKER: Sure.

At the time you were --‘or during thé time when
you were in Scientology, did you ever go’tﬂrough a
security check or --

MS. TAVI;':RNA: Yes. I've had a secur:‘;ty check

many times.




2-219 i

10
11
12
13

14
16
17

18

19

21

24

When you arrive somewhere -- I was on the -~ oOne
of Ron Hubbard's ships in 1968, which«ﬁs the Royal

Scotman. 1 was there when he was on thF ship; I met him.

And before you enter anyplace where Ron

must be security checked.

If you are going to get a leave of absence or leave

the premises at any time, you have to ggt a security

check.

At Clearwater, as an auditor, I WTS called to do

many security checks on people if they were taking a

leave or a vacation for a week.

. MR. SHOEMAKER: During the time y¢u were auditing --

and in my understandin§ of the auditing
actually auditing as to -- whether the &

accepted or not of the person that you'l

for the courses at that time; would thaff be correct?

MS. TAVERNA: I'm sorry; I didn't

guestion.

MR. SHOEMAKER: If you were -- your audit speci-
fically relatesvéirectly to how well thg person is doing
in the given:course‘thét they might be il at that par- |
ticular time, such as this NED for OT auﬁiting that you —
were'doing‘to the people that wére actually dding tﬁe l

éourse.  And you have indicated that youlhad some concern

Hubbard is, you

//“L\

process, you're
beliefs are being

te auditing and

understand the
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'said, *I refuse to audit this person." He

about what you were learning in that course.

Did that ever bother you at the time
doing the auditing to try to determine wha
person --

MS. TAVERNA: That I was auditing th
was I'concerned? I became --

MR. SHOEMAKER: That they --

MS. TAVERNA: I became vefy concerneq

you were

 the other

> other people,

1l with people .-

that I was auditing because I saw very strTnge things

from the people‘that'l was auditing. Specifically, one

person, who I went to the Directo: of Proc$ssing -- I

had a strange

glare in his eyes. He was running this NOTS process.

And I won't go into the%fechnical things of the E-Meter,
R

but the E-Meter is suppcsed to register a ¢ertain way

when you feel better; the needle will go dgwn.

This fellow was realizing things and

the needle

was going up. He was -- I could see by hig face that

he was not there; he was in a daze. Aand he was like --

he sort of had an insane look, and he was gaying how

wonderful talking slowly -- nothing was haﬁpening on the
e

E-Meter. And I said, "There's something wrxong with this

person,” and I said, "I'm not auditing him

sé, they took me off the case and I ynderstand he
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And you walk in the door and you find a

~ who have a good puzposé,and‘want to char

-

was really giving it to other auditors|

Specifically, another person, I glso ~- I felt like

I was betraying the people that I was auditing-ahd I

didn't want to do it anymore.

MR. SHOEMARER: With the -- I notfice there are at

least two observations, at least, the Jeople that come

here to Clearwater, many of them are young.

see a great number of elderly people.
Would that be a fair surmise? Do
reason as to why that is the case?

MS. TAVERNA: I think it's always

from -- even when I came in. I think ybung people are

You don't

you have any

been that way

very susceptible to this because it soupds like such a

beautiful purpose. Most young people h%vé ideals and

they want to change the world.

And when you come into Scientology -- I've seen

people who open the door and they arej%st like flying

for weeks and weeks. They feel they've
aAnd they -- young peéple will recognize

in this world and they don't know how td

I think they're much more susceptibleQ

have that much experience in life to knd

found SOmethiné.
the outnesses
change thehﬁ
group of pecpie
ge the world -- pu
'And they don't

w exactly what
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now -- they all know.

they're getting into.

MR. SHOEMAKER: Yes.

Since you've left Scientology -- firgt of all, did

they know - I'm sure they do now - but did
before now --
MS. TAVERNA: I would say that most ¢

tologists in the world have nc idea that I

they know

bf the Scien-

left up until

But when I finally called Brown McKe¢ and started

getting answers, I just -- I realized that

I didn't have

to see any documents. I don‘t care about Ron Hubbard's

past. I realized that I had been absolutely miserable

for the past ten years. I hated it. I foyght all the

staff members. I don't care if it's true 4¢r it's not

true; I don't want to be part ofiit.
So == I actually forgot the éuestion
té say something aboﬁt it.
MR. SHOEMAKER: You answered it very
The other part -

MS. TAVERNA: Oh.

but I wanted

well.

MR. SHOEMAKER: -- of it is just basjcally: Have

you had any kind of -- has anyone tried to
pressure on you or -- -

MS. TAVERNA: Oh, yes, I remember.

put any
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~will tell her story. She was married ﬁo someone in the

“in the RPF." We're talking to lawyers.% We're talking

,And,he~éaid, "pPlease, if I can help you@ I'm here."”

!

‘so, what I did was I -- oh, basiéally -- my sister

Sea Org. at the time. He was living wﬁth us at my sis-
ter's house. |

So, here I was, you know, talkingito sﬁppressives
and "This fellow's going to get killed.é He's going to go
to the biggest SPs in the world. I don}t think any of
you really understénd hoﬁ traumatic *—';t's unthinkable.

So, we we?e shéking.A I kas in su?h fear I couldn'ﬁA
sleep for days. So, we told my sister‘% husband because
we knew‘that wé wére“going tO'be out no@. So, he went
back'and he told them and Qe since*calléd'them and told
them we‘no longer -- I didn't waﬁt my name associated
with it. 1

We had no harrassment at all. I Qas very surprised.
I did get phone calis from old friends érom '66. Studentg
who I haven't heard ffcm'since 1965 calﬁed me up: "Do
you remember me? I want to tell yoﬁ th%t you changed

my life and I love you." And it's sincére because I did.

- And T said, "I want you to know tﬂat'l'm in fine L
shape and there's nothing wrong, nothing@to handle."™ But

they attempted to have old friends call ﬁe up to get to

I

T
P
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me beéause they knew my butt@n, which is something that
you react to, is help. And if I know I can help someone,
I'11 kind of go back. But I was already over it and
nothing could change me.

But the -- I was in terrible fe;r, but I have héd
no harrassﬁent.

MR. SHOEMAKER: VDuring the process that you were
in or while you were in Scientology, did anyone attempt
to.use the information you provided through the auditing
procéss, when &ou'were‘auditéd, agaiﬁst yoy to --

MS. TAVERNA: No.

MR. LeCHER: Are you ==

MR. SHOEMAKER: Mayor, give me just g second and
I'1l be finished. |

Were you aware of what's been referrgd to as the
Fair Game Policy?

MS. iAVERNA: Oh, yes. That was in éffect when I
was on staff. ~

MR. SHOEMAKER: And that was-up until] -- you said
you just left -- when did you leave Clearwater?

MS. TAVERNA: Well, I left Ciearwater in December

of 1979, and I cfficially left, mentally, Scientology =-

‘no -- two weeks ago. Two months I'm out off the organiza-

tion.
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to protect Scientology. And I remember|feeling that

"poliéy will never be out of effect in ag¢tions.

MR. SHOEMAKER: So, up until two|months ago, you .

were stiil an aétive Scientologist --
MS. TAVERNA: Yes.

. MR. SHOEMAKER: =-- and as far as |you know, ﬁhg

Fair Game Policy was still in effect? |

MS. TAVERNA: O©Oh, I don't know. |I don't know if

it was in effect as of two months ago; (I really don}t

know.

I méant, I have seen it in effect| I don't know

currently if it is. I assume it is. If's in effect
L

4

through actions because I know things afe done to people

And I know Scientologists will do anything they have to

way, and I have compassion for them becguse I was so
misled that I felt it was justifiable -+ it was justi-
fied to stop a Suppressive Person who wants to harm good

people. And I believe it will always b% in effect; that .

ItywaS'érobably Cancelled.officia]ly.
MR. SHOEMAKER: One more question and, then, I'll
stop. -
 MS. TAVERNA: Okay. L .
' MR. SHOEMAKER: And really, I dd 4pp;eciate lis-

tehing_to you. I think it's really been an educational
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process for all of us.
In the auditing process, is there --

of relates -~ let me ask two questions.

and this kind

Were there any types of clinics provided for people

that were- ill or had cuts or scratches or headaches or

anything like that, or anyone that had a t4
any problem or something like that at any {
p:génizations.where you came and stayed foj
ing and so forth?

MS. TAVERNA: No. There was’a ﬁedicé

-

had a first aid kit. And if you needed a d

would -- you know, you could go to a.denﬁiit.

bothache or
f the -- any

+ the counsel-

11 Officer; he

lentist, you

MR. SHOEMAKER: Would he prescribe dfugs?

MS. TAVERNA: I don't know. He neveyx did with me.

He prescribed -- I saw him prescribe vitamins. He pre-

scfibed vitamins for me when I was sick. I don't remem-

ber what they were. He told me to take this and that.-

Basically, nutritional things: what to eay, take Calmag

every day for your nerves.

MR. SHOEMAKRER: I understand that in

the auditing

process that there was a procedure or therg was a policy

not to provide auditing for somebody that was diagnosed

as terminally il11l?

MS. TAVERNA: Yes.
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-anything. I ==

well, my boyfriend died, and he couldn'y

MR. SHOEMAKER: Were you -- did they ever explain

the reason or &hy that policy was ==

MS. TAVERNA: In the early days‘WQen I was in 1

Scientology, I just assumed that Dianetfcs would handle

MR. SHOEMARER: Yeah.

MS. TAVERNA: -— mean, there was %ll talk about
cancer. But then, I saw so many of my friends die of

cancer who had the highest level of auditing. And --

So, I know it's not allowed.

MR. SHOEMAKER: Yeah.

MS. TAVERNA: I assumed that it was because the
person was dying and, if you aﬁdifed thﬁm, Scientdlogy
could be connected to the failure. And [the person
dying, it would be a bad promotional actiivity to audit

someone who was going to die because I d:ﬂ’t_thihk_it

had any chance of saving them.

' MR. SHOEMAKER: Thank you.

MR. LeCHER: As the Mayor of the cjity, I'd like to

‘think about the,image that you have of the city. And I --

when you mention Rome, you get a certain
when you mention Salt Lake City, you get

And I gﬁess you get aktotally different d

get any auditing.

1/ L“\\

mental image; @ .
another image.

yne when you
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mention Dachau.

What did you thinktof when you were §oing to come
to Clearwater, when you first arrived? And'what did
you think of Clearwater after you escaped?: You men-
tioned the word "hell" before. Does that have any
connotation with our city?

.MS. TAVERNA: What I thought of Clearwaﬁer was
just so horrible; I couldn't believe that anyone lived
here. I -- I hated everything about the city. I heard
the name and the association was with migery and pain,
and I said it was ugly and horrible. And it just meant
pain and miserf to me. T said I would nevét come back
here for the rést of my life or look at. |

I got almost physically ill when I looked at
pictures of it. I would get tremors for about a month
after if I got a brochure and looked at the Fort
Harrison. |

Apd,I noticed something inéeresting Last night.

I was on the balcony of where I am staying, and I looked
at the beach and I said, "It's one of the most beautiful
citiés I've ever beén in." And I'm looking through new
eyes; ‘And I said, "What did I think was sé horrible2?”
It was being in an atmosphere that was so,ugly~én§ so

suppressive.
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" a little funny feeling about Clearwater, but I know it's

" are going to try to run. through it as rapldly as possxble,

‘have a City Commission meeting starting in about an hour.

I don't think of it =-- I mean, Ifmight still have

not that way now.
MR. teCHER: Thank you. If you étay a couple of
more days here, you'll love it, too. |
MS. TAVERNA: Okay.
MR. LeCHER: Thank you very much.
You'vé,beén very good, ver? coope?ative, and a very
brave lady.
MS. TAVERNA: Thank you.
V V , ; T
AMR. FLYNN: Mayor, can we take a ten-minute recess
MR. LeCHER: Yes.
(Whereupon, a recéss was taken.)
{Whereupon, the héaring re;umed.)
MR. LeCHER: Ladies and gentlemen, please téke
your seats,rmembers of the Commission, staff, consultants,
citizeﬁsa

We are going to 1lsten to this young man and we
but also to be athhorOugh as possible because we do
And we are going to get'startéd with this young man. ;o

And his name is Casey Kelley.

Mf. Relley, will you please be sworn in.
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CASEY XKELLEY, a witness herein,

having first been duly sworn by a Clerk folr the City of

Clearwater, was examined'and testified as [follows:

MR. FLYNN: Mayor, before he begins,

I would just

like to offér two items into evidence as the next

exhibits.

One is a book, All About Radiation, which was dis-

cussed this morning, a copy of which this fommission

loocked at by a,nuclear physicist and a medjcal doctor,

which has been purchased within the last't+enty~four

here in Clearwater.

~hours from the Fort Harrison and Scientology buildings

Modern

The next is the book, Dianetics: Th

Science of Mental Health, which will be offered into

evidence at this point, and the purpose forxr which I

will state at another time.

{The book, All About

Radiation, was

marked as Exhibit No|
this date;

The'book, Dianetics:

28, as of

The Modern

Science of Mental He

lth, was marked

as Exhibit No. 29, ag of this date.)

MR. LeCHER: Ckay. Thank you.
- Mr. Relley, I'd like to ask you the f
guestions that I'm asking of every witness

testify.

ive standard

before they
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Number one is: Are you appearing
testifying under oath voluntarily?
MR. KELLEY: Yes.

MR. LeCHER: Number two: Have yop

anyocne for‘your testimony, other thén’egpenses for coming

to Clearwater?
MR. KELLEY: No.
‘Mk. LeCHER: Number three: Do you
against the Church of Scientology?

MR. KEILEY: Not at this time.

MR. LeCHER: Number four: Does tfje Church of

Scientology have a’lawéuit against you?
MR. KELLEY: I hope not. ’No[ they
MR. LeCHEﬁ:' I hope not,‘toc.
Nﬁmber’five: Has anyone suggested

should state anything but the truth or h

suggested that you should change your tgstimony for any

reason?
MR. KELLEY: No.

MR. LeCHER: Thank you.

Mr; Kelley, you have an outliﬁe I'd like you to follow

and, then, get into it in your own words|

MR. KELLEY: All right.

The first thing, I'm terrified. I

here today and

been paid by

have a lawsuit

don't.

to you that you

as anyone

PN

f ve never spoken
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in public in my life.

MR. LeCHER: Well, calm down.

MR. KELLﬁY: Let me just --

MR. LeCHER: - We can ask you questioné, if you'd
prefer. |

'MR. FLYNN: BHe'll --

MR. KELLEY? Let me -- let me ~--

MR. FLYNN: -- try and get started 4}

MR. KELLEY: =-- begin on some of the%bacquound
information here. | ;

I joined the Sea Org. in March of 19?7 when I was

going to Florida State University. I was éighteen at. the

- time.

I got to Flag Land Base -—

MR. LeCHER: Could yourspeak a,littlé louder?
I don't think théyfcan hear you. Puil theémike a little
cloéer. |

MR. KELLEY: Okay.

I got to the Flag Land Base the day after Chriétmas
1977, andvleft here in October of 1980. I{m curréntly
enlisted inkﬁhe United States Navy. |

I had several jobs when I was here at Clearwater.

My main one was the job title called Technical Arrivals

Data in Charge. 1It's kind of a lofty title, which meant

i
i
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I would go to treasury and go throﬁgh ey

- who had paid fully for a service and,

I had -- I héve né knowledgé ?f crimin*l
the Clearwater area or any other area, |a
These are some of the things that
the job. When I was the Technigal Arriv
‘MR. LeCHER: Excusé'me.
Did you say you have no knowledgs
MR. KELLEY: No knowledge.
MR. LeCHER: No knowledge.
MR. KELLEY: No knowledge, none.
'MR. SHOEMARER: Would you give thh
please, Mr. Kelley?
MR. KELLEY: Technical Arrivals D+

MR. SHOEMAKER: Thank you.

activities in
ctually.
I was doing on

als Data =--

or“new knowiedge?

t title again,

ta in Charge.

MR. KELLEY: One of the things théy tend to do is

pay you in title.

My job was -- I kept the accounts

~= I kept an

account record for every person that wa%,cp‘public lines

at Flag, which is somewhere around five

was written, and I had an accurate list

made an advanced payment to the Flag Lan

thousand names.
ery invoice that
of people who had

d Base.

And the reason I did that was we

uld find out

n, we =-- our

office would call them to get them to show up. at Clear-
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water to do that service. It's -- especially with

Scientologists,'there‘s a lot of people that can afford

to pay for these services but don't have t
show up. So, what we would do is our offi
them and try to get them to show up earlie

had anticipated or just get them to show u

sonally took a lot of flak from these guysi

he time to
ce would call
r than they

b. I per-

And then after they showed up, then we could

deliver the service and then sell them mor

2, You can't

sell them any more ifkthey’haven't done tht they already

paid for.

We also used this list to éell books
used to pay a pefcentage of the b?ok sale’
meﬁber that sold the book. So, there were
selling booksf. I could go into that later

I was familiar with the ways that th

because they
to the staff

some people

TY got their

money into the Clearwater Organization, but I wasn't

directly involved with it. I wasn't == I

was in dis-

agreement with the way they made some of tIeir money :

the high-pressure sales technigues that th

y used. I

never —- I never - and I still don't - I never could

tolerate that, the way they -- boy,'“You'v% done your

service and" -- drop the net. And people

Having to sell

things and mortgage things seemingly againgt their will,
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while I was there, or at least while I w

or with great reservations -- reservatibns; not realiy

wanting to’but knowing that because SciEntology is such

a good thing, that's what they really should do next.
Anyway, back -- one of the ways that they maké ;-

that the Clearwéter Church makes money [s they have three

tours out, and almost all the time. Tth €§ll it

regging, making money. There's three tpurs out most all

the time. There's one on the East coast

coast, and one in Europe. And they'll ¢o from one city, -

either for a week, week and-a-half, two|weeks, and then

go the next one. And they make a lot of
Especially in Europe, they make a lot of

Since I'm talking about money, we

that. The highest single week gross ingome that we made

when I was here was 2.3 million dollars.
free.
MR. HATCEETT: Tax free.

MR. KELLEY: Well --

MR. LeCHER: Well, we khow all abqgqut --

MR. KELLEY: You know all about talx free, right?

I think that's one of the reasons why I'
That was a good week.

I would guess that the average wee

7/

, one on the West

money that way./’
money in Europe.

11 go down to

4 And that's tax

m possibly here.

kly gross income

2s on this TAD‘_
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post, was anywhere between four and five hundred thousand

deollars.

I don't know where all that money went. . The

people that do don't tell. It goes to what;s called

Sea Org. Reserves, which isvkind of a --
MR. LeCHER:- Who knows that?
MR. KELLEY:
ReservesVCommittée. And that's a very few
Those guys a:e'peopleythat have been in Sql
»long time, usually. And they're pretty clg
They don't -- they play their cards pretty

chest.

The people that are on the Sea Org.

elite people.
entology for a
ak and dagger.

close to their

In 1980, when Scientology worldwide Hought a whole

where in the neighborhood of twenty-five mi
worth of buildings around the world; and th
for all of them. Those were all -- they di
anything, because there was no’point in ren
that was just money down the tubes. They Q
buying them. |

The person that was in charge of the

Reserves, the SOR Chief, came to Flag Servi

tion - you know, it was across the street -

bunch of buildings around the world -- they bought some-

llion dollars
ey paid cash
dn't rent
ting anything;

elieve in

Sea Org.
ce Organiza-

to one of our

staff meetings one Friday night, and he tayked to us

about it. Because the Flag Ship Organizati

on, which is ==
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ones that do the auditing for the public

‘how much was in the reserves; he wouldh

or the Flag Service Organization is thI
S

in Clearwater'that delivers the servic

sell the services. They make a majorigy of the money.

Wdrldwide, they make a majofity of the |money.

He came to our -- one of our staff
this is a quote - Mr. Hinklenberg said |-

buildings we bought make a dent in the |r

‘key word there is "dent." He said it made a dent in

the reserves. He didn't tell us =-- I #é

be two percent to seventy-five percént.

the exact percentage of the dent. Twenlty-five million

dollars, I would think =-- i don'ﬁ-know.

One of the other things that I fojhnd very interest-

ing is they have -- they don't keep mcr% -~ any more than

$40,000.00 in any one bank in the Pinell

Or in the bay area, they use banks in Tampa. So, con-
sequently, I know that they have -- I would guess at

least thirtykbank accounts arcund‘thé~area, because I've

seen the treasury office aﬁd’they'have
books, you know. They're a stack of ch

high.

For example, the Clearwater bank 4ccount would be

organization here
. They're the

people, and they

meetings, and
"All these

eserves." The

an, a,dént could

. a
He didn't say

I don't know

t tell us.

as County area.

stack of‘check~v

ckbooks this s
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used for, say, tours. And the Barnet Bank

down the street

would be used for phones, for example. Th%y have it

going.

.broken up so it's easier to keep track where that money's

When I was in the FSO, we used to get a stat sheet

out. We used to give a stat sheet to the Flag Bureau,

building. And they manage all Scientology
wérldwide. And they publish the statisticg
the organization in Clearwater's income is
of the rest éf the world put'together. All
érganizétions put together usually fall shd
place. And that is a lot of money. There
Scientology organizations, also; I don't kn
there are.

ones in Los Angeles.

quite often was more.

‘which is the management organization in the West coast

organizations

. And usually,
équal»to that
Scientology

rt of this

are a lot of other]

ow how mény

There's a bunch of them, including the big

You know, our gross income here

I'll talk down here if you —-- some of my knowledge

about the Guardian's Office. In early '78

-~ I chuckle

about this now - I was in charge of religiocus image.

-And they had a religious image checklist thiat I was

supposed to follow and to help get in, helé to upgrade

the religious image of our buildings and our personnel

around Clearwater. I was working for the Aksistant
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-supposed to build those eight-point croéses, which is

i 2-239

Guardian for Public Relations, who, at ithat time, was

Miss Nancy Risi, who I know you're famﬂliar with.

MR. LeCHER: fes, I rememberbher{

MR. KELLEY: A couple of things éhat I was in
charge -- that I'was suéposed to do Waséget certificates,
minister certificates, you know --ﬁarry%Laﬁtimore-made
them, that sort of thing - up where peo#le could seé
them if they wandered into Clearwater o% any one of the

buildings. You know, they'd see someoné who was a

‘minister sitting there. Or crosses -- I was also

next to impossible. %

I was also supposed to talk tououi_staff'members
and pﬁblic about upgréding their.image %round town. You
know, it was kind of hard to tell some éf these people
anything, you know, "Your jeans have ﬁrézzies on them."
I felt kind of -- it was kind of a'wishj-washy_job, and

I wasn't real enthused about it because I didn't have

- the power. llwas working as a minor stdff member trying

 to do a major job. And I gét it as aAfuﬁl~time‘job,

and I did it maybe a;ccuplekpf”hours a wéek. 1'd go
around and do my checklist and find outVWhere vszvery’rl‘s,j.ng/’~
was not the way it was supposed to be, b?sically. And

Miss Risi used to jump on me about it. What could I )

H
¥
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do? It wasn't my job.
Anyway, one of the things: We used

Guardian's Office briefings about -- fairl
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a fuss here. We used to get these briefinf

Guardian's Office, and they were usually pf

s from the

etty interest-

ing. They would always make it sound like|we were

winning.
And one of the things that I remember
they had the Jonestown tragedy in Guyanab-m

really aware of what was going on out there

was when

I wasn't

. I didn't

know they were a religious cult, because when you say

"cult" to a Scientologist, he automatically

off, thinking that you don't know what you

turns you

re talking

about, thinking that you're anti-ScientOIqu'as soon as

you say the word "cult," religious cult, d$
whatever.

So, one of the things that_they told

ngerous cult,

us was that

"You've gotVtc keep in touch with your families during

this Guyana thing, because they're going tg get all

concerned about you being in a religious cylt." They

told us to keep writing those good roads, f

letters. Whenever you had trouble at home|

air weather

you were .
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. obtained a marriage license and had blog

- office who is a minister. We were both

supposed to write: "Dear Mom," you know, "things are
fine, weather is beautiful," you know,|"getting a tan,"

you know, ﬁwent to Disney World last wTek." You know,

you're not supposed toc mention that th$

water is abqutrready to burn the building. You weren't
supposed to tell them about the bad things, the bad news.
You were supposed to just give them godqd roads, fair

weather, just wishy-washy, ho-hum lettqrs, which most

people could see right through.

Since I've gotten out, my family'has said -- has
told me that when they'd get these letiers, they knew

that it wasn't me. It seemed a little'fakey to them.

Anyway, there's a little thing on

my -- about marriage and legal discretipns. I don’'t know

if you want me to go into that or not.

MR. FLYNN: It's pertinent, go ahFad.

MR. LeCHER: If the Attorney, Mr.

it's pertinent, then, go ahead.

MR. FLYNN: For a very specific rLason.

MR. KELLEY: Okay. I don't know about this.

I was married on March“ﬁth, t79,

Clearwater. We were married by a friend

City of Clear-

my outline about

Flynn, thinks

My wife and I
pd tests here in
| of mine in my

ministers at the
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time, too, but that isn't pertinent. We were married by

- a Scientology minister.

Four months later, we got second thoughts about
the marriage, whiéh is really not apropos here. The.
ministér said - Reverend Al -’hg said, "wWell, fou don't
have to worry about a divorce because I never sent your

marriage certificate in." He said, "I wanted to save

. ydu some trouble in case it popped up.” Iﬂsaid, "Hey,

no sweat, great," you know.

MR. LeCHER: Does your wife know she's no longer

. married?

MR. KELLEY: Yes.

‘MR. FLYNN: That's why it's significént, Mayor.
But there still may be a~legal‘issue and there may be a
situation wheére neither party is exactly certaih of their
legal rights at this point as to whether they are mafried
or divorced, because the city may have been allowing a
minisﬁer of the Church to issue a marriage license which
was not recorded. Aand both parties may noﬁ feel that
they are married or divorced, and the matter is in
limbo. |

- MR. KELLEY: - I hope not because’she ﬁemarried.

MR. LeCHER: I hope she's not a bigamist.

Aﬁyway, let's get back to~réality. You're mo hxger
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‘at least =-- you wouldn't believe -- you

it even if I told you. But -- and cons

. at least among staff members.

married as far as -~

MR. KELLEY: The reason we thoug+

t that -- we felt

that was significant was that I don't think I was the

only person to do that.

MRS. GARVEY: ' You mean, married Hy a Scientologist?

MR. KELLEY: Oh, no, there are taons of those.

I mean, there's -- beéause peopl
the no premarital sex law that they ha
some of us had a little trouble adjustil
though, we just still followed it. Qo,

there's a lot of rapid marriages, short|
a lot of short marriages over there. . B
by a Scientologist and the divorce is u

Anyway, let's wander off here to

Inn, and the Heart of Clearwater.

see that -- see,
e, which is --

né to that, anq -
consequently,»
courtships. jAnd/“i
wouldn't believe
equently, there's
bt they're married

fually uncontested,

living conditions.

I lived in all three buildings that.staff members lived

in while here. I lived at the Fort Harrxison, the Quality

Most of that time I spent in rooms with ten to

twelve people~in‘them, regular hotel rodms. Sometimes -

more, sometimes less. It usually avera

ded about eight

to ten, because I had many different rodms. People would
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- people?

move often.

When I first came on staff here, they

had what's

called the men's dorm. You won't believe this. We had

fifty-four bunks in that room..
MR. LeCHER: In one room?
ﬁR. KELLEY: It wasn't a gotel room;
/

little bigger than that. It was in the old

it was a

locker room

of the old Jack Heart Hotel. It-was downstéirs and,

obviously, there wasn't a whole lot of room to move

around dowﬁ there. But it was definitely -
four bunks and -- I'm trying to remember 1if
vacancies. ?here was probably forty-eight
in<there at the time, and I lived there fox
That wasn't a real pleasant place; it was g

That's all I have for my statement.

MR. LeCHER: ' Well, you mentioned thadt
was as high as 2.3 million and averagéd fou
hundréd thousand dollars a week.

MR. RELLEY: That's correct.

MR. LeCHER: And the Sea Org. took t#e money.

MR. KELLEY: Yes.

MR. LeCHER: Do you know their names,

MR. KELLEY: I know the post titles,

- it was fifty-
we had any
men living
six months.

retty crowded.

the money.

r to five

the Sea Org.

a couple of
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- them. One of them was the SOR Chief, and -~ boy. I'm

 trying to remember. I know who was in.on it, how's

that? One of them wasfthetDirector of;Redords, Assets,
and Materiel; And his name was Homer éhomer.
MR. LeCHER: Homer Shomef?
'MR. KELLEY: Hcmer'Shome;;‘ A ni¢e ~=- a nice, little]
Jewi#h man, Homer Shoher. |
And -=--
 MR.' LeCHER: Well, we don't want to get into
nationalities'or’feligion.
MR. KELLEY: Well, that's anothef sﬁory.’j
Anyway, Homer knew what was goingéon at{ﬁhe SOR.
But, like I say, these guys played it pietty close to. the
chest. He mentioned to me one tiﬁe about investing it
in possibly gold or gems of some kind. But he definitely
did not go into specifics.‘ This was when gold was going
for, I think, eight hundred dollars an ounce or something.
There was speculation on what thé& should invest some
of this money in. They also mentioned someﬁhing about

property. But this was just in passing. I used to hang

" out in his office while I was digging tﬁrough»invoices.

But he didn't say, "We bought fourteen pounds of —

gold." But he said SOR was consideringiit, the SOR

‘Committee. .
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- seven divisions..

Some of the other -- one of the othdr posts in

charge that was in on that SOR -- I can't [remember the

exact title.

treasury departments worldwide. There's J

seven.

It was a person that was in |charge of all

person over

in the West coast -- most Scientology organizations have

Around the world, most of them have

There's a éerson at Flag thatfs.in charge of all

of those -- of each of them. Like, this erson is a per-

son in charge of the treasury division. And she was in

on it. She was in charge of all finances Worldwide. But

I -

MR. LeCHER: Do you think all that mpney went back

to Los Angeles that was collected in Clearyater or was

it spread to do good work in the City of Clearwater?

MR. KELLEY:
MR. LeCHER: Where the money went.
you collected it?
MR. ‘KELLEY: Right.
go.
MR. LeCHER: Do you want to tell me

MR. KELLEY: Yeah.

Oﬁe of the places it didn't go was £

I don't know exactly where it went.

you just know

I know where'so+e of it didn't

vhere it didn't

pr meals for
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" which was an interesting story.

‘basically, was making up money. He was

- that hadn't actually‘been turned in.

" here, all right? And this guy was -- I

. money; no one actually saw it. But here

the ~- food. It was not like no -- welwere fed, but it

we were making, like, you know -- they |were making --

dollars. You know, the expenses aren'f§ going to come

near that, you know.
MR. LeCHER: Well, didn't you al%o
and rice? .

MR. KELLEY: On one occasion for R

MR. LeCHER: I heard -~ we --

get fed beans

week we did,

was often low quality: Especially for |the amount of money

‘say, we had a bad week and only made fqur hundred thousand

'~ MR. KELLEY: I mean, Miss Taverna|mentioned some-

thing about that.

‘What had happened was -~ we had a|person that was

treasury secretary for the Flag Ship Organization who

was a little off his rocker. And what R

e was doing,

reporting money

And so, thé organization thought they had this

amount of money to spend, when, in fact,

big cheesé. ‘But he was the new kid on-

know, he was the bovy wonder. He was mak

it was down

he block, you
ing all this

he was making

mean, he was the.
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all this money. f

And out gross -income was over the fi&e hundred
thousand dollar mark, which, at that time,;was the higest
ever. I mean, it was just pheﬁomenal. Mo?t of it was
coming from this one guy in the departmenti And it was
just great; boy, we &ere all enthused abou& it.

And then, we found cut that this guyéwa#n't all --
he didn't have all his stuff in one bag, aﬁd he got --
they put him in the RPF.

| MR. LeCHER: He belonged in the RPF;%

MR. KRELLEY: Right. I mean, this gu§Awas nuts.
He was reporting mcney that we didn't have;

MR- LeCHER: Was that Homer Shomer? l

MR. KELLEY: No. Let's not make Homér jokés.

What happened was we got a telex fro@ Ron, from
L. Ron -- from LRH that said, "You thoughtiyou céuld

make five hundred thousand dollars, so do it." And that

is a gquote. "You have by the end of next_?eek to do it.

;Yéu better get your honest GI up to five hhndred’grand

or you're going on beans and rice."” And oﬁr honest GI,
at that time, was around three hundred, thrée hundred
fifﬁy, you know. ’E

MR. LeCHER: What is an honest GI?

MR. KELLEY: That's what we were already making
: |
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before David what's his face was falsely reporting

statistics.

So -- well, we didn't make it. We didn't come up ==
we didn't make five hundred thousand dqllars by the dead-
line. We went on beans and rice. I rgmember that was

on my birthday, 1978. And I remember it because every-

body else was eating beans and rice and

was October 13th -

MR. LeCHER: Didn't that bother ypu, though, to take|

in four or five hundred thousand a month and have beans

and rice? o
MR. RELLEY: That's a week.
MR. LeCHER: A week? A wéek, :ather.
Didn't that get you’to_think, you| know, "They can
at least afford to give me a hamburger ¢r é steak or a
lobster,” or something like that?
MR. KELLEY: I wasn't real pleased with it. But
it -- and I‘really felt it was unfair to punish the whole

staff because one guy. was»a little off,

never have believed that you should punish everybody for
one person's messing up. But you -- I Was pretty well
indoctrinated then. That was when I wa% new on staff }m

and I wasn't -- I got disenchanted latey

when I was new and I was still dedicated

I had cake. It

you know. I

on. So, this is

- I think I ate
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- often. .

at McDonald's that week.

MR. LeCHER: What were you paid?

MR. KELLEY: At that time, when I filrst came on

staff, I was paid $8.60 a week.
MR. LeCHER: Eighty?
MR. KELLEY: Eight bucks --

MR. LeCHER: Eight dollars?

MR. KELLEY: Eight-sixty, $8.60. Thlat was for the

first -- oh, boy, a long time, year and-a-palf, until

I became a full-fledged staff member and, [then, it went

-

up to seventeen-twenty.
MR. LeCHER: All right.

Well, how did you live? I mean, you

had to buy

personal things. You had to buy toothpastLr—-

MR. KELLEY: My main vice is pipe topacco. You

just spread your money very thin. That's all you buy

is your personal things. You don't go out| eat, nothing,

you know.

MRS. GARVEY: You couldn't go to a rLstaurant

often.

MR. LeCHER: You couldn't go to McDo

MR. KELLEY: No. You couldn't go to

at all. Even when you were making the who]

hald's very

McDonald's

le seventeen-
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twenty, it was kind of rough to go. Yd
you're in the galley to eat lunch and Yy
you know, you had whatever it was and y

aboutAthat meal, you didn't go to McDon

u know, see, when
ou didn't like it,
ou weren't enthused

ald's too often.

You know, it was just kind of -- that'% one of the main

reasons I got out, because here I was wprking seventy to

eighty hours a week and I'm making twenty bucks, you

know.
This did not jive. Tt just didn'’
MRS. GAR?EY; Good thinkihg.
MR. LeCHER: Okay..
MR. KELLEY: It took a while =--

MR. LeCHER: Okay.

So, that gave you your first cluet

eighty hours a week for $20.00 and you
then.

MR. KELLEY: Right.

£ add up.

seventy to

got disillusioned

MR. LeCHER: Most of the people tHat I see walking

down the street loock about your age.

Are they existing on family money jor --

MR. KELLEY: Very few. There's a |few people that

have family money.  And those are the p%ople you see

driving.

MR. LeCHER: Driving.
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disease or an epidemic --—

" bathroom?

us the buildings,r

MR. KELLEY: I tend to make things sg¢
when I'm nervous. I don't want to make thj
less serious than it is, because it is very

People have -~ most of the people, tf

bers,  that do drive cars have family money |

drives a Jaguar; he has lots of family mongy.

MR. LeCHER: Well, when you're living
five men to a room, an old locker room, did

tion that that could be a -~ cause disease

MR. RELLEY: .We were -- we kept it -+

' MR. LeCHER:

MR. KELLEY: We kept that place spotless.

did; we did keep it clean.
matter of fact. So, there wasn't too much

MR. LeCHER:

witness to ask this, but no one's asked it

bund funﬁy
s sound any
r serious.
e staff mem-

David Ziff

f with fifty-
In't you qﬁes-

or spread of

-- or social problems, Jike the

We really

We kept it very clean, as a

spread of that.

One question I'd like tdq ask -- and I

don't know if you can answer me; you may bd the wrong

yet.

ﬁhy Clearwater? And why did you comg in under the

United Churches of Florida?
were?

MR. KELLEY:

Why not what you réélly

Because I doubt if you would have sold
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‘'my wording, obviously, because the Fort

‘recently, but when it was the old hotel

MR. LeCHER: Well, I didn't have anything to do

with selling the buildings.

MR. KELLEY: Well, when 1 was‘heze, I asked =~

that was the reason that I heard was that -- it's just

speculation on my part or things that I

people who were here at that time. The& said they

couldn't have bbught the building or they would have

raised the price'of the building at the

if éhey would have found out who it wasi

MR. LeCHER: But you just -- they
Clearwater was a nice little town they
MR. KELLEY: It had big, cheap hoj
words --

MR. LeCHER: Big, cheap hotels?

MR. KELLEY: That was another part of it. That's

to my knowledge -- it was rather run dodn when they
bought it in '75. It was on a =-- it waj a buy, apparent-

ly. It was two million dollars or sometihing.

MR. LeCHER: I think two~-five.
MR. HATCHETT: Two-five.

MR. LeCHER: Well, I was in there

the rooms being very small, old salesman-type hotel with

2-253 7

tve heard from

Fort Harrison

just decided
bould take over? /

rels. In other

Harrsion was,

, of course, not

and I remember
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‘don't know how you could fit -- two peoplel

'hundred.thousand dollars a week, either.

little tiny beds. I remember that type of

would be a crowd.

How anyone can fit eight or ten in ¢
tiny, old-timey salesman-type hotel rooms
be -—-éometﬁing‘s got to be wfong someplac
got to be a healthrhazard or it's got to ¢

of other problems.

room. I

in that room

hose little
-- it's got to
e. There's

huse all kinds

" MR. KELLEY: I just got off a naval phip and it's

pretty similar as far as size --

MR. LeCHER: They're not taking in four or five

MR. KELLEY: Right.

.MR. LeCHER: Okay.

I can go on, but I'm going to yield now to regging

hours?

MR. KELLEY: Regging tours?

MR. LeCHER: Regging tours and how they channel

business back to Clearwater.

What is this all about, regging tdux$?

MR. RELLEY: Regging.
- MR. LeCHER: Regging.

. MR. KELLEY: You ~- it's a registrar

| A person

who -- a registrar is a person who takes in money. He
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tells the

r

person how much he needs the service or -- and

then, gets him to give him a check forfthe service.

Like I said, they've got three ﬁegging tours that

are out around the world just regging ub ﬁoney for the

Clearwater operation.

MR.
MR.
MR.

MR.

| |
LeCHER: L How do you get to be| a regging?
KELLEY: Reg, a registrar? ;

LeCHER: It's not the best job. I mean --

'KELLEY: Those guys make good?money; they make

good bonuses.

MRO
MR‘
on books.

MR.

LeCHER: Are they paid commis$ion? e

KELLEY: Yes. ©Not on -- theyjre paid commission

LeCHER: From this four to five hundred

thousand to a million cor 2.3, did anybody get a cut on

that?
MR.
MR.
"MR.
everybody

Evérybody

MR.

R MR.

CALDERBANK: Or a bonus?

LeCHER: Or a bonus, like --

KELLEY: AQh;Acertainly; The %hole staff --
got a bonus. Eve?ybody.ggt at least $150.06.
gdt;atVleéstVafbonus on that-o&e.v

LéCﬂER:_ Even fbg? ‘

KELLEY: Even me. Everyone did.

,As far -- I know one person who sold 1.1 million =

.

-
R 1
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dollars in books. One guy =--
MR. LeCHER: One man?

MR. KELLEY: -~ in Europe, and he got

, I believe

it was, five percent, which is fif%y grand|in commission.

MR. LeCHER: Was it a library?

MR. KELLEY: Yes. It was a whole buthch of books.

He was -- this gentleman in, I think it wa

, Lucerne,

Switzerland was starting a chain’ of missions there. And

he bought in a lump sum. He had old, Eurogean family

money. Walter Hegetschweiler. No cne on garth will

eveyr =

MR. LeCHER: Walter Hegetschweiler?

MR. KELLEY: Yes. I can spell it if |[you want me

to.

MR. LeCHER: $pell it, please.

MR. KELLEY: I think I'm the one person at Flag
that ever could. H-e—g-e-t—s-c—h-w—e-i-l-e-f.

MRS. GARVEY: Good for you.

MR. LeCHER: All right. I know we'r

to the end, ladies and gentlemen, but let's

and act like good gentlemen and gentleladie#.

We don't want to make this a farce.
- MR. KELLEY: No.

MR. LeCHER: .This is serious. I know

getting down

just be nice

you're a good,
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entertaining witness, but this is not F

his aﬁditing.A,

serious. And we don't want to be critjcized for

ridiculing another man's or woman's organization.

MR. KELLEY: One thing I was tol

that was -- the bonus -- some people w¢re paid bonuses

in paper --

MR. LeCHER: Like script?

MR. KELLEY: No, their account wquld be credited.

MRS. GARVEY: Toward taking anotler course?

MR. KELLEY: Right.

And on this particular occasion, |I believe that
was made in cash, or a check given. Hé’since‘-~ the

_qentleman that soldvthe’course ~- I mean, those books

to Mr. Hegetschweiler bought his4auditi
And a staff member doesn't ever have to
never has to. Butrréther than wait arc
NED for 6Ts auditing, he just paid for

I thought it was kind of fcolish myself

that does that amount of business for the Church eventu-
ally will be awarded that auditing for hothing. But he

turned right around and spent forty thoLsand of it for

MR. LeCHER: Mr. Berfield, do you

you'd like to ask?

. 2=257

farce; it is

to mention was

//’.W

ng at that time.
buy auditing; he
ind to get his
it, which was --

, because a man

el
/

have any questiong
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MR. BERFIELD: >Just a couple.
Mr. Kelley, do you mind if I call you Casey?
MR.‘KELLEY: No.
MR. EERFIELD: I'm stili not sure: Why or how
did you ever §et involved in Scientology?
MR. KEﬁLEY: I was gding to Florida State University
in Fort Lauderdale. |

MR. BERFIELD: Did you take any of their auditing

courses or anything like that?

MR. KELLEY: I never paid for one, other than =-=-
after I came on staff.

MR. BERFIELD: Did =-- in taking those, have you

reviewed any of those books since you've taken a course?

MR. KELLEY: No, I haven't. I haven't been too
enthused about hearing anything about Scientology since
I got out in October of last year.

MR. BERFIELD: You're no longer associated with

MR. KELLEY: No.
| MR. BERFIELD: Why did you leave Sciéntéloqy?
&R; KELLEY: I left -- the original feason I left
Clearwéter'was to go on vacation. And wheﬁvl got on
vacation, my brother had contacted some peo?le about

Scientology and had done his research on what was:
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I saw every invoice that came in, all of

Travolta -- I don't want to name celebri

actually going on. And he just kind of |v

asked me what I was doing in a rather pgo

erbally -- he

int-blank way.

You. know, "Why are yoﬁ working these hdurs. for this

amount of money?" And "Where is this money going?" 2And

I said, "Jesus, I don't know."

Then, I started thinking about itj on- my own. And

that's how I.éot out. I just never returned from my

vacation. ~ .
MR. BERFIELD: The job that you wf
D>

more of a financial management~type jobp

re in, was that

MR. KELLEY: The job is actually located in the

executive division.

I saw everybody's invqice.

MR. BERFIELD: Did everybody --
MR. KELLEY: I had them on my list
lﬁR. BERFIELD: Did everyéne pay ca
sérviqesror -

MR. KELLEY: Check; mostly check.

MR. BERFIELD: Was there any promﬂssory notes or

anything --

I spent a lot of time in treasury.

them: John

ty names, but

sh for their

MR. KELLEY: No, you couldn't do that.

MR. BERFIELD: You couldn't do tha

/“
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little nastier.

MR. KELLEY: No.
MR. BERFIELD: Did you --
MR. KELLEY:  You had to have the mon)
. MR. BERFIELD: So, you had no collec
as far as getting the money?

MR. KELLEY: The only time you'd hav

He 4id the auditing; but he was in the mid
auditing action and he had -- he needed mo
there could be dire consequences for the i
Say, there was a possibilitthhat he might
whétever. Then, he woﬁl& go in debt te th
and get either review auaiting or whatever
was needed. And thapvsomeéimes got pretty

That's the only time a public person
organization. |

MR. BERFIELD: Do,ydu know how they

money?

ey on hand.

tion problems

e collecticn

problems would be, say, a person bought some auditing.

ile of an

re, br else
ndividual.

get killed,

% organization
it was that
expenéive.~

would owe the

¢ollect their

MR. KELLEY: I certainly do. I used|to work in

the office where it was done.

They would call them or write them létter# or --

basically, a lot the same way that they get regular

money, exCept‘this was a little -— this segmed to be a
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two hundred thousand dqllarska week to #un the hotel?

MR. BERFIELD: How So0?

MR. KELLEY: Well, you know, "Youiowé us money."

- MR. BERFIELD: Did you get that f?om -- I mean,
there was no force'or coercion to_colleét this money? .

ER. KELLEY: None that I ever saw. They sometimes —
I got -- noné thaé I ever éaw.

MR. BERFIELD: Did you ever sée aﬁY'kind'of a work-
ing budget? vIn other words, when you took in four hund;e&
thousand dqllars a week, it cost a hund#e& and fifty or

MR. KBLLEY: A working budget? E?éry week, the
financial planning for that week w&uld bé posted.

MR. BBRFIELD:-‘Wh§t~wouldv£hat be?

 MR. KELLE?: That would be,Alike,'how much money
was spent for phone calls -- well, each division, how
much mo;ey*they had allocated to them.

For exémﬁle; our office had twenty-five hundred
bucks on’phonecalls; That's how much we were allocated;
we spentimore than that. |

MR. BEREIELD: Bgt‘did you sée this for the whole
operation? | '

 MRf KELLBY:  Oh; yes. But I canfﬁvremember too - 1
mﬁch because -~- I'm sOorry., beéause it vaé just -

MR. BERFIELD: . No, no, no, no.
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to get money out of the Financial Planning

MR. KELLEY: =-- on a piece of paper,

and if it

didn't concern my office, I really wasn't paying that

much attention.

MR. BERFIELD: So, in other words, op a poorer week

when they got four hundred thousand dolla:f, you don't know

whether their operating budget was a hundréd and twenty

thousand or =--

MR. KELLEY: No.

I know that on a poorer week it was tougher to get

something that -- it was like getting blood from a turnip

know that.
For example, I used my boss's typewri
his own personal electric typewriter. And

the organization to rent one for him so I d

Committee. I

ter, which was
I tried to get

ould give him

back his. And no one at Reguest would givg me a type-

writer} you know, which séemed tc me to be
you know, because our office was doing an g
And yet, we still couldn't get the typeﬁrit

You know, it's hard to get moﬁef fronm

tion.

a bit odd,
utstanding job.
er.

the organiza-

MR. BERFIELD: Question: When you wgre mentioning

these living expenses -=- living conditions

similar to

the milité:y, did yoﬁ ever have any kind oﬂ inspection .
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with moving a person.

or --

MR. KELLEY: Oh, yeah.
MR. BERFIELD:
What happened in a situation like

MR. KELLEY: Well, it's like Lori

-- from the Fire Mgrshall?

that?

 said. I mean,

you would know they were coming and thefe'd be a giant

press to clean the place up a lot. You
sure all the dormitories were allyclean

that sort of thing.

know, you made

and neat and

MR. BERFIELD: But do you know if they moved beds or

anything?

MR. KELLEY: The only thing I can

sort of deal was when a young man by thﬁ -- which doesn't

really have to do with a fire inspection; it has to do

I remember when Charles Fletcher hbd trouble with

his parents here in Clearwater because t

was a big deal here in the city.

I remepber the mayor

was in on it or somebody; it was a big dkal. .

His parents came down and tried tojget him out of

here.

there with forty-seven other people. ThLy~moved him up -

Well, he was living in the dorm af the time down

to a regular public room for the day. They put him and

" one other person in a regular room. They moved in some

remember on that

hey were -- that
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T
books and made it lived in so, when his p&rents came to
visit him, he had a regular room with jusﬁione other
person when, in actual fact; he lived downgtairs with
the rest of us.

MR. BERFIELD: Just & guestion out ok curiosity
here:v To tﬁis day, you do not khow whethe# you're
divorced or --

MR. KELLEY: i consider myself to beé I mean, the
marriage certificate no ionger -- it didn'f get sent in.

MR; BERFIELQ: Do you know that for % fact?

MR. KELLEY: Yes, because I chopped }tbup with a
pair of scissors. 5

_ MR. EERFIELD: What'happens'on theseéother marriages
that are performed? Do they go through théylegal steps
bf getting divorces if there are divorces?;

MR; KELLEY: If they get -- as far aé I know, they
do. |

See, that's in -- that's bad news, aﬁd you don't
talk about bad news between yourselves. You know, I
had several ffiendsvwho §o£ divorced last gear aﬁd that
was bad news; we didn't discuss it.

MR. BERFIELD; Just one final questién: It's still
unclear in my mind what would motivate youfto come down

6n libefty and talk to us?
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Commission.

MR. KELLEY: A chance to get back.

MR. BERFIELD: Back at ==

MR. KELLEY: Back at Scientology pecause I feel

like I got the short end of the stick fpr those three

years, and I feel I have something to spy. I had some

dealings -- I worked there for three yeprs. I felt that

s

I had some testimony that would be of vilue to the

MR, BERFIELD: Well, do you feel jit's a more vin-

dictive one than an informative one?

MR. RELLEY: No. It's because I had -- you know,

I had gotten terribly emotional about the whole thing.

I don't feel like I'm going to go bomb 1- you know, I'm

not going to go calling bomb threéts or
that. I don't feel vindictive in an emg

But Scientology is something thét.
pecple dén‘t know about what really goeé

the Fort Harrison. 2and I knew.

MR. BERFIELD: Do you think that Qhould be of deep.

concern to this Commission énd the peopl
MR. KELLEY: Definitely.
‘MR. BERFIELD: Why?
'MR. KELLEY: Because they're doing

feel are unethical.

anything like
tional way.
I feel most

on up here at

e in ==

things that I

(/‘—’
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the people of Clearwater really know what's

_that room with flfty some fellows if they h

MR. BERFIELD: For example?’
MR. KELLEY: Twenty bucks a week for

seems a bit one-sided to me; things of that

you -- I don't know about these people that

Rehabilitation Project Force; things of tha

seventy hours
nature. If
are in the

t nature.

These things should be found out about. I|don't think

They put up a good front over there.

gOlng on.

MR. BERFIBLD: Can you tell us any other‘things

that you think we should know about or in gour opinion

we should be informed about?
Do you think health is a factor over

MR. KELLEY: I know that I got -- had

there?

blood

poisoning a couple of times. But I don't Kknow if that's

still a problem now or not.
MR. BERFIELD: What about the safety
MR. KELLEY&V food poisoning, I'm sory
poisoning. |
Pardon?
MR. BERFIELD: The safety of the peog
MR. KELLEY: I don't think they're id

phys;cal danger.

of the pecple?

v; food

le?

any great

MR. BERFIELD' Do you think you coul& have evacuate&

ad a fire?
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MR. KELLEY: Yes, because we did ji

times. Two nights in a row we had fir% alarms that went

off..

MR. BERFIELD: Do you think, in ypur own mind, that
there's been any - in the distribution pf literature here

in Clearwater - fraud or is there misrepresentation to

the people of Clearwater?

MR. KELLEY: I have - I'm not thgt familiar with

what information has been dispensed to the people of

Clearwater.

MR. BERFIELD: In the form of books and literature’

MR. KELLEY: I always felt the liferature was

pretty wishy-washy, that it was just on
appease the citizens of Clearwater.
See, Scientology —-- this operatiorn

really don't want anything to do with ci

water. Their -- the people they're conderned with are

the people that are already Scientologi%
they're interested in.

If this were a regular'Scientology

they'd be tryiﬁg to get theipeople of Clearwater into

that building. -As it is, they'd just as
left them alone. That's always the feel

I was there. But if you must come in, w

t a couple of

A

the nature to

does not -- they

tizens of Clear-
ts. That's what
organization,
soon Clearwater

ing we had when -~

a‘ll»be'cordial
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the people of Clearwater?

" Clearwater, because they really don't want

and show you the chapel and that sort of thing. But

their main interest lies in public -- in piople that

are already Scientologists.
MR. BERFIELD: Do you think health cgd
have been vioclated?z

MR. KELLEY: I am not that familiar w

des over there

rith health

codes. I know when I was in the men's dor#itory down

there that was probably a violation, but tH

longer in existence, I would guess.

at is no

!-&

MR. BERFIELD: You made a general stJtement that

the people of Clearwater should know about

it.

If you had some announcement, what wﬁuld you tell

MR.kKELLEY: If I was a citizen of Cliearwater, I

wouldn't want them in my town because it's

dangerous organization.

a -- it's a

MR. BERFIELD: Dangerous in what respect?A

MR. KELLEY: Dangerous to the minds off young people.

MR. BERFIELD: Do you think they coul@ have an

effect on my children since they live here

ones coming in?

nr just the

MR. KELLEY: It's -- I would -- I reaflly don't feel

like they pose that much of a threat to. the| City of

to have any-
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. don't think it should be looked upon £

are a dangerous organization?

thing to do with Clearwater. They really don't want to

deal with the people in Clearwater.

But if it's looked upén favorably

will be looked upon favorably elsewhers,

slightest at all, whether it be Clearwalter or anywhere.

MR. BERFIELD: But if I understangd

you would just alert the people of Clearwater that they

MR. KELLEY: In my opinion, they Are; in my opinion,|

they are.

MR. BERFIELD: You would -- you would or would not

recommend anyquy gcing into Scientology

MR. RKELLEY: I would recomménd aga
my heart and soul going into it and gett

That's another thing that I would
average Scientologist doesn't know about
clandestine -- they don't know about any
aéstine activities that -- I don'tbknow
testified onAit or not. Bué some of~£he
Mr. -- former Mayor Cazares or.the Saint
Times writers.

TheyAhear about‘that stuff, some o

ments, wire taps, andfthings, and these

here, maybe it
see. And i

orably in the

your statement,

/’“"\

s

-

inst it with all
ing out of it.
like known. The
some of these
of these clan-.
if'anyone's
harrassment of
Petersbufg

o
f these harrass-

-~ the Scientolo-
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gist doesn't believe it. They figure that{

to sell papers, when, in fact, it's actuall
The average Scientologist you see wal

street probably isn't a bad person, but hef

$ just noise
y occurring.
king on the

s misled by

the organization, by the policies of the organization.

MR. BERFIELD: Now, you say they're misled. Do you

know this to’be a fact?

-MR. KELLEY: Yes.

MR. BERFIELD: Can'you give us avfor

MR. KELLEY: Thg one for instance I ¢
incident that happened to me in’my home aftg
of.Scientology, an incident of harrassment),
know if it's -- that's ab~-

MR. LeCHER: That's very pertinent.

instance?
ive is an
er I got out

which I don't

MR. KELLEY: When I was on leave -- well, before I

went on leave in Portland or Vancouver, Was
my brother lives, my brother.called everyor
FBI tcrthe CIA on down to find out about Sgc
kind of knew that it wasﬁ't all that it wag
to be, but he didn't really know what to dg
until he called a lot of people -~ a bunch
until he got in contact with someone who kn
réligious cults or cult activities.

Sd, when I came home, he had a stack

hington where
e from the
ientélogy. He
cracked .up
about it

of people

ew about

-- you know,
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he had a stack of pa§ers; some affidavﬂts and things like
that. And he proceeded to ask me a fe@kquestions to
which I diﬁn't ha&e ioéical answers foﬁ} So, I got out,
and I decided tokstay home.

But shortly -- the day after that; Bob and I -- we
went to a bﬁsiness meeting in Seattle agd left ﬁis'wife
at home.aloﬁe. When we came back, we fbund her sitting
in the closet with a gun in her hand te#rified.

What had happene§ was is the day %ftér Halloween,
someone came to the door wearing a Hall&ween mask, knocked
on the door, she.cpened -- it was a scr%en door. She -

opened up the door, they asked if CaseyEKelley'was there.

She said, "No," and started to close the door on the

pecple. They came into the house, harrdssed her, exposed
themselves, threatened her, saying, “Yoﬁ better leave

Casey alone or it can get worse. Don‘ticall the cops."”

‘That sort of thing.

No one else in that area knew I w&s there. I had

no friends because I hadn't been there fbr three years.

I had no friends in that area that wouldido something,

you know, off the wall like that. My family didn't even
know I was there, except -- with the excéption of my -
brother. He was the on;y one who knew Izwas at his

home.
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That made it very real to me. That lade it kind

of hit home. The average Scientologist do

_ .
s not know

about that sort of thing taking place. Ho& can a

religion do that if itfs a bonafide religid
MR. LeCHER: We don't want to --
MR. KﬁLLEY: That's %nother -
MR. LeCHER: -- £hat‘s'under religioy

ang --
MR.'RELLEY:"fhat's right; I'm sorry.

~ MR. LeCHER: =-- we don't want to hear

n?

s beliefs

about that.

MR. BERFIELD: Mayor, I could go on alll evening --

MR. LeCHER: So could I, but I think we'djbetter switch

around. We do have a meeting -- another mepting to

attend - it's twenty-five to five - at five
to go back to my colleagues to my right to

have something thef would like to add.

, and I have

Eee if they

MRS- GARVEY: I don’t have a lot of gpestions to

ask, but I can start in the morning.
MR. LeCHER: 1Is there anything you'd

in conclusion, sir?

Like to say

MR. SHOEMAKER: Can you stay over, Mr| Kelley?

MR. KELLEY: Yes, I can.

MR. LeCHER: All right.

Why don't you stay ovet; then, and speak with Mr.
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Flynn. There may be something we want

to ask you again.

At this stage, ladies and gentl
meéting is édjournéd, and we‘llrreconvé
larly scheduled City Commission meeting

{Whereupon, the h

adjourned until 9
Friday, May 7, 19
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, this particular
e with the regu~-
at fivé o'clock.
earing was

t00 a.m. on
B2.)
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I, Raren E. Rizman, a certified court reporter and
Notary Public, do hereby certify that the fbregoing
hearing transcript of the City of Clearwater Commission
Hearings Re: The Church of Scientology, pages 4 through
273, is a true and accurate transcription o? my dictated
tape recordings of'the'proceed;ngé taken at the Clear-
water éity Hall, Clearwater Florida, on Thqrsday, Maﬁ.

6, 1982.
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